
یــادم می آیــد وقتی بچــه بودیم همیشــه با 
دخترخاله هــا و دختــر دایی ها بــدون اطلاع 
خانواده برای پایان هفته با مادربزرگ هماهنگ 
می کردیم که به پدر و مادر مــا زنگ بزند که ما 
روزهای پایانی هفتــه را خانه آنها باشــیم. به 
محض اینکــه مادربزرگ مــا را دعوت می کرد 
چنان شــادی در دل مــان ایجاد می شــد که 
همچنان پس از گذشت سال ها آن شور و شعف 

در وجودمان هنوز هست.
دوران گذشته ســفره هایی که برای میهمانی 
پهن می شد گاه به بیش از ۵۰ نفر هم می رسید. 
آن زمان هنگامی که ســفره میهمانی گسترده 
می شــد ســفره دل هم همزمان بــا خوردن 
غذا پهن می شــد، هرکســی از چیزی صحبت 
می کرد یک نفــر گلایــه از آزار و اذیت بچه ها، 
دیگری از شــیطنت ها و بازیگوشی های بچه ها 
و گاهی هم دلخوری ها و برخی هم طنزهایی از 

فعالیت های اعضای خانواده مطرح می کردند.
آنچه که بیشتر از همه ما را در این دورهمی های 
بزرگ خانوادگی خوشــحال می کرد، چندین 
ســاعت کنار هم بودن،  شــادی و خنده بچه ها 
و دیدارهایی همراه با شــادی و آرامش بود که 
شاید همه این موضوعات که گفته شد دیگر در 

بسیاری از خانواده ها تکرار نمی شود.
    دیگر خنده هــای کودکانه به همــراه اقوامی 
همچــون خاله و دایی یــا عمه و عمو شــنیده 
نمی شــود. بازی هایی کــه آن زمان بــا اقوام و 
بســتگان داشــتیم دیگر جایی برای انجام آنها 
وجود ندارد یا برخی مواقــع به ندرت با تعدادی 
اندک صــورت می گیرد. کاهش بعُــد خانوارها 
و تک فرزندی یا نهایــت ۲ فرزند در هر خانواده 
نشــانی از حذف بســیاری از برنامه های دوران 
کودکی ماســت. این روزها خیلی از بچه ها تک 
فرزند هستند و باعث می شود در آینده فرزندان 

آنان دیگــر خاله، عمــه، عمو و دایی نداشــته 
باشند.

در صورت ادامه این روند، دیگر نســل خاله ها، 
عمه ها، دایی ها و عموها برچیده خواهد شــد و 
فرزندان آینــده نمی دانند که اینها چه مفهومی 

دارند و چگونه چنین نسلی تشکیل می شود
مفهوم خاله و دایی برای نسل آینده ناشناخته است

به خاطــر کاهش بعُد خانــوار در جامعه ممکن 
اســت در آینده دیگــر بچه های این نســل ها 
با واژگانی مانند دایی، خاله، عمع و عمو آشــنا 
نباشــند حتی مفهــوم آنها برای ایــن گروه ها 
ناشناخته باشــد. این موضوع به دلیل گرایش 
خانواده ها به تک فرزنــدی و در برخی مواقع که 
برخی اصلا تمایلی به بچه دار شدن ندارند، اتفاق 

خواهد افتاد.
نسلی که ما بودیم با تعداد زیاد عمه، عمو، خاله و 
دایی و بچه های آنها زندگی را سپری می کردیم 
اما نســل های آینده انگار نه خــود و نه پدرها و 
مادرها تمایلــی به افزایش بعُد خانــوار و تعداد 
زیاد فرزندان ندارند و همیــن موضوع منجر به 

حذف این گروه ها از اقوام و فامیل خواهد شد.
امروزه زندگی همه ما به دلیل برخی مشــکلات 
اقتصادی، کاهش ارتباطــات و گرفتار بودن در 
مســایل زندگی بــه دیدارهــا و دورهمی های 
محدود بیــن خانواده درجه یک محدود شــده 
اســت. دیگر دورهمی هــای دههــا نفری در 
زندگی های امروزی معنایی ندارد. فقط دیدارها 
با پدر، مــادر، خواهر و برادر خلاصه می شــود. 
شــاید فرزنــدان ما بــه دلیل کاهــش ارتباط 
بین اقوام و بســتگان حتی اقوام درجه ۲ را هم 

نشناسند.
این مساله نه تنها برای نسل آینده مخاطراتی از 
نظر ارتباطی و کاهش بعُد خانوار به همراه دارد، 
بلکه باعث کوچک شــدن خانوارها خواهد شد. 

موضوعی که اگر امروز به آن فکر نکنیم شــاید 
تا سال های ســال حســرت روزهایی در کنار 
بســتگان و آشــنایان را بخوریم. دیگر بسیاری 
از مفاهیــم در خانواده ها تغییــر خواهد کرد و 
خانوارها به نوعی به پدر، مــادر، خواهر یا برادر 

ختم می شود.
در صورت ادامه این روند،  دیگر نســل خاله ها، 
عمه ها، دایی ها و عموها برچیده خواهد شــد و 
فرزندان آینــده نمی دانند که اینها چه مفهومی 
دارند و چگونه چنین نســلی تشکیل می شود؛ 
بنابرایــن باید دنبــال راهکارهایی بــرای این 
موضوع بــود تا در آینده گرفتار کوچک شــدن 

اعضای خانواده ها نباشیم.
۱۲ درصد خانوارها تک نفره هستند

صالح قاســمی دبیر مرکز مطالعــات راهبردی 
جمعیت کشــور درباره کاهش بعُــد خانوارها 
اینگونه توضیــح می دهد و می گویــد: اکنون 
حدود ۲۵ میلیــون خانوار در ایــران داریم که 
۱۲ تــا ۱۳ درصد از ایــن تعــداد، خانوارهای 
تک نفره با حدود ســه میلیون خانوار هســتند. 
خانــوار تک نفره یعنــی خانواری بــا تنها یک 
عضو که شــامل گروه های مختلف می شود؛ به 
عنوان نمونه کســانی که هرگز ازدواج نکرده اند 
یا ازدواج کــرده و طلاق گرفته انــد و حالا تنها 

زندگی می کنند.
    یکــی از موضوعــات مهــم در زمینه کاهش 
اعضای خانوارها در ســال های آینده مســاله 
پیری جمعیت است زیرا طبق برخی داده های 
آماری تا ســال ۲۰۳۵ تعداد جمعیت سالمند 
کشــور به حدود ۳۵ درصد می رســد. اکنون 
میزان سالمندی در کشور به ازای جمعیت ۱۰ 
درصد است. براســاس داده های آماری اکنون 
جمعیت ۱۵ تا ۶۴ ساله در سن زادآوری کشور 
حدود ۷۰ درصد هستند اما در سال ۱۴۳۵ این 
تعداد به حدود ۵۵ درصد جامعه رسیده و شیب 
کاهشی این آمار آغاز خواهد شد.بنابراین زمانی 
که بعُد خانوار روند نزولی و ســالمندی روندی 
صعودی داشته باشــد؛ به طور یقین یک جامعه 
پیر با کاهش شــمار اقوام و بســتگان در آینده 
نصیب ایران خواهد شد. آینده ای که مخاطرات 
زیادی در دوران ســالمندی جمعیت کشــور 
ســپری خواهد کرد. اگر حداقل تعداد اعضای 
خانواده ها در حدی معقولانه باشــد بخشــی از 
مشکلات آینده حل خواهد شد البته مهمترین 
راهکار آن از سوی جامعه شناســان گرایش به 
فرزندآوری و افزایش شــمار اعضای خانواده ها 

مطرح شده است.

خانه مادربزرگ هم خالی است
اگرچه آن زمان بســیاری از اوقات پنجشنبه و 
جمعه ها خانه مادربزرگ همه اقوام و بســتگان 
نزدیــک جمع می شــدند این روزهــا نوه های 
مادربزرگ هــا به تعداد انگشــتان دســت هم 
نمی رســدکاهش تعــداد اعضای خانــواده به 
شیوه ای با ســرعت در پیشروی است که اگرچه 
آن زمان بسیاری از اوقات پنجشنبه و جمعه ها 
خانه مادربزرگ همه اقوام و بســتگان نزدیک 
جمع می شــدند اما این روزها تعداد نوه های هر 
مادربزرگ و پدربزرگ به تعداد انگشتان دست 
هم نمی رســد به نوعی خانــه مادربزرگ ها هم 
دیگر خالی از هیاهوی دوران بچگی شده است.

خانه مادربزرگ هم دیگر خالی اســت. صدای 
شــلوغی بچه های دایی و خاله یــا عمو و عمه 
دیگر در این خانه شــنیده نمی شود. این روزها 
دوران بچگی هــم با بچه های دوران گذشــته 
متفاوت شده حیات خانه مادربزرگ هم از دست 
شــیطنت بچه های آن زمان آسوده خاطر است 
زیر اکنون تبلت و گوشی جای بسیای از بازی ها 

را گرفته است.
مصداق کاهش شــمار اقوام و بستگان براساس 

تحقیقات جهانی
بسیاری از جوامع کشــورهای جهان در زمینه 
تحولات گسترده در ساختار خانواده ها و کاهش 
شمار اقوام و بســتگان آنها عمدتا قابل مشاهده 
بوده است. موسسه علمی ماکس پلانک آلمان 
نیز با همــکاری بوئنوس ایــرس در آرژانتین و 
دانشگاه آمســتردام هلند تحقیقاتی انجام داده 
که براســاس این مطالعات انتظــار می رود در 
آینده شــمار اقوام خانواده یک فرد در سراســر 
جهان به طور متوســط به میــزان بیش از ۳۵ 
درصد کاهش یابد. در کنــار والدین، خواهران، 
 بــرادران،  خاله هــا، دایی ها، عمه هــا و عموها 
به علاوه فرزنــدان آنها نیز جز اقــوام و اعضای 

خانواده محسوب می شوند.
براســاس اظهارات محققان، اکنون یک زن ۶۵ 
ساله در جهان به طور متوســط ۴۵ خویشاوند 
زنــده دارد. ایــن در حالی اســت کــه طبق 
پیش بینی ها، در ســال ۲۰۵۰ یک زن ۶۵ ساله 
فقط ۱۵ عضو خانوادگی خواهد داشت. کاهش 
تعداد اعضای خانواده او از نظر آماری در ســال 
۲۰۹۵ همچنان ادامه خواهد داشــت و حتی به 

۱۴.۱ نفر نیز خواهد رسید.
کاهش تعداد اعضای خانواده ها در ایران در آینده

مخاطرات کاهــش میزان فرزنــدآوری، روند 
نزولی اعضای خانواده ها و پیری و ســالمندی 

جامعه در ســال های نه چنــدان دور به عنوان 
موضوعات مهم در کشــور به شمار می رود که 
باید بســیار مورد توجه قرار گیــرد. به همین 
منظور عالیه شــکربیگی، جامعه شناس حوزه 
خانواده بــه برخی از مشــکلات ایــن حوزه 

پرداخته است.
شکربیگی گفت: مشــکل کاهش بعُد خانوار را 
مانند دیگر کشــورهای دنیا در ایران مشاهده 
خواهیم کرد؛ بنابراین در آینــده تعداد اعضای 
خانواده ها در این کشــور نیز روندی کاهشــی 
پیش می گیرد زیرا شاخص باروری در ایران ۱.۶ 

فرزند به ازای هر مادر اعلام شده است.
وی ادامه داد: اکنون این شــاخص باروری جز 
پایین ترین شــاخص بــاروری در منطقه غرب 
آسیا، شــمال آفریقا و منطقه  خاورمیانه است. 
در حالی که نرخ باروری در سال ۱۳۶۵ در ایران 
به رقم ۶.۵ فرزنــد به ازای هر زن رســیده بود. 
همین موضوع باعث رشد تعداد اعضای خانواده 
و برگــزاری دورهمی های بزرگ و آشــنا بودن 

فرزندان با مفاهیم خاله و عمه بود.
مفاهیم خاله، عمو، عمه و دایی در آینده محلی 

از اعراب ندارد
شکربیگی اظهار داشــت: اگر به این آمارها دقت 
شود وقتی که کاهش فرزندآوری در جامعه وجود 
دارد یکسری از مفاهیم همانند خاله، عمو، عمه و 
دایی در آینده در خانواده ها دیگر محلی از اعراب 
ندارد. در واقع این موضوع به عنوان چالشی ترین 
مســاله در زمینه کاهــش بعُد خانوار به شــمار 
می رود.وی ادامه داد: زمانی که تعداد فرزندان یک 
خانواده بــه یک یا دو فرزند کاهــش یابد علاوه بر 
کم شدن بعُد خانوار دیگر شــمار اقوام و بستگان 
هم کاهشی خواهد شــد و دیگر عمه، عمو، خاله 
و دایی در خانواده ای که یــک فرزند دارد و خواهر 
یا برادری ندارد در آینده بــرای ازدواج آنها دیگر 
مفاهیمی به نام عمــو و خاله وجود نــدارد و این 

مفاهیم از بین خواهد رفت.
این جامعه شناس حوزه خانواده گفت: همچنین 
رکورد ســرعت کاهش نرخ باروری در سه دهه 
گذشــته به نام ایران ثبت شده اســت. اکنون 
بســیاری از خانواده ها به ســمت تک فرزندی 
یا نهایت ۲ فرزندی پیش رفتــه اما برخی دیگر 
از والدین حتی حاضر به داشــتن یک فرزند هم 
نیستند. اینها مشکلاتی است که در آینده همه 

را با اینگونه مفاهیم غریبه خواهد کرد.
باید جلوی از بین بردن واژگان خاله و عمه را بگیریم

عوامل زیادی مانند عامــل اقتصادی، فرهنگی 
و نگرشــی در این زمینه وجود دارد. باید نگرش 
خانواده هــا به فرزندآوری تغییــر کند تا دوباره 
خانواده ها به افزایش باروری و رشــد بعُد خانوار 

فکر کنند

خاله ها و عمه ها؛ گشتم نبود نَگَرد نیست
حجت الاسلام والمسلمین حسین انصاریان استاد حوزه 
علمیه در مراســمی که در حسینیه کاظمی ها برگزار شد 
گفت: طرح مهمی را امام موســی کاظم برای یک زندگی 
پاک، ســالم، درســت، الهی و اســلامی ارائه کردند که 
اگر مرد و زن به این طــرح عمل کنند عمرشــان ضایع 

نمی شود.
این کارشــناس مذهبی اضافه کرد: پیامبــر اکرم وقتی 
دادگاه های قیامت را بیــان می کننــد می فرمایند یک 
دادگاه که دادگاه مهمی اســت در رابطه بــا عمر بوده که 
از افراد پرســیده می شــود عمر خودت را چگونه هزینه 

کردید؟
وی افزود: کسی که پرونده اش نشــان دهد عمرش را به 
بازی گری و بیهودگــی مصرف کرده راه نجــات ندارد. 
وقتی ســوره مبارکه عصر بر پیامبر نازل شد در اولین آیه 
آن آمده انسان در حال خسران است؛ عده ای از زمان آدم 
تا به امروز عمر خودشــان را هزینه کردند بدون اینکه از 
این عمر بهره ای نیکــو ببرند. در روایتی نقل شــده این 
افراد عمرشــان را در چراندن خودشــان مصرف کردند. 
آنان بــه این فکر نمی کردنــد که به عقل و قلبشــان غذا 

دهند غذای عقل، علم و غذای قلب، ایمان است.
انصاریان گفت: کسی نمی تواند با دلیل ثابت کند که بعد 
از مرگ زندگی وجود ندارد زیرا اگر بــه جریانات حیات 
انسان کمی تأمل شود و بگوید بعد از مرگ خبری نیست 
به این معنا اســت که انبیا و اهل بیت زیان کردند! آنان با 
قانون خداوند زندگی کردند و در برابر مشکلات و مصائب 
صبر پیشه کردند. چگونه می شــود فرعونیان آزادانه هر 
کاری می خواهند انجــام دهند و خداونــد بعد از مرگ 

کاری به کار آنان نداشته باشد.
این کارشــناس مذهبی ادامه داد: اگر کســی بگوید بعد 
از مرگ خبری نیســت آن شــخص ظالم بوده و اینگونه 
می گوید که فعل پــروردگار عبس و بیهوده اســت. مگر 
می شــود خداوند مخلوقات را عبس خلــق کند؟ یکی از 
آیات قرآن این اســت که به پیامبر می گوید هر کسی آمد 
با شــما بحث کند بگذارید بگوید و زمانی که سخنشــان 

تمام شد بگویید دلیل بیاورند.
انصاریان اضافه کــرد: هیچ کافری تا به امروز نتوانســته 
دلیــل قانع کننده ای علیــه حق بیــاورد و آن را محکوم 
کند چرا که حق پیچیده به دلیل، علم، عقل، اســتدلال و 

حکمت است. کفر برای اثبات خودش هیچ دلیلی ندارد.
وی عنوان کــرد: عبادت، اندیشــه کــردن در کار 
خدا است. اندیشــه انســان را به نماز و روزه درست 
می رساند. روایت اســت انسان شایســته است که 
عمر خود را چهار قســمت کند که شامل کسب مال 
حلال، عبادت پــروردگار، دیدار با خوبــان و دیگر 

تفریح حلال است.

حجت الاسلام والمسلمین انصاریان:

عبادت، اندیشه کردن 
در کار خدا است
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در قانون اساسی کشور بخش تعاونی به عنوان دومین رکن نظام اقتصادی کشور 
تعیین گردیده و با این جایگاه قانونی رشد شــتابدار و فزاینده ای پس از پیروزی 

انقلاب اسلامی در قالب فعالیت های اقتصادی داشته است.
یکی از مهم تریــن پایه های اصلی اجرای سیاســت های کلی اصــل ۴۴قانون 
اساسی موضوع توانمندســازی بخش تعاونی و خصوصی است.کمک به توسعه 

ســهم بخش تعاون در اقتصاد ملی از طریق فراهم کردن شرایط سرمایه گذاری 
مشترک، تسهیل و حمایت از مشارکت ســرمایه گذاران و سرمایه گذاری های 
مشترک و شناســایی موانع و چالش های قانونی مخل و تضعیف کننده توسعه 
فعالیت های مشترک که قطعاً حضور فعال شــرکت ها و اتحادیه های تخصصی 

است می تواند موثر باشد.
 محمدرضا رضایی نژاد، مدیرعامل گروه تعاونی پیشگامان طی یادداشتی درباره 
اینکه چرا راه خصوصی سازی گم شــد گفت:مقام معظم رهبری در سیاست های 
کلی نظام در خصوص اصل ۴۴قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران مدلی کم 
نظیر را در راســتای تحقق مردمی سازی اقتصاد و خصوصی ســازی واقعی ابلاغ 
فرمودند.طبق ماده ۱۰قانون اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم قانون 
اساســی)کلیه شــرکتها و اتحادیه های تعاونی مجازند در بدو تأسیس یا هنگام 
افزایش سرمایه تا ســقف چهل و نه درصد )۴۹٪( ســهام خود را با امکان اعمال 
رأی حداکثر تا ســی و پنج )۳۵٪( کل آراء و تصدی کرســی های هیأت مدیره 
به همین نســبت به شــرط عدم نقض حاکمیت اعضاء و رعایت سقف معین برای 
سهم و رأی هر سهام دار غیر عضو که در اساســنامه معین خواهد شد به اشخاص 
حقیقی یا حقوقی غیر عضو واگذار نمایند.( نحــوه ورود بخش خصوصی واقعی را 

در پروژه های زیربنایی اعلام فرمودند.
در این ماده، تعاون که به عنوان راه کاری مد نظر معظم له بوده، توســط مجریان 
با توجه به ورود اقشــار جامعه و سرمایه گذاری با رای مســاوی نظیر تعاونی های 
اعتباری و مســکن ) تعاونی های ســنتی ( مضر تشــخیص داده و بهترین راه را 
اســتفاده از خودی های مورد اعتماد دانســتند! و این باعث شــکل گیری تجربه 

ناموفق دیگری در حوزه خصوصی سازی با راه اندازی شرکت های خصولتی شد و 
این ناشی از عدم توجه به سنگ نشان است.

این در حالی اســت که یکی از اهداف اصلی معظم له در سیاســت های کلی نظام 
در خصوص اصل ۴۴قانون اساسی ” گســترش مالکیت، در سطح عموم مردم به 
منظور تامین عدالت اجتماعی اســت”. با بررســی مدل های کارآفرینی و تامین 
مالی در جهان می توان به این نتیجه رســید که مدل کارآفرینی اجتماعی نوین 
)کارآفرینان اقتصادی، منافع را به جمــع توزیع می کنند( جزء بهترین مدل های 
مردمی سازی اقتصاد در جهان است که شامل تعاونی سنتی)متعارف( نبوده بلکه 
تعاونی  سهامی – سرمایه گذار )تعاونی های غیر متعارف ( است که با پاسخگویی 
و ریسک پذیری سهام دارن عضو، درصد موفقیت بالایی را تجربه کرده و مالکیت، 

مدیریت و نسبت سهام به طور شفاف بیان نموده است.
در این تعاونی هــا، حداقل ۷نفر)کارآفرین و ســرمایه گذار( به عنوان ســهام دار 
عضو با حداقل ۵۱درصد ســرمایه و ۶۵درصد حق رای اســت که بــا مدیریت و 
مســئولیت پذیری به پروژه ها ورود پیدا می کنند و ســهام دار عضو مســئول و 
پاسخگوی انجام پروژه به حاکمیت و نیز ایجاد ارزش افزوده معادل و بیشتر از تورم 
به ســهام داران خُرد می باشد و اقشــار مختلف جامعه در قالب سهام داران خُرد و 

دارای امتیاز سهام ممتاز با انواع قراردادها وارد پروژه ها می شوند.
در مدل مذکور، کارآفرینان)سهام داران عضو( با قبول ریسک ، جهت انجام پروژه 
و تعهد ارزش  افزوده وارد پروژه های زیربنایی شــده و مردم به عنوان سهام دار غیر 
عضو، علاوه بر کمک به انجــام پروژه و دریافت ارزش افــزوده تعهدی، در صورت 

تمایل به ادامه سهام داری از منافع پروژه نیز منتفع می گردند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی

 چرا راه خصوصی سازی گم شد؟ 

هفته نامه فرهنگی اجتماعی

 راهکار قطع درآمدهای چندهزار 

میلیاردی مافیای زباله چیست؟ 
مدیریــت پســماند یکــی از مهمتریــن 
دغدغه هــای مدیریــت شــهری اســت 
چراکه علاوه برتاثیرات زیســت محیطی و 
اقتصادی که به همــراه دارد در صورتی که 
که نظارتی بر روی آن صورت نگیرد، تبدیل 
به بستری برای شــکل گیری معضلات و 
آسیب های اجتماعی همچون زباله گردی 
کودکان توسط مافیا خواهد شد که جامعه 
را به طور مستقیم و در ابعاد مختلف تحت 

تاثیر قرار خواهد داد.
محیط ناســالم و ناایمن در کنار شــرایط 
سخت و سنگین کار نه تنها سلامت روحی 
و جسمی کودکان زباله گرد را به شدت در 
مخاطره قرار می دهد بلکه حضور ملموس 
و پرتــردد زباله گــردان در معابر پایتخت 
امنیت روانی و سلامت عمومی شهروندان 

را نیز تهدید می کند.
اگرچه حضور اتباعِ غیرقانونــی و فعالیتِ 
پنهانی کودکانشــان در گاراژها و گودهای 
زباله گــردی و ... بایــد در ســطوح کلان 
کشوری بررسی شود؛ اما بخشی از اهمیت 
توجه و رســیدگی به موضوع زباله گردی 
کــودکان در مدیریت پســماند نمود پیدا 
می کند که این امر در این دوره از مدیریت 
شــهری به طور جد در قــرارگاه اجتماعی 

شهرداری تهران در حال پیگیری است.
در همین راســتا رضا محمدی؛ مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران 
و مســئول تنظیف شــهر در گفت  وگو با 
تســنیم با تاکید پیگیری موضوع کودکان 
کار در قرارگاه اجتماعی گفت: ما به دنبال 
آن هستیم که مســئله فعالیت زباله گردها 

در شهر را به صورت ریشه ای حل کنیم.
 وی با بیان اینکه بخش قابل توجهی از این 
موارد باز می گردد به اینکه ضایعات فروشی 
را در درگاه ملی مجوزها مجاز اعلام کردند، 
ادامه داد: این امر درحالــی صورت گرفته 
اســت  که چنین فعلی، مغایــرت جدی با 

قانون مدیریت پسماند دارد.
به گفته محمدی، براساس قانون مدیریت 
پســماند هرگونه ضایعات باید به سازمان 
پسماند شهری تحویل داده شود اما با توجه 
به مجوزی کــه صادر شــده فرصتی برای 
سوءاســتفاده  افرادی که به دنبال استفاده 
از نیروهــای ارزان قیمت هســتند، ایجاد 

شده است.
مسئول تنظیف شهر تهران درباره مبارزه 
با مافیای زباله گرد متذکر شد: برای اینکه 
بتوانیم ریشه متولیان و مافیای زباله را که 
درآمدهای چندهزار میلیاردی در ســال 
برای خودشــان ایجاد می کنند خشــک 

کنیم، باید دستور قضایی داشته باشیم.
محمــدی خاطرنشــان کــرد: عمدتاً در 
زمانی که در سطح شهر زباله گرد مشاهده 
می شود، نگاه به سمت شهرداری می آید، 
در صورتــی که ایــن موضــوع هیچ گونه 

ارتباطی با شهرداری ندارد.
وی درباره جمــع آوری پســماندها بیان 
کرد: الزاماً جمع آوری زباله خشک توسط 
پیمانکاران از سطح خیابان و مخازن زباله 
امــری غیرقانونی و غیرممکن اســت و در 
صورتی که مشاهده شــود با آنها برخورد 

جدی خواهیم کرد.
مدیرعامل ســازمان مدیریت پســماند 
شــهرداری تهــران بــا تاکید بــر اینکه 
متاســفانه با تمامی تمهیــدات صورت 
گرفته فضا بــرای فعالیت مافیــای زباله  
ایجاد شده اســت، گفت: با مکاتبه ای که 
بــا وزارت صنعت و معدن انجــام دادیم، 
درخواســت کردیم موضوع مجاز کردن 
ضایعات فروشی ها را تعیین تکلیف کنند.

سونامی سرطان در ایران

از واقعیت تا هشدار
بررســی مطالعات و تحقیقات علمی و میدانی از روند 
شیوع ســرطان ها در کشور، نشــان می دهد در برخی 
از ســرطان ها شاهد سیر صعودی هســتیم و بعضی از 
سرطان ها نیز تا حدودی کم رنگ هستند. با این حال، 
برخی متخصصان حوزه سرطان شناسی و انکولوژی، 
نسبت به روند افزایشی سرطان ها در کشور ابراز نگرانی 
کرده و خواســتار دقت نظر وزارت بهداشــت در بحث 
پیشگیری و کنترل برخی سرطان ها هستند.لیلا مؤدب 
شعار رییس اداره سرطان وزارت بهداشت گفت: در حال 
حاضر سرطان های پستان, روده بزرگ, ریه, پروستات 
و معده از جمله سرطان های شایع در کشور هستند که 
برنامه ریزی هایی برای تشخیص زودهنگام آنها انجام 
شده است.وی با عنوان این مطلب که غربالگری سرطان 
پستان و روده بزرگ از ســال های گذشته در کشور در 
حال انجام است، افزود: به زودی غربالگری سرطان ریه و 
معده در برخی استان ها که آمار مبتلایان در آن استان ها 
بیشتر است، برای اولین بار انجام خواهد شد.مؤدب شعار 
در ادامه از بازنگری دستورالعمل تشخیص سرطان های 
دهانه رحــم, روده بــزرگ و پســتان در کمیته های 
تخصصی و علمی خبر داد و گفت: این دستورالعمل به 
زودی به دانشگاه های علوم پزشکی کشور ابلاغ خواهد 
شد.کوروش اعتماد مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های 
غیرواگیر وزارت بهداشت، با اشاره به اینکه سرطان یکی 
از مهم ترین علل مرگ و میر در کشور است، تأکید کرد: 
پیشگیری از ســرطان می تواند از طریق ترویج سبک 
زندگی سالم، غربالگری و آموزش انجام شود. همچنین 
تشخیص زودهنگام ســرطان نیز می تواند به افزایش 
شانس بقا و بهبودی بیماران کمک کند.وی به تشریح 
برنامه ملی پیشگیری و تشــخیص زودهنگام سرطان 
پرداخت و افزود: ایــن برنامه با هــدف کاهش مرگ و 
میر ناشی از سرطان در کشــور تدوین شده که شامل 
اقداماتی نظیر غربالگری سرطان پستان و روده بزرگ، 
آموزش به جامعه و ارتقای کیفیت خدمات تشخیصی 
و درمانی است.اعتماد به موضوع سالمندی کشور اشاره 
کرد و گفت: با بالا رفتن سن و سالمندی، احتمال ابتلاء 
به سرطان نیز افزایش پیدا می کند و همین موضوع در 

سال های آتی افزایش سرطان را در بر خواهد داشت.
سعید کریمی معاون درمان وزارت بهداشت، در واکنش 
به وقوع سونامی سرطان در ایران، گفت: وقتی سن امید 
به زندگی افزایش می یابد طبیعتاً با توجه به افزایش سن، 
تعداد موارد بروز ســرطان نیز افزایش می یابد؛ چرا که 

عامل سن در بیماری سرطان بسیار نقش دارد.
وی افزود: علاوه بر ســن، موارد دیگــری مانند عوامل 
ژنتیکی، آلودگی محیط، آلودگی هوا و مواد شیمیایی 
می توانند در ابتلاء به سرطان مؤثر باشند.معاون درمان 
وزارت بهداشــت گفت: این طور مطرح می شود که ما با 
سونامی سرطان مواجه هستیم اما این موضوع صحت 

ندارد و بیشترین ابتلاء به سرطان مربوط به اروپا است.
راهلــه معین آرا متخصــص جراحی عمومــی و فوق 
تخصص جراحی پلاستیک، گفت: ســرطان پستان 
یکی از شایع ترین علل بروز تومورهای بدخیم در زنان و 

مرگ ومیر ناشی از سرطان در زنان است.
وی افزود: طبق آمار منتشر شــده در سال ۲۰۲۳، از هر 
۸ زن یک نفر در طول زندگی خــود در معرض ابتلاء به 
این سرطان قرار دارد، یعنی میزان شیوع سرطان پستان 
در زنان حدود ۱۳ درصد برآورد شــده است. البته، این 
بیماری ممکن اســت در مردان نیز بروز یابد اما میزان 
شیوع آن بســیار کمتر، یعنی حدود ۱ نفر از ۸۳۳ نفر 
است.علی قنبری مطلق فوق تخصص خون و سرطان، 
میزان بروز ســرطان در ایران را در حد متوسط جهانی 
دانســت و گفت: حدود ۱۵۵ هزار نفر در ســال به آمار 

بیماران مبتلا به سرطان در کشور اضافه می شود.
وی افزود: میزان بروز سرطان در ایران طی دو دهه آینده 
افزایش قابــل توجهی پیدا خواهد کــرد، به طوری که 
افزایش ۱۱۵ درصدی را در میزان بروز سرطان خواهیم 

داشت.
قنبری مطلــق، با عنوان این مطلب کــه میزان بروز 
سرطان در کشــورهای در حال توسعه خیلی بیشتر 
از کشــورهای توســعه یافته خواهد بود، ادامه داد: 
مهم ترین عامل بروز ســرطان در کشورهای در حال 
توســعه از جمله ایران، افزایش امید به زندگی است 
که نشــأت گرفته از کنترل بیماری های واگیر است 
که باعث شــده طول عمر انســان افزایش پیدا کند.

عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشتی، با عنوان این مطلب که در کشورهای توسعه 
یافته پیک امید به زندگی اتفاق افتاده اســت، افزود: 
عوامل دیگری هم در افزایش موارد ابتلاء به سرطان 
نقش دارند که می توان به شــیوه زندگی ناســالم و 
عوامل محیطی اشــاره کرد.این فوق تخصص خون 
و ســرطان به عوامل محیطی اشــاره کــرد و گفت: 
آلودگی هوا و آب، ســهم زیادی در ابتلاء به سرطان 
دارند؛ به طوری که در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر 
جمعیت کشــور، میزان تولید گازهای نامناسب به 
ازای هر مترمکعب هوا، ۱۱۵ میکروگرم اســت، در 
حالی که این عدد در متوسط جهانی، ۶۳ میکروگرم 
است. همچنین، اســتفاده از سوخت های نامناسب 
که منجر به تولید گازهای ســمی می شــود، ۲ برابر 
متوســط جهانی اســت.عضو هیأت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشــتی، در ادامه به شایع ترین 
سرطان ها در مردان و زنان ایرانی اشاره کرد و افزود: 
در مردان، سرطان پروستات و زنان، سرطان پستان، 
شــایع ترین ها هســتند و در هر دو جنس، سرطان 
پستان شایع ترین است.وی افزود: تا سال ۹۵، سرطان 
معده در رده اول سرطان های شایع مردان بود که به دلیل 
همین عواملی که توضیح داده شد، سرطان پروستات به 

رده اول آمد و سرطان معده در رده دوم قرار گرفت.

مطابق آمار ارائه شــده از مرکز برنامه ریزی 
و اطلاعات راهبردی,براســاس آمار سازمان 
تامیــن اجتماعــی در ســال 1401، از کل 
بیمه شدگان در معرض حادثه شغلی حدود 
38734 نفر دچار حادثه شــغلی شــده اند 

که این تعداد نسبت به ســال 1400، حدود 
15,6درصد کاهش یافته است.

ازتعداد38734نفــر حادثه شــغلی حدود 
455مــورد آن منجر به فــوت و 36 مورد آن 
منجر به از کار افتادگی کلی شــده اســت. از 

کل حادثه دیدگان گزارش شــده توسط این 
سازمان 94,8درصد یعنی 36719نفر مرد و 

5,2درصد2015نفر زن می باشند.
بیشــترین حادثه دیدگان شغلی مربوط 
به گرو های سنی 39-35ســاله و 34-

30ســاله و به ترتیــب با22,0درصد و 
20,3 درصد می باشــد. به عبارت دیگر 
42,3 درصد از کل حادیه دیدگان شغلی 
مربوط به این دو گروه ســنی بوده است. 
با توجه به زمان وقوع حادثــه به ترتیب 
66,6درصد 15,8درصــد و 17,6درصد 
از حادیه دیدگان شغلی در هنگام صبح، 

عصر و شب دچار حادثه شده اند.
علی حســین رعیتی فرد، معــاون روابط کار 
وزیرکار در آخرین اظهــارات خود ازکاهش 

نرخ فوتی های ناشــی از حوادث شــغلی در 
کشور خبر داد و گفت: امسال کمیته بازرسی 
کارگاه ها راه اندازی شــد تا مشکلات در این 
حــوزه و حوادث ناشــی از آن کاهــش یابد، 
بیشــترین حــوادث ناشــی از کار در بخش 

ساختمان سازی است.
وی اظهار کــرد: اقدامات مؤثــری در خصوص 
کاهش حوادث ناشــی از کار، گسترش آموزش 
و رعایت نکات ایمنی در دولت سیزدهم صورت 
گرفته و منجر به کاهش آمــار تلفات و حوادث 

کار شده است.
رعیتی فرد افزود: در زمان شــروع به کار این 
دولت، آمار فوتی های ناشــی از کار 800نفر 
بود که با تلاش انجمن هــای صنفی ایمنی، 
کارگاه های حفاظتی و بازرسان کار، این آمار 

در پایان سال گذشــته به 711نفر رسید که 
کاهش 11درصدی را نشان می دهد.

معــاون روابط کار وزیــر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی ادامه داد: با توجه به استقرار صنایع 
مختلف در ســواحل مکران، راه اندازی مرکز 
تحقیقات و تعلیمات حفاظت فنی و بهداشت 
کار در ایــن منطقــه ضروری و همــکاری و 
پشتیبانی بیشتر در این خصوص مورد تأکید 
است.رعیتی فرد، داشــتن محیط کار سالم 
و ایمن را یکی از حقــوق بنیادین نیروی کار 
گفت: با اجرای مقاوله نامه ایمنی و بهداشــت 
شغلی، فضای ســالمی برای محیط و نیروی 
کار فراهم شــده و با کمک شرکای اجتماعی 
و دســتگاه های مربــوط در مســیر کاهش 

بیماری های شغلی گام برداریم.

کاهش نرخ فوتی های ناشی از حوادث شغلی در کشور 

به گزارش اقتصادآینده نیوز، مادر طبیعت زخمی 
و رنجور اســت. اکوسیســتم طبیعــت و میراث 
محیط زیست از سوی گذشتگان به شایستگی در 
اختیار ما قرار گرفت و در قبال آن برای آیندگان 

مسئول هستیم.
به همیــن دلیل دغدغه هــای اقتصــادی، جنگ و 
تحریم، بــازی های کهنــه سیاســی، ناکامی های 
ورزشــی، معادلات چند مجهولــی اجتماعی و همه 
تنش های پیرامون نباید زمینه ســاز غفلت از محیط 
زیســت و طبیعت شــود و از کنار تهدیدهای آن به 

سادگی عبور کنیم.
ما در جنگ تحمیلی به رشادت های سربازان میهن 
پی بردیم و در کشــاکش کرونا بــه ایثارگری کادر 
درمان واقف شدیم. اما متاسفانه شهادت محیط بانان 
تلنگری بر افکار عمومی وارد نکرد تا نسبت به دغدغه 
های این اقشار شــریف و زحمتکش توجه بیشتری 

مبذول داریم.
امروزه محیط بانان با مشــکلات عدیده اقتصادی و 
معیشتی روبرو هستند و متاسفانه دست رنجور آنها 
از حق و حقوق قانونی بازمانده اســت. چنانکه رئیس 
فراکسیون محیط زیســت مجلس شورای اسلامی 
پیش از این با اشاره به اختصاص ۲۸۸ میلیارد تومان 
اعتبار ویــژه برای ترمیم حقوق محیــط بانان گفت: 
متأســفانه علی رغم اختصاص این اعتبار عملا شاهد 

بهبود پرداختی و معیشت محیط بانان نیستیم.
سمیه رفیعی با تأکید بر اینکه یگان حفاظت سازمان 
محیط زیســت باید تمام تــوان خود را بــرای رفع 
مشکلات محیط بانان بکار بگیرد، افزود: در این حوزه 
عملا شــاهد اقدامات نمایشی هســتیم و مشکلات 
محیط بانان کشــور به قوت خود باقی مانده اســت و 
چالش های معیشتی، تجهیزاتی و نیازهای فنی آنها 

پابرجاســت.در همین زمینه نماینده تشــکل های 
کشــور در ســتاد ملی تالاب ها در گفتگو با خبرنگار 
اقتصادآینده خواستار حمایت از جامعه محیط بانان 

به منظور صیانت از محیط زیست شد.
محمد جــواد کاظمینی با تاکید بر ایــن موضوع که 
پایداری اکوسیســتم ها تاثیر بســزایی بر وضعیت 
عمومی کشــور دارند، اظهار داشت: بر اساس آخرین 
آمار، ۱۰ درصد از خاک کشور زیرنظر محیط زیست 
است و حفاظت این مناطق حساس تاثیر بسزایی در 
حفظ منابع آب، خــاک، تقویت آبخوان ها و مدیریت 

بحران دارد.
وی از محیط بانــان به عنوان پیشــتازان حفاظت از 
منابع طبیعی یاد کرد و افزود: رســالت محیط بانان 
منحصر به صیانت از محیط زیســت نمی شود؛ بلکه 
آنها  در کنــار مســئولیت ارزنــده حفاظتی، نقش 
سرنوشت ســازی در پیشبرد مســایل اکولوژیکی 

منطقه بر اساس تصمیم سازی طبیعت دارند.
عضو ستاد احیای تالاب های اســتان فارس در این 
رابطه افزود: بســیاری از مناطق جغرافیایی کشــور 
پهناور ایران دارای موقعیت کوهستانی است و انجام 
وظیفه در چنین شرایطی را برای محیط بانان سخت 

و دشواتر است.
او بذل توجه به محیط بانی را به منزله سرمایه گذاری 
برای آینده کشــور ارزیابی کرد و افزود: کوهســتان 
ها تامین کننده منابع آبی کشــور هستند و چنانچه 
توان اکولوژی آنها حفظ شود می توان انتظار داشت 
ســاختارهای اصلی آب، خاک و تنوع زیستی کشور 

محافظت شوند.
این فعال حوزه محیط زیست بیان داشت: محیط 
بانان در حوزه تنوع زیســتی گیاهــی و جانوری 
نقــش بنیادیــن دارند و ایــن به منزلــه ارتقای 

اکوسیستم است که تاثیر مســتقیمی بر کیفیت 
زندگی انســان دارد.وی خاطرنشــان کرد: محیط 
بانــان معمولا اولین افرادی هســتند که نســبت به 
پیشامدهای مناطق حفاظت شده آگاهی یافته و در 
صدد برطرف ســازی آن بر می آیند. برای مثال بارها 
شــاهد این ماجرا بوده ایم که محیط بانان نسبت به 
درمان حیات وحش اقدام کــرده و حریق را در نطفه 
خاموش ساخته اند.مدیرعامل موسسه ۱۳ فروردین 
در بخش دیگری از ســخنانش با تقدیر از تلاش های 
خســتگی ناپذیر محیط بانان نقش آنان را در بهبود 
محیط زیســت بی همتا ارزیابی کرد و افزود: بخش 
عمده ای از مناطق حفاظت شده را جنگل ها تشکیل 
می دهند و پوشش های گیاهی نقش حیاتی در مهار 
ســیلاب، بازچرخش آب در منطقــه، حاصلخیزی 

خاک و تقویت آبخوان ها دارند.
کاظمینی بــا یادآوری این موضوع کــه محیط بانان 
همواره دچار فشارهای روحی و روانی دوچندانی به 
دلیل ماهیت شــغلی شان می شــوند، اظهار داشت: 
رسالت محیط بانی مبتنی بر عشق به طبیعت و میهن 
دوستی است و باید در کنار آن شرایطی را فراهم آورد 
که این اقشار زحمتکش به همراه خانواده های شان از 

رفاه معیشتی برخوردار باشند.
او با اشــاره به جایگاه شایســته محیط بانان در دنیا 
گفت: بر اساس استانداردهای جهانی هر محیط بان 
قلمرویی معادل یکهزار هکتار را باید تحت پوشــش 
قرار دهد و این در حالی اســت که در کشــور ما این 
ســرانه به طور متوســط در حدود یازده هزار هکتار 
به ازای هر محیط بان اســت و این امر مســئولیت و 

فشارهای مضاعفی را بر آنها تحمیل می کند.
وی خواستار افزایش اســتخدام محیط بانان به 
منظور صیانت از طبیعت و چرخه اکوسیســتم 

شــد و اظهار داشت: در کشــور ما هر محیط بان 
وظیفه ده محیط بان را بر اســاس استانداردهای 
جهانی ایفا می کند و باید به این گروه شــریف و 
زحمتکش که منجی محیط زیســت و طبیعت 

هستند، نگاه ویژه ای داشت.
نماینده تشــکل های کشور در ســتاد ملی تالاب ها 
با اشــاره به این موضوع که محیط بانــان معمولا در 
مناطق ســخت و دشــوار جغرافیایی انجام وظیفه 
می کنند، اظهــار داشــت: میزان ادوات، ماشــین 
آلات، تجهیــزات و دریافتی محیط بانان در کشــور 
ما نسبت به اســتانداردهای جهانی پایین تر است و 
از مســئولان امر انتظار می رود حداقل های لازم را 
برای آنها فراهم سازند.این فعال حوزه محیط زیست 
بر این نکته تاکید داشــت کــه مهمترین عامل برای 
یک محیط بان که بواســطه آن بتواند بر دغدغه های 
خود و خانواده اش فائق آید مربــوط به میزان درآمد 
و برخورداری از حق و حقوق های قانونی اســت و در 
شرایط فعلی بسیاری از محیط بانان از رفاه اقتصادی 
برخوردار نیستند.او خواستار افزایش انگیزه محیط 
بانان با اتخاذ راهکارهای حمایتی بر اساس قانون شد 
و اظهار داشت: چنانچه محیط بانان از نظر معیشتی و 
اقتصادی به حق و حقوق قانونی خود دست یابند می 
توان انتظار داشــت که با شرایط  اکوسیستم مطلوب 
تری روبرو باشــیم و ایــن در حالی اســت که منابع 
طبیعی در زمره ارزشــمندترین سرمایه های کشور 

قرار می گیرند.
عضو ستاد احیای تالاب های استان فارس در بخش 
پیانی سخنانش با اشــاره به این موضوع که بسیاری 
از محیــط بانان در راســتای عمل بــه وظایف فاخر 
خــود را به درجه والای شــهادت نائل شــدند، بیان 
داشت: مقابله با شکارچیان غیرمجاز یکی از رسالت 

های محیط بانان اســت که در برابــر هجمه آنها آنها 
ایستادگی کرده و به فیض شهادت نائل شدند.

در همین راســتا، معــاون یگان حفاظت ســازمان 
محیط زیست مشــکلات مطرح شده از سوی فعالان 
این حوزه را تاییــد کرد و گفــت: ۵۰ درصد کمبود 
نیروی محیط بانی داریم و این وضعیت باعث فشــار 

چندین برابری به این اقشار زحمتکش می شود.
منوچهر فلاحی پیرامون جیــره غذایی محیط بانان 
پیش از این اظهار داشــت: براســاس دستورالعمل 
سازمان حفاظت محیط زیســت باید به محیط بانان 
جیره خشک تعلق بگیرد. محیط بانان کارمند دولت 
محسوب می شــوند بدین جهت عدد ریالی که برای 
آن ها در نظر می گیرند شــاید کمتر از ۲۰ هزارتومان 
باشد. با رایزنی مسئولان ســازمان حفاظت محیط 
زیست از محل رفاهیات ســایر نیروها، جیره غذایی 
به حدود ســه برابر افزایش یافته و اکنون روزانه ۵۰ 

هزارتومان به آنان تعلق می گیرد.
وی با اشاره به اینکه بیشــتر خودروهای محیط بانی 
فرسوده هستند، افزود: در موضوع خودرو مشکلات 
بســیاری داریم، بــه طوری که غالــب خودروهای 
خریداری شــده پس از یک ســال کارایی لازم برای 
استفاده در مناطق صعب العبور با شرایط آب و هوایی 
مختلف را ندارنــد. بدین جهت پــس از مدتی آن ها 

هزینه های سنگین تعمیر و نگهداری دارند.
او خاطرنشــان کــرد: ۵۰ تــا ۶۰ درصــد ناوگان 
خودرویی ما فرسوده هســتند و نیاز به بازسازی در 
این زمینه بسیار احســاس می شود. می توان گفت 
اقداماتی هــم که در این حوزه انجام شــده چندان 

جوابگو نبوده است.
وی درباره پوشــش هــای حمایتــی از محیط بانان 
تصریح کرد: بیمــه تکمیلی بــرای محیط بانان صد 
درصد رایگان اســت همچنین بیمه عمر، حوادث و 
مســئولیت مدنی از مهم ترین مواردی است که برای 
آن ها به صورت رایگان انجام مــی پذیرد. اکنون اگر 
اتفاقی ناشــی از ســهل انگاری باعــث محکومیت 
محیط بان شــود دغدغه پرداخت دیه را ندارد چراکه 
بیمه تعهد پرداخت داده اســت. به عــلاوه این موارد 
برای همســر آن هــا ۵۰ درصــد تخفیــف در بیمه 

تکمیلی در نظر گرفته شده است.
فلاحی در پایان تاکید کرد: تمامی این اقدامات انجام 
شده برای بهبود شــرایط کاری محیط بانان و حذف 

کاستی ها و کمبودها بوده است.
در پایان شــاید وقت آن رسیده باشــد که در تعریف 
اولویت های کشــور تجدید نظر کنیم. ریاست دولت 
ســیزدهم بر این موضوع تاکید مــی کند که محیط 
زیست بر توسعه مقدم اســت و این تفکر شایسته را 

می توان به حمایت از محیط بانان نیز تعمیم داد.
بنابراین از دولتمردان و اهالی بهارســتان انتظار می 
رود به محیط بانــان در مقام منجیان اکوسیســتم 
توجه بیشتری مبذول داشته و با تکیه بر متن صریح 
قانون، زمینه برخورداری آنها را از رفاه و معیشتی که 

شایسته آن هستند، فراهم آورند.
امروزه محیط بانــان از عدم پرداخت جیــره غذایی، 
هزینه های ســوخت و تعمیر خودرو گلایه داشته و بر 
این نکته تاکید می کنند کــه حق ماموریت کارکنان، 
حقوق کارکنان حجمی، ارفاغی ســنوات ایثارگران و 

جانبازان و مواردی از این دست را دریافت نمی کنند.
گزارش: سعیدرضا امیرآبادی

یاران طبیعت یاران طبیعت 
در تنگنای معیشتدر تنگنای معیشت

اقتصادآینده از مشکلات عدیده محیط بانان در حوزه های اقتصادی گزارش می دهد:

»محمد آیینی« افزود: با اجرای بسته تشــویقی، نوسازی بافت فرسوده 
شتاب مناسبی گرفته است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران بیان داشت: طبق آمارها، روند 
نوسازی بافت های فرســوده از 155 هزار واحد مســکونی در خردادماه 
امسال به 225 هزار واحد رسید است و رشد تقریبا 2 برابری در نوسازی 

بافت های فرسوده را در این مدت تجربه کردیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: ســهم کلان شهرها به ویژه تهران 

و مشهد در نوسازی بافت های فرســوده قابل توجه و حائز اهمیت است. 
بدین معنی که مساحت بافت های فرسوده در 9 کلان شهر کشور معادل 
26 درصد است، اما در عملکرد نوسازی 48 درصدی را به خود اختصاص 

داده اند.
آیینی گفــت: 225 هزار واحد از ابتــدای دولت ســیزدهم وارد فرایند 
ساخت و ساز شده که این واحدها در بیش از 63 هزار نقطه کشور در حال 
ساخت اســت. تاکنون 57 هزار واحد به بهره برداری رسیده است که این 

رقم تا پایان امسال به 80 هزار واحد می رسد.
وی در بیان رتبه بندی شــهرهای برتــر در زمینه نوســازی بافت های 
فرسوده، خاطرنشــان کرد: شهرهای تهران، مشــهد، کرمانشاه، تبریز، 
اصفهان و همدان بــه عنوان شــهرهای برتر در زمینه نوســازی بافت 

فرسوده شناخته شدند.

رشد ۵۰ درصدی نوسازی مسکن در بافت های فرسوده
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»اشتفان تسوایگ«، نویســنده و نمایش نامه  نویس 
اتریشی، بین دهه های ۱۹۲۰ تا اواسط ۱۹۴۰ شهرت 
خوبی در دنیا برای خودش دســت و پا کــرده بود و در 
ایران هم، در اوایل قرن گذشته شمسی، کتاب هایش 
فروش خوبی داشــت. امــا باورتان می شــود که این 
نویسنده در کشور ما یک کتاب بیشتر از کتاب هایش 
دارد؟ در واقع، کتابی به نام اشــتفان تسوایگ در دهه 
۱۳۲۰ شمسی در ایران ترجمه، منتشر و فروخته شد 
که مال او نبود. برای تعریف ایــن ماجرا باید نگاهی به 

شروع کار ناشرهای فارسی بیندازیم.
نگاه کاسبی؛ شکست ادبی!

تقریباً در تمام دنیا صنعت چاپ و نشر کتاب، طوری که 
امروز می شناسیمش، از پایتخت آن کشور شروع شده 
و بعدتر هم تمرکزش بیشــتر روی پایتخت بوده است. 
»تقریبا« در جمله اول ناظر به شــهر نیویورک است که 
مرکز چاپ و نشر در ایالات متحده آمریکاست و پایتخت 
نیســت و امارت شــارجه در امارات متحــده عربی که 

می خواهد سری بین سرهای چاپ و نشر دنیا دربیاورد.
در ایران هم، مثل بیشتر کشورها، انتشاراتی های مدرن 
کارشــان را از پایتخت شــروع کردند و باز مثل بیشتر 
نقاط دنیا، شروع کار آن ها با کتاب های مذهبی و متون 
کلاسیک بود. شاید بتوان لقب اولین ناشرهای ایرانی 
را به برخی کتاب فروشــان دوره ناصری نسبت داد که 
کتاب های مذهبی مثل قرآن و کتاب های کلاســیک 

مثل شاهنامه را هم جسته و گریخته چاپ می کردند 
و به مردم می فروختند.

اولین ناشــرهای ایرانی در محدوده فعلی بــازار تهران، 
تیمچه حاجب الدوله و خیابان ناصرخســرو کارشان را 
شروع کردند و بسیاری شــان هم مثل روال اغلب کار و 
کاسبی های آن دوره، این پیشه ربطی به شغل خانوادگی 
و آباء و اجدادی شان داشــت. مثل خانواده »علمی « ها 
که جدشان در خوانسار کتاب فروشــی داشت و بعدتر 
فرزندانش در تهران انتشارات علمی را پایه گذاشتند که 

از اولین نشرهای ایرانی است.
جایی که ورشکسته شدن، پز روشنفکری است!

خانواده »علمــی « ها و »رمضانی « هــا و امثال آن ها 
حق زیادی گردن صنعت نشــری که امروز در ایران 
می شناســیم دارند. مثل تمام خانواده هایی که پای 
صنعت یا پیشه ای ســرمایه و عمر و نسل گذاشته اند 
و چیزی را در ریشه های آن صنعت کشور به نام خود 
کرده اند. اما صنعت نشر تفاوتی با دیگر صنایع داشت 
که نگاه کســب و کار خانوادگی صرف می توانست در 

آن آسیب به حساب بیاید.
تفاوت این صنعت آن بود که پیش نیاز کسی که متصدی 
آن می شد، داشتن حداقل ســواد در حوزه های مختلف 
ادبی و علمی و شناختن زبان های خارجی و نویسنده ها 
و ادبیات کشورهای دیگر بود. نگاه خانوادگی به کسب و 
کار در انتشارات اگر چه باعث سرمایه گذاری های خرد و 

پا گرفتن تدریجی این صنعت در کشــور شد اما در نسل 
اول ناشران، تأثیر نداشتن سواد کافی صاحبان انتشارات 
در آثار تولیدی شــان به وضوح مشهود اســت. به گواه 
پژوهشگران صنعت نشر ایران بعضی از صاحبان نشرهای 
بنام در نسل اول این صنعت در ایران، حتی سواد خواندن 

و نوشتن نداشتند.
ماجرای کتاب تقلبی نویســنده اتریشی هم به همین 
مســأله برمی گردد. همین حالا با جست وجوی کتاب 
»عشق من« اثر اشــتفان تسوایگ به نســخه هایی از 
این کتاب چاپ ۱۳۲۷ در برخی کتابخانه های کشــور 
می رسید. کتابی که در واقع نوشته مترجم آن »حسین 
مسعودی خراسانی« اســت. ماجرا از این قرار است که 
مسعودی خراسانی در همان سال ها سراغ یکی از ناشران 
بنام از نســل اول ناشــران ایران می رود و رمانش را برای 

انتشار به این ناشر پیشنهاد می دهد.
مدیر انتشــارات که ســواد چندانی هم در ادبیات و 
زبان های خارجی نداشته می گوید: »این روزها بازار 
کتاب های اشتفان تســوایگ داغ است! اگر بتوانی به 
جای کتاب خــودت یکی از کتاب هــای او را ترجمه 
کنی، حتماً برائــت چاپ می کنم!« مســعودی هم 
پیشــنهاد ناشــر را قبول می کند. برمی گردد و تمام 
اسامی فارســی را در رمان خودش به اسامی آلمانی 
تغییر می دهد و دوباره به اسم »عشق من« اثر اشتفان 
تسوایگ برای ناشر می فرســتد و نهایتاً این کتاب به 

ترجمه مسعودی خراسانی به چاپ و فروش می رسد!
نگاه ادبی؛ شکست کاسبی!

اما خوشبختانه ناشران ایرانی خیلی زود و در نسل دوم به 
این مسأله پی بردند که این صنعت مانند دیگر صنایع و 
اصناف بازار نیست و نمی توان نگاه موروثی به آن داشت. 
در نسل دوم این صنعت و در بین دهه های ۳۰، ۴۰ و ۵۰ 
است که پای روشــنفکران، چهره های ادبی و اشخاص 
جهان دیده که با زبان ها و ادبیات دنیا آشنا هستند به این 
صنعت باز می شود و این ســال ها به قدم اول برای شروع 
به کار ناشران حرفه ای حوزه های مختلف ادبی و علمی 

تبدیل می شوند.
اگر نگاهی به ناشــرهای دهه های ۳۰ تا ۵۰ بیندازیم به 
این واقعیت می رسیم که ناشرهایی که چهره های ادبی و 
علمی مشهوری هم بودند پس از چند سال با وجود بازار 
خوب کتاب در آن روزگار، کار انتشارات شــان به جایی 
نرسید. بســیاری از آن انتشــاراتی ها هنوز هم پا بر جا 
مانده اند و به فعالیتشان ادامه می دهند اما اگر بخواهیم 
آنان را به عنوان یک برند تجاری با برندهای تجاری دیگر 
که هم زمان با آن ها شــروع به کار کردند مقایسه کنیم، 
خواهیم دید که در مقایسه با دیگر صنایع رشد بسیار کم و 

در برخی موارد منفی داشته اند.
در این میان نباید از این مســأله هم غافل شد که وقتی 
از نشر در دهه های ۳۰ تا ۵۰ صحبت می کنیم، در واقع 
داریم از چاپ کتاب هایی حــرف می زنیم که گاهی در 
چاپ اول تیراژشــان به ۵۰ هزار نسخه می رسید و این 
اصلًا با وضعیت تیراژ هزار نســخه ای ایــن روزها قابل 

مقایسه نیست.
چرا اقتصاد یک ناشــر با یــک چلوکبابی قابل 

مقایسه نیست؟
اما چرا عاقبت مالی یک نشر خصوصی در آن سال ها 
با یک چلوکبابــی خصوصی که هم زمان تأســیس 
شده اند و تا الان برند خودشان را حفظ کرده اند تا این 

اندازه متفاوت است؟
از بحث اندازه بازار که بگذریم )در جستاری دیگر مفصل به 
آن می پردازیم(، مسأله توانایی و دانش مدیریت و توسعه 
کسب و کار در نگاه مدیریتی ناشران نسل دوم ایران و پس 
از آن ها قابل توجه است. گرفتن بخش بزرگی از صنعت 
نشر از بازاری ها و افتادن این بخش به دست روشنفکران 
در آثار تولیدی تأثیر شــگرفی داشــت و ترجمه و چاپ 
آثار ادبی مهم جهان توسط این ناشران را می توان نقطه 
عطفی در تربیت و پیشرفت نویسندگان ادبیات داستانی 
مدرن فارسی دانســت اما طبعاً نمی شد از روشنفکران، 
ادیبان و مترجمانی که انتشارات تأسیس کرده بودند توقع 
هوش مالی و استراتژی اقتصادی برای بقا و توسعه نشر به 

عنوان یک کسب و کار قابل توسعه داشت.
نگاهی که همین حالا هم در بین کارشناسان صنعت 
نشر و مدیران این صنعت رایج اســت و تقریباً همه به 
اتفاق نظرشان این است که به صنعت نشر کتاب )غیر 
از کتاب های آموزشی و مذهبی( نمی توان نگاه کسب 
درآمد آنچنانی داشــت. و البته از همین جهت اســت 
که در حال حاضر بسیاری از ناشــرهای بزرگ کشور 

ســهامدار حاکمیتی دارند و اگر کتاب هایشان هم در 
انبار خاک بخورد خیالشــان از بودجه اول سال راحت 
است! اما همیشــه بوده اند کســانی که با نگاه درست 
مدیریتی سعی کرده اند یک انتشارات را هم به عنوان 
یک بنگاه اقتصــادی خصوصی به درســتی مدیریت 
کنند و توسعه بدهند و هم در سایه این توسعه به تولید 

و ترجمه آثار مهم و اثرگذار بپردازند.
یکی از کسانی که نگاه درست مدیریتی و اقتصادی اش 
را در صنعت نشــر ایران نمی توان نادیده گرفت، مرحوم 
»همایون صنعتی زاده« اســت. کســی که با راه اندازی 
کســب و کارهای مختلف در زمینه های مختلف نشان 
داد مهم ترین چیزی که به خوبی بلد اســت نگاه درست 
مدیریتی و استراتژی راه اندازی کسب و کار و توسعه آن 
است. چیزی که صنعت نشر بیش از بقیه صنایع به آن نیاز 
دارد. چرا که در بقیه صنایع شکست و ورشکستگی معنای 
عینی و درست دارد اما در صنعت نشر این شکست مالی 
و ورشکستگی با کلاهی از کار فرهنگی توجیه می شود و 
بعد هم با بودجه حاکمیتی پرونده مدیریت مالی کسب و 

کار در آن بسته می شود.
مدیریت کسب و کار؛ در کار فرهنگی هم بله!

نکته مهمی که در فعالیت هــای صنعتی زاده در صنعت 
نشر قابل توجه اســت، نگاه درست مدیریت کسب و کار 
اوست. صنعتی زاده مشتری و جامعه هدف را به درستی 
می شناسد و محصول را به درستی متناسب با نیاز جامعه 
هدفش تولید می کنــد. ابتدای کار فرانکلیــن در ایران 
ترجمه کتاب های کم حجمی درباره دانستنی های علمی 
بود که به ســرعت در کشور فراگیر شــد. این محصول، 
محصولی بود که نسبت به کتاب های سنگین و زمخت 

آن روزگار مزیت رقابتی داشت.
جدا از شناخت مخاطب در محتوا، صنعتی زاده در فرم نیز 
ابداعاتی داشت که از شناخت درست بازار هدف می آمد. 
تولید کتاب های مهم ادبیات دنیا در قطع های جیبی و 
پالتویی ابتکار دیگری بود که باز برگ برنده را در صنعت 

نشر ایران به دست گرفت.
توسعه کسب و کار، رویکرد دیگر صنعتی زاده در صنعت 
نشر بود که از روحیه و نگاه مدیریتی او نشأت می گرفت. 
او با ایجاد شرکت چاپ افســت توانست بازار کتاب های 
درسی افغانســتان را به دســت بگیرد و از همین طریق 
به درآمد بالای ۱ میلیون دلار در ســال برســد. بعدها 
یکسان سازی کتب درســی ایران و چاپ آن هم به چاپ 

افست صنعتی زاده واگذار شد.
پروژه های موفق دیگری که صنعتی زاده در زمینه های 
مختلف انجام داد، از ساخت شهرک ساحلی »خزر شهر« 
تا احیــای »کارخانه رطب زهره« و بعــد ایجاد کارخانه 
»گلاب زهرا«، نشان از این دارد که او صرف نظر از اینکه 
چه کسب و کاری را راه اندازی و اداره می کرده، تنها کاری 
که سعی می کرده به خوبی و با علم انجام دهد »مدیریت 
کسب و کار« بوده است. چیزی که در صنعت نشر امروز 
کشورمان کمتر دیده می شود و به راحتی می توان روی 
نقص آن در این صنعت سرپوش »کار فرهنگی« گذاشت 

و برای سودده نبودن آن توجیه تراشید.

 رویدادهای فرهنگــی و هنری فجر بــا اختتامیه 
جشــنواره هنرهای تجســمی فجر پایــان یافت؛ 
بعد از حدود یک ماه جشــن های پیروزی انقلاب، 
از فیلم و نمایش، شــعر و موســیقی و تجســمی؛ 
چهلمیــن و دومین جشــنواره فیلــم، چهلمین و 
دومین جشــنواره تئاتر، ســی ونهمین جشنواره 
موسیقی، هجدهمین جشنواره شعر، شانزدهمین 
جشــنواره هنرهای تجســمی، عناوین شــاخص 
رویدادهــای منتســب به جشــن های ســالگرد 

پیروزی انقلاب و دهه فجر است.
بیســت و چهارمین نمایشگاه رســانه های کشور 
هم کــه نقطه عطــف رویدادهای بهمــن ماه بود؛ 

حالا نوبت بررســی تاثیرات و دســتاوردهای این 
رویدادهــای در جامعه اســت، اینکه جشــن ها و 
جشــنواره های فجر چگونه و تا چه میزان موفق به 
ارائه آثار جدید و هنرمندان جوان به جامعه شــد، 
چگونه و تا چه میزان شادی و نشــاط اجتماعی را 
به ارمغــان آورد و جامعه مخاطب چگونــه با این 

رویدادها ارتباط برقرار کرد.
به جامعه رسانه ای کاملا اعتماد دارم

محمدمهدی اســماعیلی وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی اتفاقــا در آییــن اختتامیه جشــنواره 
موســیقی فجر پیش قدم شــد و از اهالی رســانه 
و فرهنگ دعوت کرد کــه این رویدادهــا را نقد و 

آسیب شناســی کنند، تا به رفع ابهامات و ترســیم 
چشــم انداز آینده برای دوره هــای پیش روی این 
رویدادهــا کمک شــود، به همین دلیــل هم پس 
از پایان نمایشــگاه رســانه و اختتامیــه هنرهای 
تجســمی در )پنجشــنبه شــب( یک برنامه زنده 
تلویزیونــی حاضر شــد و درباره ایــن رویدادها، 
فعالیت های وزارتخانه، برخی شــبهه ها و ابهاماتی 
که در حوزه فرهنــگ و هنر در طول ســال وجود 

داشت، پاسخ داد.
دوســتان می گفتند برگزاری نمایشــگاه رســانه 
بســتر انتقاد دولت می شــود و من هم گفتم اصولا 
می خواهم انجام دهیم تا انتقاد صورت گیرد؛ آقای 
رئیس جمهور هم محکم از این مسأله حمایت و ما 

را تشویق کردند
وی از موســیقی شــروع کرد، درباره شــبهه ای 
که دربــاره تعــداد تعــداد شــرکت کنندگان در 
کنســرت هایی داخلی حضــور داشــتند گفت و 
در ادامــه توضیــح داد »اجراهای بــالای هزار و 
۲۰۰ نفر را معاونــت هنــری وزارت فرهنگ آمار 
می دهد که بالای هزار و ششــصد مجوز اجرا صادر 
شــده اســت. اجراهای کمتر از هزار و ۲۰۰ نفر را 
ادارات کل اســتانی مجوز صادر می کنند و آمار آن 
را ارائه می دهد. این آمار را بنده از اردیبهشــت ماه 

در چندین مصاحبه گفته ام تا اینکه در یک جلســه 
پرسش و پاسخ دانشــجویی این آمار را ارائه دادم  و 
یک  خبرنگار این مطلب را با عبارات مبهم نوشــته 
بود که بلافاصله بعد از مطرح شدن شایعات صدای 

بنده در آن جلسه را منتشر کردیم.
وزیر فرهنگ درباره فرهنگ نقد در جامعه و آستانه 
صبر و تحمل گفت: »نقد موهبت اســت، یک نقد یا 
صحیح اســت که باید اصلاحات لازم براساس آن 
صورت گیرد یا صحیح نیســت که باید در مورد آن 
توضیح داده شود؛ البته اگر نقد وارد حوزه تخریب 
شــود و نوعی اشــاعه کذب به وجــود بیاید بحث 

دیگری است که به ندرت رخ می دهد«
اسماعیلی از اعتماد کامل خود به جامعه رسانه ای 
کشــور گفت و افزود: زمانی که نمایشگاه رسانه ها 
قرار بود برگزار شــود عده ای از دوستان می گفتند 
که در این بســتر از دولت انتقاد می شود و من هم 
گفتم اصولا می خواهــم این کار را انجــام دهم تا 
انتقاد صورت گیــرد؛ اتفاقا آقــای رئیس جمهور 
محکم از این مســأله حمایت و خیلی ما را تشویق 
کردند؛ اخبــار مختلف و نقدها را بررســی می کنم 
تا جایی کــه گاهی اوقات شــخصا تماس می گیرم 
و تشــکر می کنم، تلاش می کنم اگــر این نقدها 

صحیح باشد به آنها عمل هم بکنم.

شــهاب طلایی درباره اقداماتی کــه در صندوق 
توســعه و احیای اماکن تاریخی انجام می شــود، 
گفــت: این صنــدوق بــه نوعــی زمینه ســاز 
مشارکت پذیری مردم برای احیا و مرمت بناهای 
تاریخی است. در ســال ۱۳۹۶ موضوع حمایت از 
صنایع دستی و فرش دستباف هم به موضوع های 
این صندوق اضافه شــده اســت. این صندوق با 
ماموریت هایــی کــه دارد در حوزه حفــظ بناها 
و میراث تاریخی کشور و در راســتای حمایت از 
بخش صنایع دستی و فعالان این حوزه وظایف و 

اهداف خود را اجرا می کند.
مدیرعامــل و رئیــس هیات مدیــره صنــدوق 
توسعه صنایع دســتی و فرش دســتباف و احیا 
و بهره بــرداری از اماکن تاریخی ادامــه داد: این 
صنــدوق در موضــوع بناهای تاریخــی، بیش از 
۷۰۰ بنــای تاریخــی را در مرحلــه ابتدایی در 
اختیار دارد و اقدامــات مردمی برای احیا و مرمت 
مختص به ایــن تعداد نیســت. یعنــی کارویژه 
صندوق، موضوع بناهــای تاریخی بخش دولتی و 
خصوصی است. برآوردها و آمارها نشان می دهد 
دولت و دستگاه های دولتی نزدیک به چهار هزار 
بنای تاریخی در اختیار دارند که شــامل نهادها 
نمی شــود. مثلا نهاد اوقاف بیــش از ۲ هزار بنای 

تاریخی دارد.

وی افزود: کاری کــه در دولت ســیزدهم انجام 
دادیم، رایزنی و مذاکره با دســتگاه های مختلف 
اســت که هر کدام چه تعــداد بنــا در گونه های 
مختلــف آثار ثبــت ملی دارنــد. در ایــن حوزه 
مکاتباتی انجام شــد و اطلاعات را درباره این که 
مجموعه دولت و دســتگاه های دولتی چه تعداد 
بنا دارند، به نوعی اســتخراج کردیــم و می توان 
گفت ۲ هزار و ۷۰۰ بنا بدون کاربری مشخص در 

اختیار نهادهای دولتی است.
مدیرعامل صندوق توســعه اماکن تاریخی بیان 
کرد: در اســناد مزایده، هر بنایی می تواند ضوابط 
اختصاصی داشته باشد. با هماهنگی که با وزارت 
میراث فرهنگی شــده بناهایی کــه امکان ایجاد 
غرفه صنایع دستی در آنها وجود دارد، در مزایده 

می آوریم که بخشــی از آنها به موضــوع صنایع 
دستتی اختصاص پیدا می کند. هر بنایی با توجه 
به شرایطی که در صندوق برای آن در نظر گرفته 

می شود، می تواند ضوابط خاصی داشته باشد.
طلایی ادامه داد: در شــهر تهران هم صندوق دو 
بنا را در سال آینده احیا خواهد کرد. همچنین در 
استان تهران هم یک کاروانسرا به مزایده گذاشته 
خواهد شد. صندوق توسعه اماکن تاریخی، پیوند 
دهنده میراث و گردشــگری و حلقه واســط بین 
میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
اســت. زیرا فعالیت آن با یک بنا شروع می شود، 
در طی مرمت و احیا از هنرمندان و صنایع دستی 
کمک می گیــرد و خروجی به عنوان تاسیســات 

گردشگری در اختیار مردم قرارمی گیرد.

جایی که ورشکسته شدن، پز روشنفکری است!

وزیر فرهنگ: 

 به جامعه رسانه ای اعتماد دارم

مدیرعامل صندوق توسعه اماکن تاریخی: 

صندوق توسعه اماکن تاریخی، پیوند دهنده میراث و گردشگری است

حقیقت اسلام 
از جنس بعثت است

محمد بهــزادی در یادداشــتی اختصاصــی که در 
اختیار خبرگزاری مهر قرار داد حقیقت اســلام را از 

جنس بعثت دانست.
متن این یادداشت در ادامه تقدیم می شود:

پرده اول
امام )ره( در منشور روحانیت از عنصر مهمی در فقه 

رونمایی کرد. زمان و مکان.
یعنی ممکن اســت شــرایط محیطــی و زمانه به 
موضوعی عنوان جدیدی مترتب کنــد و آن عنوان 
جدید حکــم جدیدی بــه دنبال خود بیــاورد. این 
عنصر می تواند قدرت فوق العاده ای به فقه ببخشد و 

مسائل جدید بدون تغییر در اصول راه حل پیدا کند:
امــا در مــورد دروس تحصیل و تحقیــق حوزه ها، 
این جانب معتقد به فقه ســنتی و اجتهاد جواهری 
هســتم و تخلف از آن را جایز نمی دانــم. اجتهاد به 
همان سبک صحیح است ولی این بدان معنا نیست 
که فقه اســلام پویا نیســت، زمان و مکان دو عنصر 
تعیین  کننده در اجتهادند. مســئله ای که در قدیم 
دارای حکمی بوده اســت به ظاهر همان مســأله در 
روابط حاکم بر سیاست و اجتماع و اقتصاد یک نظام 
ممکن است حکم جدیدی پیدا کند، بدان معنا که با 
شناخت دقیق روابط اقتصادی و اجتماعی و سیاسی 
همان موضوع اول کــه از نظر ظاهر بــا قدیم فرقی 
نکرده است، واقعاً موضوع جدیدی شده است که قهراً 

حکم جدیدی می طلبد .]۱[
بر اساس این دیدگاه ایشان اصرار داشت که مجتهد 

باید به مسائل زمان خود احاطه داشته باشد. ]۲[
پرده دوم

بعضی می گوینــد چرا روی حجاب ایــن قدر اصرار 
می کنید؟ چرا برای نظام جمهوری اسلامی هزینه ی 
بی جا می تراشــید؟ نباید بی خود با مــردم درگیر 
شوید.تصور این دســته این است که مسأله ی لباس 
جز اصول دین که نیست. مگر نسبت به مثلًا کراوات 
زدن مردها که آن هم حرام است این قدر حساسیم؟ 
این افراد می گوینــد: در برابر احکام فرعی دین نباید 
خیلی اصرار کرد. اگر شرایطش بود نهی از منکر کرد 
و در شــرایط موجود که موجب لج بازی گناهکاران 
می شود باید دست نگه داشت. گروهی از روحانیونی 
که این تفکر را دارنــد در مجامع عمومی بدون لباس 
تردد می کنند چون لباس روحانیت پوشیدن را حد 

اکثر مستحب می دانند.
پرده سوم

اسلام دینی نیست که فقط مجموعه ای دستور همراه 
با اندکی مناسک دینی باشــد. حقیقت اسلام از جنس 
بعثت است و کل زندگی انسان را متحول می کند. انسان 
مســلمان هویت جدیدی به خود می گیرد که مغز این 
هویت توحید اســت. لازمه ی این تحول توحیدی نفی 
تمامی مظاهر شرک است. برخی احکام اسلامی از این 
باب است که نمادهای هویتی جریان شرک در جامعه 
از بین برود و نمادهای دینی جای آن قرار گیرد. مثلاً در 
روایتی از رسول الله صلی الله علیه و آله آمده است: حُفُّوا 
ــوَاربَِ وَ أعَْفُوا اللِّحَی وَ لَا تشََــبَّهُوا باِلیَْهُودِ .]۳[ یا در  الشَّ
روایتی دیگر آمده است: غیّروا الشیب و لا تشبهوا بالیهود 
]۴[ رنگ ریش یا بلندی و کوتاهی آن در نگاه اول ممکن 
است چیز مهمی نباشد اما وقتی عنوان تشبه به یهود در 
ضمن آن مطرح می شــود حکم آن متفاوت می شود و 
برای حفظ هویت مسلمانان به آن دستور داده می شود. 
شهید مطهری تحت الحنک را هم از همین باب می داند. 
ایشــان از قول مرحوم فیض کاشــانی نقل می کند که 
ایشان می فرماید: »در آن زمان مخالفین یعنی مشرکین 
شعاری داشتند و آن این بود که تحت الحنک ها را از بالا 
می بستند و اگر کســی تحت الحنک را از بالا می بست، 
شعار آنها را پذیرفته بود و به قول امروزیها آرم آنها را گرفته 
بود. اینکه دستور دادند که شما تحت الحنک بیندازید، 
خود تحت الحنک موضوعیت ندارد، مخالفت با شــعار 
مشرکین موضوعیت دارد؛ یعنی مسلمان نباید شعاری 

را که مال دیگران است انتخاب کند .«]۵[
پرده آخر

حجاب زن مسلمان هویت او در مقابل تمدن مشرکانه 
غرب است. حکم حجاب فقط حکم فرعی مثل تراشیدن 
ریش مرد نیست. لذاست که در برخی کشورهای غربی 
حجاب در فضاهای عمومی ممنوع می شود. دشمنان 
اســلام نمی توانند تحمل کنند که زن مسلمان که با 
رعایت پوشــش و عفاف می تواند در فضای اجتماعی 
حضور مؤثری داشته باشد الگو شود.چند سالی است که 
پروژه ی دشمن در مبارزه با حجاب در کشور اوج گرفته 
است. کمپین آزادی های یواشــکی و چهارشنبه های 
سفید توسط عوامل مســتکبرین در ایران پیاده شد و 
رســانه های این جبهه با طرح عنوان حجاب اجباری، 
به مقابله با حجاب اســلامی و تضعیف قوانین مرتبط با 
آن پرداختند.با تاکید دشمن در این جا معلوم می شود 
که کشــف حجاب دیگر صرفاً یک حرام شرعی نیست 
و با توجه به شــرایط زمانــه و نبرد تمدنی مــا با تمدن 
غرب عنوان جدیدی پیدا کرده اســت و زنان با حجاب 
نوک حمله ی تمدنی به غرب هســتند و زنان مکشفه 
با حرکت خود اکثراً نــا آگاهانه دارند پازل دشــمن را 
تکمیل می کنند.هــم چنین کثرت بــی حجابی در 
جامعه نا امیدی دینداران و امیدوار کردن دشمن است 
و این جلوه در جامعه باعث تضعیف حاکمیت اســلام 
می شــود.در مجموع اگر به این مساله توجه کنیم که 
حجاب دیگر به عنوان جدیدی تبدیل شده است و این 
فهم در جامعه نهادینه شود بسیاری از زنان و دختران 
ایرانی که روحیه ی استکبار ســتیزی دارند و از آلت 
دست بیگانگان شــدن متنفرند با جبهه حق همراه 
می شــوند. هم چنین گارد حاکمیت نســبت به این 
مساله عوض می شــود و برخوردها جدی تر می شود.

حجاب اجبار اجتماعی نیست 
بلکه یک اصل انسانی است

غلامرضا جمشیدی ها استاد دانشکده 
علوم اجتماعــی دانشــگاه تهران در 
خصوص اهمیت مساله حجاب گفت: 
به لحاظ نظری حجاب یک امر فطری 
اســت یعنی همــه انســان ها حجاب 
دارند. حتی در غرب هم انسان عریان 
در کشــور نمی بینید و وقتی یک امر 
همه گیر اســت ریشــه اش در فطرت 

انسان است.
وی افزود: اما ســطح حجاب متناســب 
با ســطح فرهنگ جامعه است. مثلًا آن 
ســطح حجاب در آمریکا متناســب با 
فرهنگش است و آن نوع لباس پوشیدن 
در هنــد نیز متناســب بــا فرهنگ آن 
اســت، بالطبع در کشــور ما متناسب با 
فرهنگ ایرانی و فرهنگ اسلامی سبک 

حجاب نیز متناسب است.
جمشــیدی ها گفت: حجــاب اجبار 
اجتماعی نیست بلکه یک اصل انسانی 

است.
استاد جامعه شناســی دانشگاه تهران 
درباره وجوب داشــتن حجاب به لحاظ 
اجتماعی گفــت: به لحــاظ اجتماعی 
هر جامعه ای یــک قواعــدی دارد اگر 
شما تاریخ اســلام را مطالعه کنید زنان 
از گذشته ها پوشش مناســب داشتند 
امــا در ایــن تحــولات زمانــی یعنی 
نظام شاهنشــاهی قبلی تــا کنون این 
هجمه هایی که علیه حجــاب به وجود 

امده است یک عامل غربی دارد.
جمشــیدی ها ادامــه داد: غربی هــا 
بــرای اینکه فرهنگ خــود را به ایران و 
کشورهای جهان ســوم تحمیل کنند از 
ابزار بی حجابی استفاده می کنند چون 
توان نفوذ از راه هــای دیگر برای آنها در 

ایران وجود ندارد.
وی افزود: حداقل خواســت مردمی که 
در ایران انقلاب کردند این اســت که به 
لحاظ فرهنگ ایرانی و اســلامی ظاهر 
شــهر یک حالت خاص خود را داشــته 

باشد پس باید ظوهر را رعایت کنیم.
عضو هیئت علمــی دانشــکده علوم 
اجتماعی دانشــگاه تهــران گفت: با 
توجه بــه اتفاقات اخیر کشــور بحث 
حجاب دیگر یــک مســئله فرهنگی 
نیســت بلکه دلایل سیاســی دارد و 
حجاب یک اصل اجتماعی اســت، فرد 
با اندیشــه نمی تواند اثبات وجود کند 
ســعی می کند با جســمش این کار را 

انجام دهد.
جمشــیدی ها درخصوص هدف غرب 
در برهم زدن نظم عمومی گفت: اساساً 
انقلاب سلامی یک ســرفصل جدیدی 
در تاریخ بشــر اســت انقلاب اسلامی 
مذهــب را وارد میــدان اجتماعی کرد 
یک نظام سیاسی را نابود کرد و تغییرت 

اجتماعی اجتماعی به وجود آورد.
وی افزود: هدف این انقلاب اســتقلال 
ایران و رهایی ایران از ســلطه غرب بود 
و غرب هم یک جنگ هشــت ساله را به 
ماتحمیل کرد و بســیاری از جوان های 
خوب کشور ما جانشــان را در راه میهن 
اســلامی فدا کردنــد و غــرب از لحاظ 
نظامی موفق نشــد کــه به کشــور ما 
تسلط پیدا کند اما حالا با نفوذ از طریق 
فرهنگی می خواهد اهــداف خودش را 

در کشور پیاده کند.
جمشــیدی ها گفت: بهترین راهکار در 
مقابله با ایــن نفوذ غرب ابتــدا توصیه 
به رعایت حجاب است ســپس اجرای 
قانون اســت زیرا نمی شــود بــا افراد 

دعوای شخصی کرد.

یاور عبیری رئیــس جامعه انجمن های حرفــه ای اقامتگاه های 
بوم گــردی و مصطفی فاطمی مدیرکل توســعه گردشــگری 
داخلــی در صحبت هایــی به تشــریح وضعیــت بوم گردی ها، 
نحوه ارائــه خدمات آنها و مشــکلات پیــش روی اقامتگاه های 
بوم گردی و تعــدادی از مدیران و فعالان حــوزه بوم گردی ها در 

حضور ضرغامی و مدیران وزارت میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی به بیان مسائل و دیدگاه های خود پرداختند.

اجرای برنامه توســط گروه های هنری و معرفی آیین و مراســم 
اقوام مختلف با لبــاس و گویش محلی از دیگــر برنامه های این 

نشست و جشنواره بود.

در پایان این نشست از تعدادی از فعالان برتر بوم گردی و روسای 
انجمن های استانی با حضور وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 

صنایع دستی تجلیل به عمل آمد.

آداب پذیرایی از گردشگران به زبان »شخصیت های بوم گردی«
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هفته نامه فرهنگی اجتماعی

فعالان بخش معدن نیز همچــون فعلان دیگر خبر
حوزه ها در فرایند تولید با چالش ها و مســائل 
بســیاری همراه هســتند. با این وجود به گفته 
غالب فعالان و کارشناســان این حــوزه یکی از 
مهمترین مسائلی که در این مسیر با آن مواجه 
هســتند بحث ممنوعیت واردات ماشین آلات 
است. این در شرایطی اســت که به گفته فعالان 
این صنعت، از یک ســو تولید داخل پاسخگوی 
نیاز داخل نیست و از ســوی دیگر ماشین آلات 
فعلی که در معادن به کار گرفته می شود نسبتا 
فرســوده اســت و لذا بخش معادن بــا معضل 

ماشین آلات و تجهیزات روبرو است.
20 هزار دستگاه معادن بالای 10 سال عمر دارد

»ســجاد غُرقی« یکــی از معدنکاران کشــور 
در ایــن رابطه می گویــد: از حــدود 37 هزار 
دســتگاهی که در ســامانه کالا ثبت شده 20 
هزار از این دســتگاه ها عمر بالای 10 ســال 
دارند و حدود 12 هزار دســتگاه هم عمر بالای 
20 ســال دارد و این نشــان دهنده این است 
که ماشــین آلات معدن فرســوده است و این 

راندمان کار را به شدت پایین می آورد.
وی افزود: از سوی دیگر اگر بخواهیم به عملیات 
خاکی 750 میلیون تنی با یک نســبت باطله 6 
به 1 برســیم نیاز به یک حجــم عملیاتی داریم 
که دســت کم نیازمند بیــن 10 تــا 12 هزار 
دســتگاه جدید اســت؛ بنابراین ضمــن اینکه 
37 هزار دســتگاه موجود نیاز به بازسازی دارد 
ما نیاز به ظرفیت جدید بــرای افزایش عملیات 
خاکی داریم که این شامل دستگاه های حفاری 
اکتشافی، دســتگاه های راه سازی مثل بولدوز، 
ماشین آلات بارگیر، دستگاه های حمل کننده 
و غیره داریم که در این حوزه 12 هزار دســتگاه 

نیاز است.
این فعال بخش معادن کشــور با بیان اینکه نیاز 
و تقاضای موثــر دو مقوله جدا اســت افزود: به 
این معنا که گاهی مواقع نیاز هســت اما در بازار 

تبدیل به تقاضا نمی شــود. بر فرض اگر شرایط 
ورود ماشین آلات آزاد شــود اما این حجم وارد 
نشــود ممکن اســت به دلالی همچون موانع 
قانونی، بحث تامین ارز و دیگر مســائل باشــد. 
با این وجود ما هنوز تکنولوژی ســاخت ماشین 
آلات معدنی در داخل کشــور نداریم و ماشین 
الان هم که داخل ساخته می شود را نمی توان 

تولید داخل نامید.
افت تولید مــواد معدنی؛ اصلی تریــن تبعاتی 

منفی ممنوعیت واردات ماشین آلات
گفتنی اســت در حالی فعالان بخش معادن از 
فرســودگی ماشــین آلات معدنی گلایه مند 
هســتند که پیش از این حســن حســینقلی 
رئیس اتحادیه سرب و روی کشــور نیز با انتقاد 
از ممنوعیــت واردات ماشــبین آلات معدنی 
اظهار داشت: در طی 5 سال گذشته که واردات 
ماشین آلات ممنوع شــده است، شاهد هستیم 
که نسبت به زمانی که واردات ماشین آلات آزاد 
بود، تولید مواد معدنی پایین آمده است و این از 

اصلی ترین تبعات این ممنوعیت ها است.
نکته قابل توجــه اینکه انــدازه بــازار جهانی 
تجهیــزات معدن در ســال 2022 حدود 135 
میلیارد دلار بوده و انتظار می  رود با نرخ رشــد 
مرکب ســالانه 5 درصد از سال 2023 تا 2030 

گسترش یابد.
ایــن در شــرایطی اســت کــه بــر اســاس 
 « هــای  شــرکت  جهانــی،  هــای  داده 
 komatsu، Caterpillar، atlas
 CopCo، sandvik، maChinery
ConstruCtion hitaChi« پنج شرکت 
برتر ســازنده ماشــین آلات معدنی اســت. به 
عبارت دیگر کوماتســو یک شرکت چند ملیتی 
ژاپنی است که در زمینه ســاخت و ساز، معدن 
و تجهیزات نظامــی فعالیــت دارد. تجهیزات 
ساخت و ساز و معدن آنها شامل ماشین آلاتی از 
جمله بیل طناب برقی، ماینرهای پیوسته، بیل 

مکانیکی هیدرولیک، لودر چرخ، موتور گریدر، 
کمپرسی و مینی بیل مکانیکی است.

همچنین شرکت Caterpillar یک شرکت 
آمریکایی اســت که ماشــین آلات، موتورها، 
محصولات مالی و بیمه را از طریق یک شــبکه 
فروش در سراســر جهان به مشتریان تولید می 
کند. آنها همچنیــن بزرگتریــن تولید کننده 
تجهیــزات ســاختمانی و معدنــی در جهان 

هستند.
از سوی دیگر شــرکت اطلس کوپکو به عنوان 
ســومین شــرکت بزرگ ســازنده تجهیزات و 
ماشین آلات معدنی یک شرکت سوئدی است 
که ابزار و تجهیزات صنعتی تولید می کند. آنها 
دارای طیف گســترده ای از محصولات هستند 

که شامل کمپرسورهای هوا و گازهای صنعتی، 
محلول های خلاء، ابزارهــای متحرک، ابزارها 
و محلــول های صنعتــی، تجهیــزات معدن و 

حفاری سنگ است.
استقرار 5 شرکت برتر تولید کننده ماشین آلت 

معدنی در کشورهای آسیایی
بر اساس این گزارش، »ســاندویک« یک گروه 
مهندسی با فناوری پیشــرفته جهانی است که 
متخصص در ابزار و سیســتم های ابــزار برای 
برش فلــز، ابزار و خدمات بــرای صنایع معدنی 
و ساختمانی اســت. این تولیدکننده تجهیزات 
معدنــی 43 هــزار کارمند را در بیــش از 150 
کشــور به کار گرفته اســت تا در ســال 2016 

درآمدی بالغ بر 9 میلیارد دلار ایجاد کند.

همچنیــن »هیتاچی« یک ســازنده تجهیزات 
ساختمانی ژاپنی اســت که با توسعه، ساخت، 
بازاریابــی و فــروش تجهیــزات ســاختمانی 
ســروکار دارد. تجهیــزات معدنی آنها شــامل 
بیل مکانیکی، لــودر، ماشــین آلات بازیافت، 
تجهیزات فشرده سازی، جرثقیل های خزنده، 

کامیون کمپرسی و بولدوزر می باشد.
نکتــه جالــب توجــه اینکــه از نظر تقســیم 
جغرافیایی، 5 شــرکت از 10 تولید کننده برتر 
تجهیزات در جهان در آســیا مستقر هستند، در 
حالی که 4 شــرکت در اروپا مستقر است و یکی 
از این شــرکت های برتر تولید کننده و فعال در 
حوزه ماشین آلات معدنی در آمریکای شمالی 

مستقر است.

 تاثیر بالای فرسودگی ماشین آلات معدنی 

در پایین آمدن راندمان کار

طراحی و ســاخت انواع ماشــین 
آلات صنعــت طــلا و جواهــر در 
داخــل کشــور، این صنعــت را 
در مســیر خودکفایی قــرار داده 
اســت.صنعت طــلا و جواهر جزو 
آن صنایعی اســت کــه ظرافت و 
خلاقیت در تولیــد محصولاتش، 
اهمیت زیــادی دارد، تــا آنجا که 
تولیدکننــدگان و فعــالان ایــن 
صنعت به این بخش متمرکز شده 
اند. به گفته ی فعالان این صنعت، 
هر کیلو طلا حدودا بــرای 25 نفر 
به صورت مســتقیم شــغل ایجاد 
می کند، موضوعی که اهمیت این 
صنعت را دو چندان کرده اســت. 
بیش از 130 هزار نفــر در صنعت 
طلا و جواهر در حوزه های صنفی، 
تولیــدی و خوشــه های صنعتی 

مشغول هستند. 
فعالان این صنعت می گویند: تولیدات 
مصنوعات طلا و جواهر ساخت داخل، 
در ســال های اخیر، چشــم آن طرف 
آبی هــا را هم به خــود خیره کــرده تا 
آنجا کــه برخی از تولیــدات داخلی به 

کشور های دیگر صادر شده است.
آقای حجت شفایی رئیس اتحادیه 
تولیدکننــدگان و صادرکنندگان 
طلا و جواهــر می گویــد: در تولید 
مصنوعــات طــلا و جواهــر جزو 
7 کشــور تولیدکننــده در جهان و 
در مصرف ایــن مصنوعــات جزو 
10 کشــور جهان هستیم. 5 استان 
تهران، اصفهان، آذربایجان شرقی، 
یزد و خراســان رضــوی در حوزه 
تولیــد مصنوعــات طــلا و جواهر 
فعالیت می کنند. در سال های اخیر 

وابســتگی این صنعت به تجهیزات 
و ماشــین آلات وارداتی کم شده، 
زیرا توانســتیم همان ماشین آلات 
را در داخل کشــور با همان کیفیت 

طراحی و تولید کنیم. 
آقای شــفایی با اشــاره بــه تاثیر 
تجهیــزات و ماشــین آلات به روز 
ایــن صنعت بر کیفیــت محصول، 
می گوید: 80 درصــد تجهیزات و 
ماشــین آلات این صنعــت به روز 
است و توســط تولیدکنندگان این 
بخش، بومی ســازی شــده است و 
البته برخی از این ماشــین آلات به 

کشور های دیگر هم صادر می شود.
آقــای محمدمهــدی بــرادران 

معاون صنایــع عمومــی وزارت 
صمت با اشــاره به پیشرفت ایران 
در ساخت ماشــین آلات مورد نیاز 
صنعت طــلا و جواهــر، گفت: در 
یک سال گذشــته بیش از 30 تن 
شمش طلا به کشــور وارد شده که 
آرامش مناســبی را در تامین طلا 
در کشور ایجاد کرده است. ماشین 
آلات تخصصی ایــن صنعت امروز 
در داخل کشــور تولید می شــود 
که کمترین ضایعــات طلا را ایجاد 
می کنند. کشور هایی که سازنده ی 
ماشــین آلات این صنعت بودند و 
قبلا ما رو تحریــم کرده بودند الان 
متقاضی این ماشین آلات هستند.

صنعت طلا و جواهر در مسیر خودکفایی

براســاس بند الف ماده 33 برنامه هفتم، نمایندگان مجلس 
وزارت جهــاد را مکلف کردند تا الگوی کشــت محصولات 
کشاورزی را هر ســاله تهیه و تا ســه ماه قبل از شروع سال 
زراعی در هر حوزه آبخیز و دشت تعیین کنند. براین اساس 
کشــت قراردادی مهمترین ابزار برای اجرایی کردن الگوی 
کشت اســت که امیدواریم اعتبارات و زیرساخت های لازم 

فراهم شود.
با توجه به آن که کشــت قراردادی و مصوبه الگوی کشــت 
لازمه یکدیگر هســتند، از ایــن رو امیدواریــم اعتبارات و 
زیرساخت های لازم آن فراهم شود چراکه طبق برآوردهای 
کارشناســان بخش کشــاورزی اجرای ایــن 2 موضوع در 
افزایش بهره وری تولید و رسیدن به خودکفایی محصولات 

اساسی تاثیر بسزایی دارد.
در همین رابطه سهراب ســهرابی مجری طرح گندم گفت: 
در 3 محصول گندم، جــو و دانه های روغنــی بیش از یک 
میلیون و 800 هزارهکتار کشــت قراردادی داشتیم و این 

روند تا پایان بهمن ادامه دارد.
مجری طــرح گندم می گویــد: تا پایان بهمــن بحث بیمه 
محصولات کشاورزی ادامه دارد و کشــاورزان با مراجعه به 
مراکز خدمات جهت بهره مندی از بیمه می توانند استفاده 
کنند. براین اساس تخفیف 20 درصدی بیمه به انضام کسر 
هزینه حق بیمه پس از تحویل برای کشاورزانی که در کشت 
قراردادی مشــارکت می کنند، در نظر گرفته شده است و 
پرداخت کمــک هزینه کرایه حمل از دیگر مزایای کشــت 

قراردادی محسوب می شود.
خودکفایــی محصولات اساســی با بی توجهــی به اجرای 

مصوبه الگوی کشت محقق نمی شود
عطاالّل هاشمی عضو شــورای هماهنگی تشکل های بخش 
کشاورزی گفت: کشــت قراردادی در خصوص 3 محصول 
اساســی گندم، جو و کلزا بهتر از ســال گذشــته است به 
طوری که امسال ایرادات اساســی در خصوص بیمه و کود 

مرتفع شده است.
او با بیان اینکه اجرای مصوبه الگوی کشــت به اســتان ها 
واگذار شــده اســت، افزود: اجرای مصوبه الگوی کشت به 
الزامات و اعتبارات دولت بســتگی دارد، اما هنوز خبری از 
تخصیص اعتبارات نیســت و تا زمانی کــه الزامات فراهم 
نشــود، در خصوص خوداتکایــی و خودکفایی محصولات 

نمی توان نتیجه خوبی گرفت.
هاشمی ادامه داد: برای اجرای کشت قراردادی، سهم بیمه 
کارفرما و کود به صورت اعتباری داده می شود و به طور کلی 
اعتبارات لازمه آن به میزان مصوبه الگوی کشــت نیســت. 
همچنین سهم 2 درصد بیمه کشــاورز به صورت اعتباری 
پرداخت می شود و در زمان برداشــت محصول از سرجمع 

مطالبات کسر می شود.
عضو شورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی افزود: 
اجرای سالانه مصوبه الگوی کشت نیازمند 25 همت اعتبار 

است که امیدواریم در بودجه سال آینده دیده شود.
او گفت: با توجه به سیاســت خودکفایــی 100 درصدی 5 
محصول اساسی و خوداتکایی دیگر محصولات کشاورزی، 
اجرای مصوبه الگوی کشــت و کشــت قراردادی منجر به 
افزایش بهره وری و افزایش حداقل 20 تا 25 درصدی تولید 

می شود.
با وجود شــرایط اقلیمی و خشکســالی در راستای افزایش 
بهره وری، کاهــش هدررفت منابــع آب و ارتقای راندمان 
آبیاری راهی جزء اجرای سامانه های نوین آبیاری و مصوبه 

الگوی کشت نداریم.
خودکفایی محصولات اساســی با اجــرای مصوبه الگوی 

کشت دست یافتنی است
قاسم پیشــه ور رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: اجرای 
مصوبه الگوی کشــت و کشــت قــراردادی نیازمند ایجاد 
زیرساخت های لازم اســت که هنوز مهیا نشده است، براین 

اساس کشاورزان به روش قبلی به کشت ادامه می دهند.
به گفته او، رئیس اجرای مصوبه الگوی کشــت در ســطح 
استان و شهرستان ها، استانداران هســتند که باید شرایط 
را فراهم و آموزش های لازم را بدهند تا الگوی کشــت مهیا 

شود.
پیشــه ور ادامه داد: برای اجرای مصوبه الگوی کشــت باید 
شــرایط آبی، توان منطقه و بازار محصول دیده شود چراکه 
قیمت محصول اولویت نخست برای کشــاورزان است که 
بدون توجه به منابع آبی کشــت می کنند، درحالیکه برای 
پایداری تولید و عدم رعایت آســیب جدی به کشــت باید 
اســتانداران و معاون اول رئیس جمهور برای اجرای مصوبه 

الگوی کشت پای کار آید.
رئیس اتاق اصناف کشــاورزی افزود: با توجه به هزینه های 
بالای تولید، کشاورزان برای گذراندن امرار معاش به سراغ 
کشــت محصولاتی می روند که برایشــان صرفه اقتصادی 
داشته باشند، از این رو برای اجرای مصوبه الگوی کشت باید 
هزینه نکاشت به کشاورزان پرداخت شــود. با فراهم شدن 
زیرســاخت ها برای اجرای مصوبه الگوی کشــت و کشت 

قراردادی، خودکفایی محصولات اساسی محقق می شود.
مصوبه الگوی کشت از 51 ســال قبل برای اجرا برنامه ریزی 
شد، اما تا قبل از روی کار آمدن دولت سیزدهم اجرا نشد که 
انتظار می رود در پی سیاســت وزارت جهاد و تاکید برنامه 
هفتم بر خودکفایــی 100 درصدی 5 محصول اساســی و 
خوداتکایی دیگر محصولات، مصوبه الگوی کشت و کشت 

قراردادی اجرا شود.

اجرای کشت قراردادی راهی برای افزایش ۲۵ درصدی
 تولید محصولات کشاورزی

تحلیلگر مسائل اقتصادی:
قدرت بانک مرکزی در تسلط بر بازار 

نسبت به گذشته بیشتر شده است

عباس علوی راد؛ تحلیلگر مســائل اقتصادی با اشاره به 
تحولات منطقه اظهــار کرد: وقتی درمــورد مجموعه 
اتفاقــات یک ماه اخیــر منطقه صحبــت می کنیم، در 
مقایسه با زمان های قبل تفاوت قابل توجهی کرده است. 
بانک مرکزی برخلاف سال های گذشــته، وعده ثبات 
نســبی در بازار ارز را عملیاتی کرد و در بازه اول فروردین 
تا قبل از اولین حادثه یعنی جنگ غزه، آنچه که گفته بود 
را در قبال مردم مدیریت کرد و همه بنگاه های اقتصادی 

هم شاهد این موضوع بودند.
وی با بیان اینکه پیشــینه ذهنی مردم بسیار مهم است، 
ادامه داد: مردم با همین پیشینه ذهنی یکسال گذشته در 
خصوص عملکرد بانک مرکزی به اســتقبال شوک های 
وارد شده رفتند. در سال های قبل این تلاطمات را بیشتر 
می دیدید و ثبات نسبی دلار را هم شــاهد نبودیم. مردم 
متوجه شــده اند که قدرت بانک مرکزی در تسلط به بازار 
نســبت به عملکردش در گذشــته و در تکانه های مشابه 

بیشتر شده است.
علوی راد افزود: در اولین تکانــه ارزی که همان تحولات 
جنگ غزه است، بانک مرکزی تلاطم بازار را به خوبی کنترل 
کرد و اجازه افزایش قیمت و واگرایی نــرخ ارز تا رقم های 
بالا را نداد. به همین دلیل این ذهنیت پیش آمد که بانک 
مرکزی تکانه های بعدی را هم می تواند کنترل کند. ما در 
این مدت حادثه تروریســتی کرمان، شهادت فرماندهان 
سپاه پاسداران، جنگ یمن و آمریکا و کشته شدن نظامیان 
آمریکا را داشتیم که تعدد این اتفاقات در یک ماه اخیر بسیار 
زیاد و سریالی شد. پس این افزایش اندک قیمت دلار در این 

روز ها هم به علت پی در پی بودن اتفاقات اخیر منطقه است.
درآمد مناسب ارزی دولت

علوی راد گفــت: هرچند ما به لحــاظ درآمد های نفتی و 
صادرات غیرنفتی، با مشــکلات و محدودیت های ناشی 
از تحریم های ظالمانه آمریکا مواجهیم؛ اما کافی اســت تا 
منابع ارزی ناشی از صادرات نفتی که به کشور برمی گردد 
را با سال های گذشته همچون 1397 مقایسه کنید، وقتی 
دولت آمریکا از برجام خارج شد، درآمد نفتی ما 57 میلیارد 
دلار بود، اما فقط در سال 1401 مجموع درآمد های حاصل 
از صادرات نفت ایران 56 میلیارد دلار شــد، یعنی درواقع 
دولت توانســته درآمد های ارزی حاصل از صادرات نفت 
را به زمانی که دولت آمریکا یکجانبه از برجام خارج شــد، 
بازگرداند.این تحلیلگر مســائل اقتصادی افزود: بنابراین 
منابع ارزی کشور از بعد تعاملات تجاری با دنیا بهبود پیدا 
کرده است. ضمن اینکه بخشی از دارایی های ارزی بلوکه 
شده ما هم آزاد شده است که این دو موضوع نشان می دهد 
وضعیت بانک مرکزی به لحاظ منابع ارزی نسبت به قبل 

بهتر شده است.
وی ادامه داد: پشتوانه های ارزی بانک مرکزی در وضعیت 
مناسبی قرار دارد که دسترسی بیشــتر به ذخایر ارزی در 
کنار بهبود متغیر هایی که به طور بنیادی روی نرخ ارز تاثیر 
می گذارند، باعث کاهش رشــد نقدینگی، استمرار رشد 
اقتصادی و کاهش تورم نقطه ای شده و تورم سالانه هم دور 

کندی پیدا کرده است.
علوی راد در پایان سخنان خود اظهار کرد: متغیر های 
اقتصادی هم این ســیگنال را نمی دهد که اوضاع بدتر 
خواهد شد. با مجموع این شرایط تنها چیزی که می تواند 
نوسانات کوتاه مدت را تا پایان سال روی نرخ ارز داشته 
باشــد، همین تحولات غیراقتصادی و سیاسی خواهد 
بود، ولی به لحاظ اقتصادی اگر شــوک جدیدی به بازار 
وارد نشود، تردیدی ندارم که نرخ ارز در بازار آزاد به کانال 

52 هزار تومان برمی گردد.

توریســت کارت بانک گردشــگری محصول مشــترک بین این بانک و شرکت 
سامانه  پایاپای رانک است و توریست هایی که به ایران سفر می کنند یا ایرانیانی 

که قصد سفر به کشورهای دیگر را دارند می توانند از آن بهره ببرند.
 توریست کارت در فاز اول خود برای توریست هایی که وارد ایران می شوند 
این امکان را فراهم می کند تا بتوانند از خدمات شــبکه پرداخت در ایران 
استفاده کنند و بدون نیاز به حمل پول نقد از شبکه شتاب بهره گیرند. این 
کارت در فاز دوم خود، قابلیت استفاده توسط ایرانیانی را دارد که قصد سفر 

به خارج از کشور دارند و به جای استفاده از پول نقد می توانند از این کارت 
در شبکه پرداختی بانکی مقصد بهره بگیرند.

 در بخش دیگری از برنامه های شــرکت های گروه مالی گردشــگری، مراســم 
رونمایی از »توگشــت« برگزار شــد. بانک گردشــگری با توجه به رسالت خود 
در حوزه گردشــگری در بین بانک هــای خصوصی و دولتی در کشــور و در پی 
جلوگیری از واســطه گری در این حوزه، اقدام به ارائــه محصولی نوآورانه برپایه 
زنجیره تامین مالــی و تکمیل ارزش به کســب وکارها و فعالیــن این بخش با 

عنوان »توگشت« کرده اســت. این محصول با کنار هم قراردادن خدمات مالی 
و اعتباری و نیز خدمات گردشــگری اصلی، به صــورت B2B، گامی تاثیرگذار 
در این بخش برداشــته اســت. ســرویس تامیــن مالی تخصصــی موجودی 
)speCialized inventory FinanCe( راه حلــی نوآورانه به طور خاص 
در حوزه گردشگری اســت که با ارائه طیفی از راه حل ها برای تامین مالی کالای 
گردشــگری در سراســر زنجیره تامین از خرید بلیت و رزرو هتل در گام فعلی تا 

سایر پرداخت های مرتبط را پوشش می دهد.

رونمایی و امضای تفاهم نامه ۴ محصول جذاب بانک گردشگری

 آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص تولیدی صنایع غذایی کامبیز 
به شناســه ملی 10100820804 و به شــماره ثبت 36658 به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1402/05/20 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد آقای حسین 
فروزان فرد به شــماره ملی 0036344907 به ســمت عضو اصلی هیئــت مدیره تا تاریخ 1404/05/20 آقای حســن فــروزان فرد به شــماره ملی 0065013425 به ســمت رئیس هیئت 
مدیره و عضــو هیئت مدیره تــا تاریــخ 1404/05/20 خانم بهناز پیــروز حمیدی به شــماره ملی 0071316833 به ســمت عضو اصلــی هیئت مدیره تــا تاریــخ 1404/05/20 آقای وحید 
پیروز حمیدی به شماره ملی 0073512060 به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ 1404/05/20 آقای محمد پیروز حمیدی به شماره ملی 0602067308 به سمت مدیرعامل 
و عضو اصلــی هیئت مدیره تــا تاریــخ 1404/05/20 آقای محمــد فروزان فرد به شــماره ملــی 1260321975 به ســمت نایــب رئیس هیئت مدیــره و عضو اصلــی هیئت مدیــره تا تاریخ 
1404/05/20 آقای بهزاد پیروزی به شــماره ملی 0054650267 به ســمت عضو علــی البدل هیئت مدیره و قائــم مقام مدیر عامل تا تاریــخ 1404/05/20 خانم فاطمــه فروزان فرد به 
شماره ملی 0058429387 به ســمت عضو علی البدل هیئت مدیره تا تاریخ 1404/05/20انتخاب گردیدند. امضاء کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک، سفته، 
برات، قراردادها و عقــود با امضاء مدیــر عامل یا قائم مقام مدیــر عامل به همراه رئیــس هیئت مدیره یا یکــی از اعضاء هئیت مدیــره متفقا همراه با مهر شــرکت و اوراق عــادی و اداری با 
امضای مدیرعامل یا قائم مقام مدیر عامل ، منفردا همراه با مهر شــرکت معتبر می باشد. خانم ســمیه چناری به شماره ملی 0072006560 به ســمت بازرس علی البدل تا پایان سال 

مالی موسسه حسابرسی ارقام نگر آریا به شناسه ملی 10100617632 به سمت بازرس اصلی تا پایان سال مالی انتخاب گردیدند. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1671۰74( 

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود حمل و نقل بین المللی مهسا ترابر
 بــه شناســه ملــی 10861421541 و بــه شــماره ثبــت 72826 به اســتناد صورتجلســه 
مجمــع عمومــی فــوق العــاده مــورخ 1402/08/25 و مجــوز شــماره 11/59076 مــورخ 
1402/09/13 اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان تهــران تصمیمــات 
ذیل اتخــاذ شــد تعــداد اعضــای هیئت مدیــره بــه 2 نفــر تغییــر یافــت. و مــاده مربوطه 
دراساسنامه اصلاح گردید آقای احمد روحانی مطلق به شــماره ملی 6649433381 با 
دریافت کلیه سهم الشرکه خود به مبلغ 4.000.000ریال از صندوق شرکت از شرکت 
خــارج گردید در نتیجــه ســرمایه شــرکت از 14.000.000ریال بــه 10.000.000ریال 
کاهش یافت و ماده 4 اساســنامه اصلاح گردید . لیســت شــرکاء و میزان ســهم الشــرکه 
هر کدام بعــد از کاهش ســرمایه بدین شــرح می باشــد آقــای رضــا جلیله وند به شــماره 
ملــی 4323314132 دارای 6.000.000 ریــال ســهم الشــرکه خانــم ســارا جلیلــه ونــد 
بــه شــماره ملــی 4310732593 دارای 4.000.000ریال ســهم الشــرکه ســازمان ثبت 

اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1671۰72( 

 آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص بازرگانی تجارت سنگ مشرق زمین 
بــه شناســه ملــی 10320779541 و بــه شــماره ثبــت 424830 بــه 
استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1402/11/17 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد شــعبه شرکت به آدرس اســتان اصفهان، 
شهرســتان اصفهــان، بخــش مرکــزی، شــهر اصفهــان، فرهنگیــان، 
کوچــه شــهید ســید اســداله همایونــی 3، خیابــان 22 بهمــن 26، 
پــلاک 116، ســاختمان المــاس، طبقــه 5، واحــد 12 بــه کدپســتی: 
8158677481 تاســیس و خانــم زهــره مزروعی ســبدانی به شــماره 
ملــی 1288341660 به ســمت مدیرشــعبه تا تاریــخ 1404/07/17 

انتخاب گردید.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1671۰7۰( 

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود آرشا استیل سهند
 بــه شناســه ملــی 10320277611 و به شــماره ثبــت 378131 بــه اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومــی فــوق العــاده مــورخ 1402/10/20 تصمیمات ذیــل اتخاذ شــد: بموجب گواهی شــماره 
1402/2178196مــورخ 1402/11/12بانــک ملــت شــعبه ســهر وردی شــمالی خانــم غــزل 
اســماعیلی به شــماره ملی 0021246750با واریز نقدی مبلغ 5 میلیارد ریال سهم الشرکه خود 
را بــه مبلغ 7 میلیــارد ریــال و خانم معصومــه نظری صمصــام به شــماره ملــی 5029696199 با 
واریز نقــدی مبلغ پنــج میلیارد ریال ســهم الشــرکه خــود را به مبلــغ 8 میلیــارد ریال و خانــم هلیا 
اســماعیلی به شــماره ملی 0200986333با واریز نقدی مبلغ 5 میلیارد ریال سهم الشرکه خود 
را به مبلغ 7 میلیاردریال وآقای حسین اسماعیلی به شــماره ملی 5029695036 با واریز نقدی 
مبلــغ 5 میلیــارد ریال ســهم الشــرکه خــود را به مبلــغ 10 میلیــارد ریــال افزایــش دادند. ســرمایه 
شــرکت از مبلــغ 12میلیــارد ریال بــه مبلــغ 32 میلیــارد ریــال افزایــش یافــت و مــاده مربوطه در 

اساسنامه اصلاح گردید . لیست شرکا پس از افزایش سرمایه بشرح فوق می باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1671۰71( 

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود اوج گستران ارتباط میهن
 به شناســه ملــی 14006471705 و به شــماره ثبــت 526658 به اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومی فوق العــاده مــورخ 1402/10/06 تصمیمــات ذیل اتخاذ شــد: بموجب گواهی شــماره 
546/375مــورخ 1402/10/06بانــک ملــی شــعبه صفاآقــای جــواد یحیــی پوراحمــدی نــژاد 
بــه شــماره ملــی 1540143740 باواریــز نقــدی مبلــغ3.121.500.000 ریال ســهم الشــرکه 
خود را بــه مبلــغ 8.121.500.000 ریــال و آقای یوســف یحیی پوراحمــدی نژاد به شــماره ملی 
1552814262 باواریــز نقــدی مبلــغ3.121.500.000 ریــال ســهم الشــرکه خــود را بــه مبلغ 
8.121.500.000 ریــال افزایــش دادنــد. ســرمایه شــرکت از مبلــغ 10.000.000.000 
به16.243.000.000 ریال افزایش و ماده مربوطه در اساســنامه اصلاح گردید. لیست شرکا 

پس از افزایش سرمایه بشرح فوق می باشد.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1671۰73( 
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ساخت فیلم با سکانس پلان ۱۰۰ دقیقه، تجربه ای شگفت انگیز است 
سهی بانو، با بیان اینکه حضور فیلم های ایرانی در جشنواره های خارجی اتفاق خوبی 
است بیان کرد: حضور فیلمسازان ایرانی در جشنواره های بین المللی باعث افتخار 
است؛ هر فیلمسازی برای برقراری ارتباط بیشتر با مردم اثر می سازد و هرچه دایره 

کسانی که فیلمش را می بیند بیشتر باشد خوشایندتر است.
وی ادامه داد: برای دکوپاژ این فیلمنامه ســکانس پلان در نظر گرفتیم و نویسنده 
نیز بر این اساس فیلمنامه را نوشت و ساخت سکانس پلان در ۱۰۰ دقیقه تجربه ای 
شگفت انگیز برای هر فیلمساز است. در ســینمای ایران و جهان خانم های زیادی 

نیستند که این تجربه را داشته باشند. از تورج اصلانی مشاور و جعفر اصلانی مدیر 
فیلمبرداری بسیار سپاسگزارم که توانستیم حرکات دوربین را به گونه ای طراحی 

کنیم که مخاطب قاب های متفاوتی را به رغم سکانس پلان بودن ببیند.
کارگردان فیلم یک بعدازظهر طولانی توضیح داد: بدون کات یک بعد از ظهر طولانی 
را ساختیم و چراغ ها را با کلوین نور هماهنگ کردیم و و این می تواند از دلایل خوش 

اقبالی فیلم در جشنواره ها باشد.
ذوالقدر یادآور شد: در این فیلم فلش بک داریم که بدون کات است؛ ما به زمان عقب 

برمی گردیم و برای این مهم تمرین زیادی کردیــم و با همکاری کل تیم و رضا رزم 
طراح صحنه فیلم توانستیم این بخش را به سرانجام برسانیم؛ همچنین از قادر قادری 

صدابردار فیلم سپاسگزارم زیرا صدا قابلیت تکرار نداشت و کار وی بسیار دشوار بود. 
وی گفت:امیدوارم در کشــورمان فیلم ها بر اساس دانش فیلمسازی 
محک زده شوند و نه تنها ســلیقه افراد در مضامین و همچنین از قشر 

تحصیل کرده در این بخش بیشتر استفاده شود.

آتش تقی پــور در این باره که چرا بازیگران پیشکســوت 
در ایــران بر خلاف بازیگــران خارجی پس از پا به ســن 
گذاشتن، کم کار می شــوند؟ اظهار داشت: ما خودمان را 
هم تحویل نمی گیریم و فکر می کنیم وقتی بازنشســته 
شدیم و سنمان بالا رفت باید خانه نشین شویم. برعکس، 
من از وقتی بازنشســته شدم بیشــتر کار کرده ام. درجه 
هنــری ام را پــس از بازنشســتگی گرفتــم و در دوران 
بازنشســتگی بیش از زمانی که شــاغل بودم کار کردم. 

انسان تا لحظه مرگ هم باید کار کند.
وی افزود: در خارج از کشور، پیرمردها، پیرزن ها و کودکان 
را دیدم که تئاتر اجرا می کنند. من اگر جای کارگردان بودم 
به آن پیرمرد به دلیل کهولت ســن نقش نمی دادم. اما در 
خارج از کشور به بازیگران پیشکسوت اهمیت می دهند و 

اطمینان دارند که می توانند ادامه دهند.
تقی پور با یادآوری خاطره ای گفت: مهری مهرنیا پشــت 
صحنه مریض شــد و پنج دقیقه مانده بود که روی صحنه 
برویم. با وجود بدحالی، روی صحنه رفتیم و از همه ما بهتر 
کار کرد. ایجــاد تعهد در هنرمند می تواند او را ســر پا نگاه 

دارد. اما اگر او اذیت شود دلسرد و منزوی می شود.
همه نقش ها برای من عزیز بود

پیشکســوت ســینما، تئاتر و تلویزیون همچنین درباره 
زیباترین خاطره  خود در سینما گفت: هر کدام از نقش ها 
برای من عزیز بود. در سریال روزی روزگاری نقش قزاق را 
داشتم که خوشم آمد و طوری بود که انگار خودم این نقش 
را نوشته ام. در شب دهم خواستگار بودم و راهنمایی حسن 

فتحی خوب بود و سریال را با اعتقاد کار کرد.

دوست داشتم نقش آدم دهاتی ساده را بازی کنم که دچار 
مشکلاتی می شــود اما از بد حادثه هیکلم و درشتی بدنم 

نشان می دهد که خیلی ظلم به دیگران کرده و اندوخته ام
وی همچنین در پاســخ به این سوال که در طول سال های 
بازیگری به ایفای کدام نقش فکر می کردید؟ اظهار داشت: 
دوست داشتم نقش آدم دهاتی ساده را بازی کنم که دچار 
مشکلاتی می شــود اما از بد حادثه هیکلم و درشتی بدنم 

نشان می دهد که خیلی ظلم به دیگران کرده و اندوخته ام.
تقی پور گفت: یک بار اســماعیل خلج نقــش دهاتی را در 
ســریال خود به من داد؛ راضی کننده بود امــا آنگونه که 

باید نبود.وی درباره پیشــینه بازیگری خود گفت: از ۱۲، 
۱۳ ســالگی انگیزه پیدا کردم. نمایشنامه ای به نام یأس را 
کارگردانی و در آن بازی کــردم. همه کارهای این نمایش 

را خودم انجام دادم.
تقی پور در پاســخ به این ســوال که رویای بازی کردن با 
کدام یک از مشاهیر سینمای دوران خود را داشتید گفت: 
این گونه فکر نمی کردم که با چه کســی بــازی می کنم. 
کمدین ها و طنازها را بیشتر دوســت داشتم. نگرش من 
نسبت به متن و شخصیتی که بازی می کنم طنازانه است 
و در آن ظنز، خنده و دروغ می بینم. در کمدی، جدی ترین 

آدم هم خنده دار است و در حرف های خود دروغ می گوید، 
آدم فریبی می کند و خنده دار می شود.

کمدین ها و طنازها را بیشتر دوســت داشتم. نگرش من 
نسبت به متن و شخصیتی که بازی می کنم طنازانه است

وی در این باره که آیا کارگردانی بوده که آرزو داشــتید با او 
کار کنید؟ اظهار داشــت: این گونه نبود. با کارگردان های 
زیادی در ســینما، تلویزیون و تئاتر کار کــردم. در تئاتر، 
استاد مرحوم حمید ســمندریان را خیلی دوست داشتم. 
دکتر رفیعی و با خیلی های دیگر، هر کدام درسی به من یاد 

دادند که فراموش شدنی نیست.
این بازیگر ســینما و تلویزیون همچنین در پاسخ به این 
ســوال که اگر از بین بازیگرهای نســل امروز کسی را به 
عنوان الگو بخواهید معرفی کنید ان فرد چه کسی است 
گفت: از نوید محمدزاده خوشــم می آیــد چون خیلی 
غریزی کار می کند و هر چه در درونــش دارد برای بازی 
می گــذارد و این، فی نفســه خیلی خوب اســت. به لیلا 
حاتمی دختر مرحــوم علی حاتمی احتــرام قائلم چون 

خیلی متشخصانه کار می کند.
رسانه و روشنگری

وی این را هم تاکید کرد به جوانان بیشــتر اهمیت دهیم 
تا زمانی که جرمی مرتکب نشــده اند وقتی مرتکب شدند 
مجبوریم به آنها خدمات دهیم. اکنون که ســالم هستند 

تحویلشان بگیریم.
تقی پور درباره اهمیت رســانه هم گفت: رســانه می تواند 
خیلی روشنگر باشد و خیلی از مسائل را مطرح و القا کند و 

وظیفه خیلی سنگینی دارد.

آتش تقی پور:

اولین نمایشم را در 12 سالگی کارگردانی کردم

تورج اجلــی هنرمند ســینما و تلویزیون درباره 
فعالیت های حرفــه ای خود گفــت: من حدود 
۱۰ سال سابقه بدلکاری در ســینما و تلویزیون 
داشته ام. از پروژه هایی مانند »نردبام آسمان« و 
»مختارنامه« گرفته تا »تقاطع« و »بوی گندم«. 
از حوالی ســال ۸۴ وارد این حوزه شدم و بعدها 
به واســطه یک شــایعه درباره قطع نخاع شدنم، 
فعالیت هایم تحت الشــعاع قرار گرفت. دو ســه 
سالی طول کشید تا توانســتیم انعکاس خبری 
این رویداد را کاهش دهیم اما هنوز هم در فضای 
اینترنــت اخبار مربوط به این حادثه هســت که 

صحت ندارد.
وی افزود: پایان فعالیــت بدلکاری من در حدود 
ســال ۹۴ بود. آن زمان شبکه های پرس تی وی و 
هیسپان تی وی مســتندهایی را درباره زندگی 
من ســاختند اما خودم درگیر کارهای تولیدی 
شده بودم. بدلکاری جزو شــغل های همیشگی 
در سینما نیســت و من در کنار آن فعالیت های 
تولیدی هم داشتم. از قدیم به گروه تولید علاقه 
داشتم و دستیاری تولید هم می کردم، به همین 
دلیــل زمانی که در آن ســال بدلــکاری را کنار 

گذاشتم، در حوزه تولید به پختگی رسیده بودم.
در آن مقطــع یــک پــروژه پرریســک را برای 
بالارفتن از بزرگ ترین جرثقیــل ایران با ارتفاع 
۱۹۵ متر پذیرفتیم. همان زمان این حرکت حتی 
در صداوسیما هم بازتاب داشــت که یک پروژه 

بسیار پرریسک بود
این هنرمند ادامه داد: در دوران فعالیت به عنوان 
بدلکار، دوستانی حرفه ای داشــتم که برخی از 
آنها امروز تبدیل به مربی حرفه ای در ورزش های 
رزمی هم شــده اند. ما آن زمان گــروه بدلکاری 
بزرگی داشــتیم و همچنان هم آن گروه مشغول 
به فعالیت اســت و تنها من از آنها جدا شــدم. در 
آن ســال ها ما هیچ اتفاق ناگواری را برای گروه 
خودمان شــاهد نبودیم چراکه همه بدلکاری ها 
را بــا محاســبات و برنامه ریزی درســت انجام 
می دادیم. در آن مقطع یک پروژه پرریســک را 
بــرای بالارفتــن از بزرگ ترین جرثقیــل ایران 

با ارتفــاع ۱۹۵ متر پذیرفتیم. همــان زمان این 
حرکت حتی در صداوســیما هم بازتاب داشت 
که یک پروژه بسیار پرریســک بود. این ارتفاع را 

مشابه یک سنگ نورد بالا رفتیم.
وی افزود: حتــی خاطرم اســت کــه دو نفر از 
بچه های مــا وقتی به بالای جرثقیل رســیدیم، 
تصمیم گرفتند با پا و دســت از آن ارتفاع آویزان 
شوند که صحنه های قشــنگی هم از این حرکت 

ثبت شد.
اجلــی دربــاره گرایــش خــود بــه ســمت 
فیلم نامه نویسی گفت: از همان زمان که در بخش 
تولید و برنامه ریزی کار می کردم، در برخی پروژه 

کار بازنویسی فیلمنامه هم به من محول می شد 
و از همانجا ورود به این مسیر برایم آغاز شد. ابتدا 
برای گذران زندگی ایــن کار را دنبال می کردم 
تا اینکه خــودم فیلمنامه یکــی دو فیلم کوتاه را 
نوشتم و بعد از پخش آن ها این کار برایم جدی تر 
شــد. در دوران کرونا اولیــن فیلمنامه خودم را 

برای یک تله فیلم نوشتم.
وی افزود: تله فیلمی به نام »نذری مامان عزت« 
نوشــتیم که همان ســال با بازی مهران رجبی 
چند نوبت از آنتن تلویزیون پخش شــد. بعدها 
فیلمنامه ای به نام »خواســتن« نوشتم که سال 
گذشــته فیلمبرداری شــد و از جنس سینمای 
هنروتجربه بود. کار دیگری داشــتم به نام »ماده 
پنج« که تنها فیلم مرتبط با شــعار سال گذشته 
بود. این کار به کارگردانی کمال مقدم هم بارها از 

تلویزیون پخش شد.
این فیلمنامه نویــس ادامــه داد: به عنوان یک 
نویسنده دغدغه مند و کسی که به فرآیند تولید 
آشنایی دارم، می گویم یک هنرمند باید حمایت 
شــود. در یکی از ارگان ها برای کســب مشورت 
رفته بودیم تا در زمینه ای کاری را تولید کنیم اما 
گفتند شما جزو قشر خاکستری جامعه هستید 
و ما فقط با قشر ســبز جامعه کار می کنیم!  وقتی 
صحبت از مناســبت های ملی و مذهبی اســت، 
ما پای کار هســتیم و چگونه در مرحله حمایت 

این گونه به ما پاسخ می دهند؟

از بدلکاری روی جرثقیل 1۹۵ متری تا فیلم نامه نویسی برای »نذر مامان عزت«

دست ناپیدا به کارگردانی انسیه شاه حســینی نخستین فیلم روز 
چهارم جشــنواره فیلم فجر - ۱۵ بهمن ۱۴۰۲- بــود که در خانه 
جشنواره اکران شد و پس از آن نشست خبری فیلم با حضور انسیه 
شاه حســینی کارگردانی و نویســنده و طراح صحنه، سید سعید 
ســیدرزاده تهیه کننده، کاوه ایمانی تدوینگر، احسان نوبخت صدا 
بردار، آرش قاسمی صدا گذار، حسن ایزدی جلوه های ویژه بصری، 
احمد رسولیان جلوه های ویژه میدانی، نازنین سرابی طراح چهره، 
مسعود ســخاوت دوســت آهنگســاز و بازیگران معصومه بافنده، 

نسرین احمد خانی، حسین پوریده و اهالی رسانه برگزار شد.
برای ساخت فیلم کربلای ۵ باید شعرهای سهراب را خواند

انسیه شاه حسینی کارگردان فیلم دســت ناپیدا اظهار کرد: جای 
آقای عبدی نســب خالی اســت. او صبح ها که ســرکار می آمدند 
یک شــعری را می خواندند. اکنون در این نشســت نیســتند و من 
به جایشــان این شــعر را می خوانم. »من دلم می خواست صدایم، 

صدایت را بغل می کرد/ من دلم می خواســت زخم مرحم بود/ من 
دلم می خواست نور مرحم بود«

وی در پاسخ به این پرســش که چرا بعد از ۱۲ سال سراغ این سوژه 
رفته است، گفت: باید از مســئولان بپرسید که چرا کاری کردند که 
خانم شاه حسینی ۱۲ ســال فیلم نساخته اســت. من در همه این 
مدت که کار نمی کردم چندین فیلم نامه نوشــتم و اگر شــرایطش 

باشد همین الان می توانم بروم سر فیلم برداری این فیلمنامه ها.
این کارگردان درباره عنوان فیلم و نــگاه جاری در فیلم بیان کرد: انقلاب 
ما فرهنگی بود. حضرت امام خمینی )ره( با تانک و توپ شــروع نکردند و 
اولین چیزی که به مــردم می گفتند این بود که مــا می خواهیم کرامت 

انسانی را به شما برگردانیم. بعد هم جنگ به ما تحمیل شد.
می خواستم درباره زندگی زنان پشت جبهه حرف بزنم

کارگردان فیلم دست های ناپیدا گفت: من سال ها با خاطرات زنان 
خوزســتان و جنوب زندگی کردم و می خواســتم از زوایای پنهان 
زندگی آنها حرف بزنم. شهید حاج قاسم سلیمانی می گفتند »لعنت 
به کسی که جنگ را دیده و حس کرده و واقعیت را دیده و تریبونی به 
او برسد و در مورد آن حرف نزد« من هم می خواستم درباره زندگی 

این زنان در جنگ حرف بزنم.
شاه حسینی درباره چرایی اســتفاده از لباس ها و رنگ های امروزی 
در فیلم گفت: این طور نیســت و من از لباس های خودم که از دهه 
شــصت داشــتم، در این فیلم اســتفاده کردم. موضوع فیلم دست 
ناپیدا و کتاب حوض خون مشترک اســت ولی آدرس و زاویه دید و 

برداشت داستان بسیار متفاوت است.
استخوان هایی را که دست زنان می برید، نشان ندادیم

کارگردان »دســت ناپیدا« در ادامه اظهار داشــت: درباره عاشورا 
خیلی فیلم ساخته شده است، اما وقتی کســی روی منبر می رود، 
تاثیرگذارتر اســت. در برخــی مواقع کلام پیش مــی رود و تصویر 
عقب تر می ایســتد. ما حتی استخوان هایی که دســت این زنان را 

می برید، نشان ندادیم زیرا می خواستیم حرمت شهدا را نگه داریم. 
بعضی چیزها را نمی شــد گفت و نشــان داد مانند عشق و ایمان که 

نمی توان با هیچ نمادی آن را نشان داد.
وی درباره استفاده از بازیگران بومی در این فیلم گفت: پایه فیلم من 
مستند است و حضور یک سلبریتی این روایت را مخدوش می کند. 
به خاطر همین از بازیگران بومی که بسیار بااستعداد هستند و هنوز 

فرصت دیده شدن پیدا نکردند، استفاده کردم.
شاید نام فیلم را می گذاشتم »در جبهه شرق خبری هست!«

شاه حسینی در پاسخ به این سوال که آیااز فیلم »در جبهه غرب خبری 
نیست« ایده گرفته است؟، گفت: خیر این فیلم را بعد از دریافت پروانه 
ســاخت دیدم و با خودم گفتم ای کاش زودتر این فیلم می دیدم و اسم 

فیلم را می گذاشتم »در جبهه شرق خبری هست!«
وی گفت: ما مجبور شدیم زمان »دســت ناپیدا« را کوتاه کنیم اگر زمان 
فیلم ۱۲۰ دقیقه بود پاســخ به خیلی از سوال ها داده می شد. در این فیلم 
دختری به جنگ آماده تا از کشت و کشتار عکس بگیرد و در یک مسابقه 
برنده شود و بتواند اجاره خانه اش را بدهد، ولی وقتی به حقیقت ماجرا پی 

می برد دست ناپیدا او را به جای خوب هدایت می کند.
از موج انفجار رگ های دستش مانند کش شده بود

شاه حســینی افزود: موج انفجار خیلی اتفاقات را در جنگ رقم می زند. 
من کسی را دیدم که بر اثر موج انفجار رگ های دستش مانند کش شده 
بود. ما در فیلم می گوییم این بچه نماد امید اســت. شــاید اگر امکانات 
بیشتری داشتیم حرفمان را ســینمایی تر می زدیم. به اندازه تمام زن ها 

در هر شرایط جنگی و غیرجنگی می توان قصه و فیلم ساخت.
شاه حسینی در پاســخ به این پرســش که در این فیلم از خاطرات 
خانم کاظم زاده عکاس جنگ اســتفاده شده است؟ گفت: خیر. من 
فقط اســم خانم کاظم زاده را شــنیده بودم. در کتاب حوض خون 
بیشــتر درباره بیوگرافی زنان جنگ صحبت شــده اســت و قصه 

دراماتیزه نشده است.

کارگردان فیلم »دست ناپیدا«:

 فیلم ساز دفاع مقدس نگاه شاعرانه نداشته باشد، باخته است

نیروی متخصص
 در انیمیشن کم است 

محمدعلــی بصیری نیک کارگــردان، محمد 
مهدی نخعی راد تهیه کننده، ســید مصطفی 
حســینی نویســنده و جمال یزدانی مشــاور 

محتوایی حضور داشتند.
در ابتــدای این نشســت محمدمهدی نخعی 
راد تهیه کننده ایــن پویانمایی گفت: تقریبا ۵ 
سال پیش تحقیق را شروع کردیم و عکس های 
مستندی را از مشهد آن زمان تهیه کردیم. دو 
ســال فیلمنامه و تحقیق و پژوهش و ۳ ســال 

تولید آن زمان برد.
این تهیــه کننــده ادامــه داد: پویانمایی اگر 
بخواهد برد مالی داشته باشــد، باید بتواند در 
بخش بین الملل هم نمایش داده شده و فروش 

جهانی داشته باشد.
وی دربــاره حضور بــا کلاه گفت: صنعت 
نمــد سال هاســت کــه ضعیف شــده و 
اســتفاده نمی شــود. خــوب اســت که 
کودکان درباره هویت و گذشته خودمان 

اطلاعات داشته باشند.
محمدعلــی بصیری نیــک کارگــردان این 
پویانمایی گفت: پروسه تولید انیمیشن زمان 
و هزینه بالایی دارد. نیــروی متخصص هم به 
ندرت پیدا می شوند و بیشــتر ترجیح داده اند 

که با کشورهای خارجی همکاری کنند.
سید مصطفی حسینی نویســنده مطرح کرد: 
اتفاقی که برای داســتان افتاد و به ســراغ نمد 
رفتیم یــک نماد بود. می خواســتیم به حادثه 
ضدفرهنگی و هویتی در زمان رضاشاه را نشان 
دهیم. داستان تراژیک بود و اینکه بتوانیم این 
قصه را برای کودکان بگوییــم چالش بزرگی 
بود. تلاش خود را کردیم تــا بتوانیم به بهترین 
شــکل ممکن آن را برای مخاطب و کودکان به 

نمایش در بیاوریم.
وی ادامــه داد: زمانــی که می خواهیــم حادثه 
تاریخی را تعریف کنیم ابتدایی ترین راه این است 
که شــخصیت به گذشته ســفر کند اما باید این 

اتفاق را به صورت معنادار و درست مطرح کرد.
جمال یزدانی مشــاور محتوایی ایــن پروژه 
گفــت: این کار ایــده اصلی اش از یــک واقعه 
واقعی برداشــته شــده و نوعی کار اقتباسی 
است. کاراکتر عبدالرضا مستخرج از مجموعه 
پژوهش های راویان زنده گذشــته بود. انقدر 
جامعه ایرانی در دل تاریخ خود حاوی بسیاری 
از قهرمان هــا و حماســه های عینــی برای 
پرداخت دراماتیک اســت که می تــوان از دل 

این ها کارهایی در سطح جهانی تولید کرد.
وی افزود: بسیاری از این وقایع جزییات جدی 

ندارند و مدت ها سانسور شده اند.
تهیه کننده این اثر دربــاره تعداد افرادی که در 
این پروژه حضور داشــتند، گفت: بیش از صد 
نفر درگیر کار ما بودند و تیم دوبله ما نزدیک به 

بیست نفر بودند.
کارگــردان این اثــر در بخش دیگــری از این 
نشست گفت: نگه داشتن نیروی انیمیشن کار 
بسیار سختی است زیرا نمی توان هنرمندان را 
محدود کــرد. برخی از هنرمندان هم دوســت 
ندارند بــا محتواهایــی کار کننــد. در این کار 
مجبور به آموزش دادن برخی از افراد مســتعد 

بوده و در این زمینه تا حدودی هم موفق بودیم.
نخعی راد گفت: در کنار ســینمایی که تولید 
کردیم برای تامین بخشــی از هزینه مجبور به 
فعالیت برای برخی از کشورها بودیم. برای نگه 
داشتن هنرمندان باید بتوانیم نرخ های خود را 

نزدیک به نرخ های جهانی کنیم.
یزدانــی دربــاره اســتفاده نکــردن از لهجه 
مشــهدی گفت: این کار را امتحان کردیم ولی 
مشکلی که داشــتیم این بود که دوبلوری که 
بتواند این کار را انجام بدهــد را پیدا نکردیم و 
بازخوردهایی که گرفتیم این بود که با گویش 

بدون لهجه آن را پیش ببریم.
حســینی درباره ضعف در فیلمنامــه این اثر 
گفت: مشــکل فیلمنامه مشــکل ســینمای 
ایران اســت. نقاط ضعف و قوت در اثر کار زیاد 
مشخص خواهد شــد. بیان این نکته ضروری 
اســت که انیمیشــن بلند مخاطب اولیه اش 
کودک و نوجوان نیســت و آدم بالــغ هم باید 

بتواند آن را جدی بگیرد.
یزدانی مشاور محتوایی این اثر در بخش دیگر 
این نشســت مطرح کــرد: روایت یــک واقعه 
تاریخی که روایت یک حماسه و قهرمانان مرز و 
بوم است، به خصوص با این زاویه دید که در این 
انیمیشن دیده می شــود و موثر بودن کودک 
را در تاریــخ مطــرح می کند، مجمــوع این ها 

بحث های جدی است که باید گفته شود.
حسینی نویسنده این اثر گفت: مخاطب فیلم 
انیمیشن، خانواده است و قرار نیست عین نود 

دقیقه اش با کودک ارتباط بگیرد.
نخعی راد درباره بحــث تبلیغاتی گفت: بحث 
تبلیغات دارد انجــام می شــود و در روزهای 

آینده با قدرت بیشتری هم پیش خواهد رفت.
پــروژه  ایــن  در  گفــت:  پایــان  در  وی 
حمایتــی از مــا صــورت نگرفــت و خیلی 
برخــلاف  مســئولان  و  ارگان هــا  از 
صحبت های خــود از مــا حمایــت نکردند.

بین پژوهش و فیلم سازی ما
 پل ارتباطی وجود ندارد

امین جواهری اظهار داشــت: در شرایط 
امروز ســینما نه پژوهشگر ســینماگر را 
قبول دارد و نه سینماگر زیر بار این مساله 
می رود که در ســاخت آثار خــود نیاز به 

نظریه، پژوهش و فهم علوم انسانی دارد.
وی افزود: پژوهش اساســا جایگاه خود را 
در ســینما پیدا نکرده است. از بعد جامعه 
شناسی هم که بررســی می کنیم، هنوز با 
فیلم هایی که باید از سطح به عمق برسند 

خیلی مواجه نیستیم.
جواهری اظهار داشــت: فیلــم ها از نظر 
فرم و کارگردانی، روایت و قصه پیشرفت 
کرده اند، اما مســاله ما این است که این 
فیلم ها و زبــان و جهــان فیلم ها چقدر 
عمــق دارند. امســال به دنبــال تحلیل 
گفتمــان فیلم ها هســتیم کــه این کار 

موافقان و مخالفانی دارد.
وی که برای دومین سال سرپرستی گروه 
تحلیل جشــنواره فیلم فجــر را بر عهده 
دارد اظهار داشــت:  هنوز مبنا و پژوهش 
جایگاه خود را پیدا نکرده که بر اساس آن 

صحبت کنیم.
این فیلمســاز گفت: نقدهای منتقدان در 
جشنواره که تعداد بالایی هم دارند به فرم 

فیلم ها برمی گردد.
وی اظهــار داشــت: در زمــان حاضر با 
مقاومت فیلمســازان مواجه هستیم که 
فیلم اساسا چگونگی گفتن است و نباید 
وارد مقوله های نظریه شــویم که در این 
صورت فیلــم کارکرد اصلی خــود را از 

دست می دهد.
جواهری تاکیــد کرد: باید بــه دنبال این 
باشیم که به ضرورت پژوهش پاسخ دهیم 
و تا این پاســخ را ندهیم پژوهش جایگاه 

خود را پیدا نخواهد کرد.

بازیگر »باغ کیانوش«:

 دوســت دارم جواد عزتی 

دیگری شوم

دانیال جعفری اظهار داشت: اولین بار است که 
در جشنواره حضور دارم و از پدر هنری ام استاد 
داریوش موحد تشــکر کنم که مولف مجموعه 
کتاب های متد هندســه بازیگری هســتند. 
او باعث شد تا ســینما پوســت اندازی کند و 

چهره های جدیدش را بشناسد.
وی افزود: آقای موحد کاری کرد که ســینما 
صاحبان اصلی خود را بشناسد و از کارگردان 
»باغ کیانــوش« هــم تشــکر می کنم که 
کوچکترین صحبت ها را تشخیص می داد و 
اگر اکت ها رئال و واقعی نبودند به درســتی 
آنها را اصلاح کرده و به ما می گفتند تا کارها 
به خوبــی پیش بــرود و این نشــان دهنده 

حرفه ای بودن اوست.
این بازیگر کودک ســینمای ایران همچنین با 
اشــاره به حمایت های پدر و مادرش در عرصه 
بازیگری اظهار داشــت: من هر چه دارم از پدر 

و مادرم دارم.
وی همچنین گفــت: در مکتب اســتادم یاد 
گرفتم که رسالت یک بازیگر فراتر از سیمرغ ها 
و اسکارهاســت و من دوســت دارم با تلاش و 

پشتکار تمام جوایز را کسب کنم.
جعفری گفت: در آینده سینمای ایران دوست 

دارم جواد عزتی دیگری باشم.
فیلم »بــاغ کیانــوش« بــه کارگردانی رضا 
کشــاورزحداد و تهیه کنندگــی محمدجواد 
موحد و بازیگری شــهرام حقیقت دوســت و 
عباس جمشــیدی فر از تولیدات حوزه کودک 
و نوجوان و حاضر در چهل و دومین جشــنواره 

بین المللی فیلم فجر است.
فیلمنامــه »بــاغ کیانــوش« اقتباس از 
کتابی با همین نام اســت. ایــن کتاب به 
قلم علی اصغر عزتی پاک برای گروه ســنی 
نوجوان از سوی انتشــارات کانون پرورش 

فکری منتشر شده بود.
داستان رمان »باغ کیانوش« در زمان جنگ 
تحمیلی ایران و عراق در روســتایی از توابع 
شــهر همدان اتفاق می افتد. حمزه و عباس 
تصمیم می گیرند در روز جشــن ازدواج پسر 
کیانوش به باغ او دســتبرد بزنند. این ماجرا 
با سقوط یک هواپیمای بمب افکن عراقی در 
نزدیکی باغ هم زمان می شود. سقوط هواپیما 
و ورود خلبان آن به بــاغ کیانوش ماجراهای 

جالبی رقم می زند.
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هفته نامه فرهنگی اجتماعی

گزارش

لزوم تربیت نیروی ماهر 
در حال حاضر بیکاری و اشتغال از مهمترین 
و جدی تریــن دغدغه خانواده ها در اســتان 
ایلام اســت، چرا که معضل بیکاری نه تنها 
مشــکلات اقتصادی بســیاری برای مردم 
این اســتان به دنبال داشــته بلکه همواره 
یکی از علل بروز ناهنجاری ها، آســیب های 
اجتماعی، بــروز بیمــاری هــای روحی و 
افسردگی، محرومیت اســتان، بزهکاری و 

اعتیاد عنوان می شود.
بیکاری در اســتان ایلام در حالیست که این 
منطقه دارای موهبت های خدادادی زیادی 
در زمینه نفت و گاز، کانی هــای غیر فلزی، 
وجود آثار و چشــم اندازهای زیبای طبیعی، 
خاک حاصلخیز، آب مناسب و هوای معتدل 
و چهار فصل، گردشــگری، صنایع دستی، 
دامداری، کشاورزی، پرورش آبزیان، صنایع 

چوب و.... است.
همانطور که گفته شــد استان ایلام در حوزه 
های مختلفــی دارای پتانســیل و ظرفیت 
بالایی می باشد، با این وجود سوال است چرا 
اســتانی با برخورداری از قطب گردشگری، 
یازده درصــد از صنایع نفــت و گاز، هم مرز 
بودن با کشــور عراق و ظرفیــت صادرات، 
تولیدات محصــولات کشــاورزی، دامی و 
صنایع دســتی، باید با مشکل بیکاری دست 

و پنجه نرم کند.
بررسی ها نشان داده نبود نیروی متناسب با 
نیاز بازار و عدم وجــود نیروهای متخصص از 
جمله دلایل بروز معضل بیکاری و همچنین 
روی آوردن به استخدام نیروهای غیربومی 
در دستگاه ها و شرکت ها به ویژه پتروشیمی 

و پالایشگاه است.
به طور کلــی مهارت آموزی بــه فعالیتهای 
آموزشی برای فراگیری و تقویت تخصص ها 
از طریق عادت دادن افــراد با تمرین و تکرار، 
شــناخت و آگاهی برای راه اندازی کسب و 
کار یا به دســت آوردن مهارت جدید گفته 

می شود.
    بر این اساس اهمیت آموزش به ویژه مهارت 
آموزی و تربیت و توانمندســازی افراد ماهر 
مورد تاکید قرار گرفته و یکی از بســترهای 
لازم برای ایجاد اشــتغال در کشور به شمار 
می رود، به اعتقاد کارشناسان هزینه کردن 
در امر آمــوزش بزرگترین ســرمایه گذاری 
به شمار می رود و توســعه و پیشرفت استان 
در ســایه آموزش و مهارت آمــوزی محقق 

می شود
لازم به ذکر اســت با آموزش افراد، برگزاری 
کلاس های آموزشــی و حتی به روز کردن 
تــوان مهارتی اســتادکاران ماهر شــاغل، 
پتانسیل بالایی در راه جذب افراد جویای کار 

دارای توان مهارتی ایجاد می شود.
همچنین این کار باعــث اجاد انگیزه مضاعف 
بین جوانان بیکار می شــود و بــه این نتیجه 
خواهند رســید که در صورت داشتن آموزش 

های مهارتی، زمینه اشتغال مهیا خواهد شد.
لزوم تربیت نیروی ماهر در استان ایلام

بر این اســاس اهمیت آموزش به ویژه مهارت 
آموزی و تربیت و توانمندســازی افراد ماهر 
مورد تاکیــد قرار گرفته و یکی از بســترهای 
لازم برای ایجاد اشــتغال در کشــور به شمار 
می رود، به اعتقاد کارشناسان هزینه کردن در 
امر آموزش بزرگترین سرمایه گذاری به شمار 
می رود و توسعه و پیشرفت اســتان در سایه 

آموزش و مهارت آموزی محقق می شود.
لزوم نیروهای ماهر در استان

از این رو تربیت نیروی ماهر و ترویج مهارت 
آموزی با هــدف ایجاد فرصــت های جدید 
شــغلی یکــی از نیازهای ضروری اســتان 
ایلام است و در این راســتا آموزش، مهارت 
و توانمند ســازی باید در اولویــت تربیتی 
فرزندان در خانــواده ها و نظــام آموزش و 

پرورش قرار گیرد.
از سوی دیگر در کنار مدارک دانشگاهی باید 
فارغ التحصیــلان مهارت هــای لازم را برای 
ایجاد کسب و کار نیز فرا گیرند که در این مورد 
دانشگاه ها و سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
بهترین مکان برای آموزش، توانمند سازی و 

مهارت آموزی این افراد است.
شایان به ذکر اســت با آموزش افراد، برگزاری 
کلاس هــای آموزشــی و حتی بــه روز کردن 
توان مهارتی اســتادکاران ماهر شاغل، نه تنها 
پتانســیل بالایــی در راه جذب افــراد جویای 
کار دارای توان مهارتی ایجاد می شــود بلکه با 
آموزش و مهارت آموزی کارگران شاهد کاهش 

حوادث کارگری نیز خواهیم بود.
نتیجــه گســترش آموزش هــای مهارتــی 
می تواند در اشــتغالزایی تأثیر مثبتی داشــته 
باشــد، زیرا در صورت توجه به مســئله مهارت 
آموزی می تــوان بخــش زیــادی از نیازهای 
جامعه جوان و جویایی شــغل را رفــع کرد، از 
این رو باید فرهنگ ســازی مهــارت آموزی به 
عنوان یک اصل مهم در دســتور کار قرار گیرد 
و همه مــردم در جریان نتایج مثبــت این مهم 
قرار گیرنــد، بنابراین با وجود مشــکل بیکاری 
نیازمند ترویج فرهنگ مهــارت آموزی با همت 
همه دســتگاه های اجرایی در جامعه هستیم.

دی ماه بود که ســازمان امور مالیاتی کشور در راستای 
اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مودیان 
و همچنین با توجه به قانون تســهیل تکالیف مودیان؛ 
اطلاعیه ای صادر کرد که بر اســاس آن، تمام اشخاص 
حقیقی صاحبــان صنوف، از اول دی ماه ســال ۱۴۰۲ 
ملزم به صدور صورتحساب الکترونیکی نوع یک یا دو از 
طریق سامانه مودیان برای فروش کالا و خدمات مطابق 

دستورالعمل صدور صورتحساب الکترونیکی هستند.
بر اساس این قانون که همه کسبه در آن برابر بودند؛ باید 
معاملات صاحبان اصناف شــفاف می شد و صنف طلا 
و جواهر نیز از این قاعده مســتثنی نبودند. طبق قانون 
باید طلافروشان نیز اقدام به ثبت و صدور صورتحساب 

الکترونیکی از طریق سامانه مذکور می کردند.
در این میان در بنــد مربوط به فروش طلا نیــز بر الزام 
صدور صورتحســاب طلافروشان تاکید شــده بود که 
عرضه کننــدگان کالا و خدمات مرتبط بــا طلا، جواهر 
و پلاتین با هــر میزان فروش کالا و خدمات به اســتناد 
جزء ۴ بند »ب« مــاده ۲۶ قانون مالیات بر ارزش افزوده 
مصوب سال ۱۴۰۰ مشــمول الزام صدور صورتحساب 
در ســامانه مودیان هســتند. عدم صدور صورتحساب 
الکترونیکی توســط اشــخاص حقیقی دارای صنوف 
به شرح فوق، مشــمول جرائم و ضمانت اجرایی قانون 

پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان خواهد بود.
این اطلاعیه اما مورد نارضایتی کسبه بازار طلای 

اصفهان شد.
حالا حدود ۱۵ روزی است که بار دیگر چراغ ویترین 
ها در بازار طلا روشــن شــده و برق طلا، بازار هنر را 
روشن کرده اســت؛ یکی از بازاریان که ید طولایی 
در این حوزه دارد به خبرنگار بازار می گوید: ما نمی 

توانیم تمام دار و ندارمان را روی دایره بریزیم. اسناد 
و مــدارک و دارایی که هر کدام از ما داریم بســته به 
اینکه به ما ارث رسیده باشــد و یا قرضی باشد و یا به 
شکل دیگری به دست ما رسیده باشد محرمانه بوده 
و اگر بخواهیم شــفافیت کامل داشته باشیم ممکن 

است امنیتمان در معرض خطر قرار بگیرد.
یکی دیگر از فروشــندگان طلا نیز که ترجیح می دهد 
نامی از او فاش نشود به خبرنگار بازار می گوید: بسیاری 
از فروشندگان طلا چندین نسل در این حرفه بوده اند و 
اگر بخواهند به کسبه بازار ســخت بگیرند نه کار پیش 
می رود نه مــی توانیم کار کنیم؛ بازار طــلا یکی از پایه 

های اقتصاد اصفهان است.
یکی از طلافروشــان که خودش را با نام امیری معرفی 
می کند به بازار می گوید: ســازمان امور مالیاتی خیلی 
صریح اعلام کرده که بایــد مالیات های جدیدی اعمال 

شود. بازار راکد است و بسیاری از طلا فروشان حتی در 
مناسبت ها هم دیگر فروش آنچنانی ندارند و این رکود 
باعث شــده که بخشی از بازار با مشــکلات جدی روبرو 
شود. برخی از کســبه هم مجبور به تعطیلی شغل خود 
شده اند و یا از این شــغل رفته اند حالا چطور این سخت 

گیری ها وجود دارد؟
در این میان سازمان امور مالیاتی در طرف دیگر قضیه، 
معتقد است که شایعات به شکل نادرستی این موضوع 
را منحرف کرده اســت اما فعالان حوزه طلا همچنان با 
الکترونیکی شــدن و ورود اطلاعاتشــان در سامانه به 
شکل آنلاین مشکل دارند و معتقدند این سخت گیری 

ها به جا نیست.
زیرساخت های ناکافی برای مالیات طلا

نایب رئیــس اتحادیه طــلا و جواهر اصفهــان در این 
خصوص می گویــد: با وجــود اینکه از لحاظ رســمی 

شــاهد تغییری اساســی در مالیات ها نبودیــم و تنها 
در زمینــه جزییاتی مثــل آنلاین شــدن اطلاعات و 
امضای الکترونیکی تغییرات به عمــل آمده اما به دلیل 
راکد بودن بازار طلا، فضای منفــی در این رابطه ایجاد 
شده اســت.علی موزرانی با اشــاره به اینکه بسیاری از 
فروشــندگان طلا با این ســامانه آشــنایی ندارند، می 
افزاید: حتی واحدهای خرد هم باید یک فرد متخصص 
اســتخدام کنند تا بتواند این فعالیت ها را انجام دهند و 
خرده فروشان طلا تاب و توان این موضوع را ندارند. این 

سخت گیری ها منجر به گلایه های زیادی شده است.
نائب  رئیس اتحادیه طلا و جواهر ادامه می دهد: کالای 
طلا با کالاهــای دیگر از لحاظ ماهیتــی تفاوت دارد اما 
متاسفانه این موضوع در ســامانه تجارت لحاظ نشده و 
این در حالیست که در حال حاضر دو سامانه موازی راه 
اندازی شده و این موضوع کار را سخت تر کرده است. اگر 
این دو سامانه ترکیب می شد کارها به شکل راحت تری 

پیش می رفت.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه در حال حاضر بر اســاس 
قوانین، طلای ثبت نشــده قاچاق محســوب می شود 
و این در حالیســت که مثلًا یک کاســب و طلافروش 
۴۰- ۵۰ سال اســت که در این حرفه مشــغول بوده و 
امانتداری کرده و اعتبــار دارد، می گوید: اکنون همین 
فرد به این خاطر که وارد سامانه نشده و کالایش را ثبت 
نکرده تمام امانتداریش زیر سوال می رود و طرح چنین 
عنوان هایی در بــازاری مثل طلا ناامنــی روانی ایجاد 

کرده و این برای هیچ بازاری خوب نیست.
این پیچیدگی های بروکراتیک و عدم لحاظ زیرساخت 
متناســب برای صنف طلا در گفته هــای عضو اتحادیه 

طلا و جواهر اصفهان هم هست.

احمد کیقبادی نیز در این ارتباط با اشــاره به اینکه این 
سامانه برای صنف ما مشکلاتی را ایجاد کرده است، بیان 
می کند: شغل ما با دیگر کســبه تفاوت دارد؛ به عنوان 
مثال مسائلی مثل مرجوعی کالا بعد از ماه ها و هفته ها 
بین صنف وجود دارد و این مباحث باید در سامانه عنوان 
شود؛ موضوعی که شــاید در سایر صنوف وجود نداشته 
باشــد و این عدم تفاوت بین صنوف مشکلاتی را ایجاد 

کرده است.
وی می افزاید: مالیات بر ارزش افزوده از ســال ها پیش 
توســط مشــتری و با واســطه واحد صنفی به دولت 
پرداخت می شده و شــفافیت اموال هم طبق ماده ۱۶۹ 
قانون مالیاتی الزامی بوده و چیز جدیدی نیســت. آنچه 
جدید اســت و برای ما ابهام ایجاد می کند این است که 
دولت حســابداری های خود بر موجودی طلا و به  طور 
کلی در قبال صنف طلا را به  صورت ریالی انجام می دهد 
در حالی کــه در این نوع حســابداری تــورم و کاهش 
ارزش پول موجب افزایش ریالی موجودی طلای افراد 
می شــود؛ درصورتی که به لحاظ وزنی دارایی فرد هیچ 

تغییری نداشته است.
یکی از مشــکلاتی که همواره فعالان حوزه طلا عنوان 
می کنند عدم وجود زیرســاخت های کافی و تعاریفی 
است که در این رابطه وجود دارد از جمله اینکه شناسه 
خدمات و شناســه کالا به خاطر عددهای درشــتی که 
دارد، تعریف شدنی نیست. بنابراین نه صنف طلا زیر بار 
این موضوع می رود و در سامانه زیرساخت آن هست که 
همین تضادها ایجاد مشــکل کرده است. از سویی دیگر 
شفاف شدن دارایی هاست که طلا فروشان اعتقاد دارند 
با الکترونیکی شــدن این اطلاعات ممکن است مسائل 

زیادی برایشان پیش بیاید.

صنعت کشتی ســازی در مازندران طی سال 
های بعد از انقلاب اســلامی تحول پیدا کرد 
و این اســتان نام ایران را در ایــن صنعت در 

حاشیه دریای خزر طنین انداز کرده است.
ساخت انواع شــناورهای تجاری و سکوهای 
حفــاری و تعمیرات کشــتی هــای مختلف 
سبب شــده تا ارزآوری زیادی برای کشور و 
استان داشته باشد و ایران را در حوزه خودکفا 
کند و کشــتی های خارجی و روسی نیز برای 

تعمیرات به مازندران منتقل شود.
با تلاش های محققان و دانشمندان، ایران در 
تامین نیازمندی های صنعت کشــتی سازی 
خودکفا شــد، ایــن درحالی کــه در پیش از 
انقلاب اســلامی، این صنعت کامل وابسته به 

خارج بوده است.
جهان بخــش امیری مدیر کارخانه شــرکت 
صنایع دریایی ایران صدرا در مازندران با بیان 
اینکه قبل از پیروزی انقلاب تمامی نیازمندی 
ها در عرصه در دریا وابســته به کشــور های 
خارجی بود، گفت : پــس از انقلاب در تمامی 

نیازمندی ها در صنعت دریا خودکفا شدیم.
وی با اشاره به اینکه شــرکت صنایع دریایی 
ایران صدرا در ســال ۱۳۶۷ تاســیس شده 
اســت، افزود: ســه فروند شــناور کاسپین 
ساخته شــد و ســکوی حفاری اریما تا عمق 
صدمتری و از بســتر دریا به اندازه شش هزار 
متر می توانــد حفاری انجام دهد و در ســال 
۱۴۰۰ تعمیرات این ســکو انجام شد و اکنون 

قابلیت بهره برداری دارد.
مدیر کارخانه شــرکت صنایع دریایی ایران 
صدرا در مازندران با اظهار به اینکه ســکوی 
حفاری امیرکبیر نیمه شــناور است، یادآور 

شــد: ۱۴ هزار و ۵۰۰ تن وزن این سازه است 
و قابلیت نصب در عمق هزار متری و از بســتر 
دریا به عمق ۶ هزار و ۵۰۰ متر حفاری را دارد.

وی خاطرنشــان کــرد: تانکر حمــل نفت و 
چهار فرونــد یدک کش چهار هــزار و ۴۰۰ 

اسب بخار ساخته شد.
تعمیرات ۹۵ درصد کشتی ها در صدرا انجام 

می شود
جهان بخــش امیــری بــا تاکید بــر اینکه 
بزرگترین کشتی ســازی در سواحل دریای 
خزر را داریم، اظهار کرد : تعمیرات ۹۵ درصد 
از کشــتی هایی که در دریای مازندران تردد 
می کنند توسط شرکت صنایع دریایی ایران 

صدرا انجام می شود.
مازندران دارنده بزرگترین صنعت کشــتی 

سازی در خزر
امیــری با اعــلام اینکه توانســتیم در دولت 
ســیزدهم برای اولین بار یک کشتی با پرچم 
روســیه را تعمیر کنیم، ذکر کــرد : در بخش 
نوسازی و ســاخت کشــتی ها فعال شدیم 
و برای ساخت ۴ فروند شــناور با کشتیرانی 
جمهوری اســلامی ایران قرار داد بستیم و دو 
فروند شــناور حمل بار چند منظوره در حال 

ساخت است.
تقویــت حمل ونقــل دریایی مازنــدران با 
رســاندن محصولات به بازارهــای هدف در 
راستای توســعه نقش اســتان در کریدور 
شــمال - جنــوب در دســتور کار دولــت 
ســیزدهم قرار گرفته اســت و تا پایان سال 
آینده شش فروند کشــتی به ناوگان دریایی 

مازندران افزوده می شود.
این استان با داشتن ســه بندر نقش فعالی در 

زمینه تجارت دریایی دارد و سالانه بیش از دو 
هزار فروند کشــتی در بنادر استان مازندران 

پهلو می گیرند.
سید محمود حسینی پور استاندار مازندران با 
اشاره به آغاز ساخت دو فروند کشتی تجاری 
در کشــتی ســازی صدرا با اظهار این که این 
طرح جزو پروژه های ملی محسوب می شود، 
ادامه داد: این پروژه با سیاســت  های اقتصاد 
دریا محور که از ســوی مقــام معظم رهبری 

ابلاغ شده است، همخوانی دارد.
ســرمایه گذاری ۳۰۰۰ میلیــارد تومانی در 

صنعت کشتی سازی
وی بــا بیان این کــه تاکنــون از مزیت  های 
اقتصاد دریامحور در استان غفلت شده است، 
تصریح کرد: برای ساخت این کشتی های سه 
هزار میلیارد تومان توســط بخش خصوصی 

سرمایه گذاری می شود.
وی با عنوان این که ســال آینده اولین شناور 
ساخت این مجموعه در اختیار بنادر قرار می  

گیرد، گفت: دومین شناور نیز ۲۲ بهمن سال 
آینده وارد مدار می شود.

اســتاندار مازندران تصریح کــرد: با توجه به 
ظرفیت  هــای صــورت گرفته باید ســالانه 
۵ فروند کشــتی در مجموعه تولید شود زیرا 
ظرفیت و نیازمندی  های دریای خزر بیش از 
این میزان است امیدواریم بتوانیم به اهداف و 

سیاست های کلی دست یابیم.
مازندران دارنده بزرگترین صنعت کشــتی 

سازی در خزر
حســینی پور تقویت کشــتیرانی در کریدور 
شــمال - جنــوب را مهــم  تریــن برنامه  ها 
بیان کرد و گفت در حال حاضــر ۸۰۰ نفر از 
کارشناســان و متخصصــان در مجموعــه 

کشتیرانی صدرا مشغول فعالیت هستند.
ایــران اســلامی بــا بهــره گیــری از توان 
متخصصان از جمله کارشناسان و توانمندی 
های شرکت کشتی سازی صدرا در مازندران، 
قدرت اول کشــتیرانی را در دریای خزر دارا 

است و ســالانه محصولات مختلفی از کشور 
و اســتان به بازارهای هدف در آن سوی آن ها 

صادر می شود.
مدیرعامل کشــتیرانی جمهوری اســلامی 
ایران از افتتاح خط تولید ســاخت شناور در 
کلاس دریای خزر خبــر داد و گفت: تجارت 

منطقه خزر توسعه می یابد.
محمدرضا مدرس خیابانی در آیین ســاخت 
دومین کشــتی تجاری در مازندران گفت: به 
دنبال فعال کردن کریدور شــمال به جنوب 
هستیم که ۳۰ درصد شناور را افزایش دادیم 
و امیدواریم با تحویل شــناورها، هر سال دو 

فروند شناور به مجموعه افزوده شود.
وی افزود: امروز خط تولید ســاخت شناور در 
کلاس خزر افتتاح و دانش فنی در صدرا بومی 
شــد و می تواند به سرعت ســاخت شناورها 

کمک کند.
به گفته مــدرس، البته بخشــی از تجهیزات 
شناور وارداتی اســت اما مهم دانشی است که 
در اختیار متخصصان  و مهندســان و مدیران 

این شرکت قرار دارد.
مدیرعامل شــرکت کشــتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران گفت: تجــارت منطقه خزر 
توســعه خواهد یافت و به نظر می رســد که 
قدرت اول کشــتیرانی در خــزر، جمهوری 

اسلامی ایران است.
 سال های سال ایران از ظرفیت کشتی سازی 
در استان های شــمالی برای جذب سرمایه 
های کشورهای حاشــیه غفلت کرده است و 
احیای کارخانه هایی نظیر صدرا دوباره ایران 
و شمال را به گردونه ساخت و تعمیر شناورها 

در حاشیه دریای کاسپین برمی گرداند.

دامداری و دامپروری در استان مرزی و زاگرس نشــین ایلام به دلایل متعددی 
قبیل وجود مراتع غنی و جنــگل های فراوان، اقلیم های گرم، ســرد و معتدل، 

مردمان سختکوش و عشایر زحمتکش قدمت طولانی دارد.
همچنین دامــداری و دامپروری در ایلام بیش از هرجای دیگر اهمیت داشــته 
و دارد، چرا که از شــیر و لبنیات گرفته تا گوشت و پشــم و پوست این حیوانات 
برای مصارف مختلف انســان ها به کار می آید و به همین واسطه این استان نقش 

بسزایی در تولیدات محصولات دامی بر عهده دارد.
لازم به ذکر است عشــایر اســتان ایلام نیز با جمعیتی معادل ۱۷ ملیون و ۴۴۳ 
هزار و ۳۳۵ رأس ســبک و ۳۴ هزار و ۷۴۰ رأس دام ســنگین ســهم بزرگی در 
تولیدات دامی دارند به طوریکه ســالیانه هزاران تن گوشت قرمز، پشم، کشک، 
روغن، صنایع دستی، شیر و... تولید می کنند و این خود ظرفیت بزرگی در حوزه 
تولیدات دامی محســوب می شــود.در کنار این واحدها، واحدهای دامپروری 
صنتی نیز هر روز در حال افزایش و توسعه است و ســازمان جهاد کشاورزی نیز 

اقدام به وارد کردن نژادهای دام خارجی نیز به استان کرده است.
دسترنج عشایر ایلامی

با این وجود سهم استان از قطب بودن تنها تولید محصولات دامی است و به دلیل 
نبود صنایع تبدیلی در حوزه پشم، پوست و چرم، این محصولات به صورت خام 

از استان خارج می شود و ارزش افزوده این بخش نصیب استان ایلام نمی شود.

نبود صنایع تبدیلی در اســتان ایلام موجب شده پشــم تولیدی عشایر به قیمتی 
ناچیز بدون اینکه مزیتی برای اســتان و دامداران داشته باشد، به فروش رسد، لازم 
به ذکر اســت دلال ها همواره با قیمت پایین پشــم تولیدی را از عشایر خریداری 
و بصورت خام به کارگاه های رنگ رزی و ریســندگی دیگر اســتان های کشــور 
می فروشند که این موضوع ناشی از بی توجهی مســئولان و باز کردن راه برای ورود 
دلالان است.درست اســت که قدمت صنعت دامپروری به صورت سنتی در استان 
ایلام بسیار است اما اکنون و در این صده نمی توان تنها به سنتی بودن و تولید سالانه 
چند ده گوسفند و بز بسنده کرد چرا که صنعت روز دنیا در هر ساعت ده ها کیلو پشم 
و الیاف را به کشــورهای کمتر توســعه یافته صادر می کند و جای ما به عنوان یک 

تمدن بزرگ که یدی طولانی در این حرفه داریم، امروزه خالی است.
لزوم توسعه صنایع تبدیلی در استان

به گفته کارشناســان امروزه صنایع تبدیلی با توجه اهمیــت صنعتی و تجاری 
آن در جهان، بخش مهمی از زنجیره تولیدات دامی را بــر عهده دارند، از این رو 
ســرمایه گذاری در این بخش بدون تردید علاوه بر رونق تولید و افزایش درآمد 
و ارزش افزوده برای دامداران و صنعتگران، فرصت های شــغلی زیادی نیز برای 
جوانان هر منطقــه ایجاد می کنند.از ســوی دیگر راه انــدازی صنایع تبدیلی 
حوزه دام در این استان می تواند سبب کوتاه شــدن دست دلالان، ایجاد ارزش 
افزوده قابل توجهی حداقل بین ۵۰ تا ۱۰۰ درصد، اشتغالزایی و افزایش درآمد 

دامداران شود.لازم به ذکر است مانند بســیاری از ظرفیت ها و مزیت های هدر 
رفته استان، تولید چشمگیر پشم گوســفندی در این دیار هم به نرخی ناچیز و 
بدون اینکه مزیت و ارزش افزوده ای برای اســتان ایجاد کند نه تنها راهی خارج 
از استان می شــود، بلکه گاها به علت بهای ناچیز دور ریخته می شود، به همین 
ســبب راه اندازی صنایع تبدیلی و تکمیلی پشــم یکی از نیازهای اساسی این 

استان است که باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.

 نبود زیرساخت کافی برای مالیات طلا

چراغ طلافروشی های اصفهان روشن شد

مازندران دارنده بزرگترین صنعت کشتی سازی در خزر

توسعه صنایع تبدیلی؛ مهمترین نیاز تولیدات عشایر

 کلنگ زنی یا افتتاح 16۰۰ پروژه مختلف در خوزستان
حجت الاسلام سیدمحمد عبدالنبی موسوی فرد در نشست با فرماندهان پایگاه های 
مقاومت بسیج مساجد شهرستان اهواز تصریح کرد: دشــمن تلاش می کند که راه 
رفته را با گذشته مقایسه و آن را ناموفق نشان دهد، اگر انسان قبل، بعد و حال انقلاب 

اسلامی را ببیند به خوبی متوجه دستاوردها و موفقیت های انقلاب می شود.
نماینده ولی فقیه در خوزستان ادامه داد: دشــمن به دنبال بزک کردن دوران سیاه 
پهلوی است. در این دوران چه اقدامات و خدماتی صورت گرفته که برخی ها وضعیت 

کنونی انقلاب اسلامی را با آن مقایسه می کنند؟

حجت الاسلام موسوی فرد با اشاره به این که دشمن به دنبال هیچ جلوه دادن تمامی 
موفقیت های 45 ساله انقلاب اسلامی اســت، عنوان کرد: اینکه رهبر معظم انقلاب 
می فرمایند به قله نزدیک هســتیم دلیــل بر موفقیت های قابل توجه اســت. ایران 

اسلامی توانسته در عرصه های مختلف سربلند باشد.
امام جمعه اهواز تاکید کرد: باید امُید ایجاد کنیم که در چه نقطه ای بودیم و اکنون در 
چه نقطه ای قرار داریم. باید کارهای انجام شده را به مردم منتقل کرد به عنوان مثال 
در دهه فجر امســال نزدیک به یک هزار و 600 پروژه مختلف در خوزســتان کلنگ 

زنی یا به بهره برداری رسیدند.
نماینده ولی فقیه در خوزستان با اشــاره به این که گرانی، بیکاری و سختی را انکار رو 
نمی کنیم، ادامه داد: در کنــار این دغدغه ها باید اقدامات صــورت گرفته را باوجود 

تحریم ها و فشارهای اقتصادی مطرح کرد.
حجت الاسلام موســوی فرد تأکید کرد: اولین نکته در خصوص انتخابات، مشارکت 
حداکثری مردم اســت. قبل از اینکه تصمیم بگیریم به چه کســی رأی بدهیم باید 

مردم بیشتری پای صندوق های رأی بیایند.
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دارو کالا نیست که به صورت 
اینترنتی به فروش برسد

عبدالحســین روح الامینی رئیــس کمیته دارو و 
غذای کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای 
اسلامی در ابتدای این نشســت، گفت: این موضوع 
ابعاد مختلف دارد و فروش دارو بــا خودکار، قلم و 
پیتزا فرق می کند، در واقع فــروش اینترنتی کالا 
یک بحث اســت اما عرضه دارو که بــه همراه ارائه 
خدمات اســت با فروش کالا متفاوت اســت و کار 
داروخانــه و ارائه خدمــات دارویی یــک بخش از 
نظام سلامت اســت که قابل خرید و فروش نیست 
و خدمت دارویی دایره وسیعی است که جزئی از آن 

انتقال و جابجایی دارو است.
وی ادامه داد: داروساز و کسی که مسئول دارو است 
در تمامی سطوح ســلامت باید خدماتی را ارائه کند 
که قابل جابجایی است و به شــانیت حضور مرتبط 
است و هنر نیست کلافی که برخی به اشتباه در مورد 
آن حکم صادر می کنند را با برخی مسائل دم دستی 
مقایســه کرد زیرا این موضوع با حیثیت، اسرار، روح 
و روان، مســائل امنیتی، اخلاقی، پزشکی، قانونی و 
ضمانت های شرعی ســروکار دارد و حتی منجر به 
جرم و جنایت می شود به عنوان مثال در حال حاضر 
داروی ســقط جنین به راحتی در فضای مجازی به 
فروش می رســد و ممکن اســت حتی دارو با نسخه 
جعلی به فروش برسد و این مســائل از نظر ما بسیار 
مهم هســتند بنابراین نیاز اســت ابعــاد موضوع را 
بررســی کرده و ملاحظات آنرا در سیاست گذاری و 

اجرا در نظر داشته باشیم.
نماینده مردم تهران در مجلــس یازدهم ادامه داد: 
مباحثی ماننــد جابجایی پول، اطلاعــات دارویی، 
محل داروخانه، تی تک و نســخه الکترونیک وجوه 
مختلف دارد  و نمی توان یک حکــم برای آنها صادر 
کرد و وزارت بهداشــت می توانســت در این رابطه 
حرفه ای تــر عمل کنــد و اطلاع رســانی و تبیین 
موضوع را بهتــر انجام دهد تا بــرای موضوع فروش 
اینترنتی دارو حکم صادر نشــود در حالی که احکام 
این موضوع متفاوت اســت؛ باید عملیاتی کردن این 
موضوع در کشورهای توسعه یافته مورد بررسی قرار 

گیرد و مقایسه تطبیقی انجام شود.
روح الامینی ضمن درخواســت از مسئولان مربوطه 
برای ارائه پیش نویس آیین نامه فــروش اینترنتی 
دارو به مجلس از رها بودن موضــوع فروش دارو در 

پلتفرم ها در نظر نگرفتن مسائل امنیتی انتقاد کرد.
علیرضا رستمی مدیرکل بازرسی سازمان غذا و دارو 
در ادامه این نشست با اشــاره به مواضع این سازمان 
در مورد فــروش اینترنتی دارو با تاکیــد بر اینکه به 
طور قطع مخالف فروش بی ضابطــه دارو در فضای 
مجازی )هــر گونه فروش خارج از مســیر داروخانه 
ها( هســتیم، گفت: با این موضوع که بازاری مجازی 
تشکیل و درخواســتی ثبت و فعل فروش انجام شود 
مخالف هستیم و به نظر می رسد که همه دلسوزان و 
متخصصان هم مخالف این موضوع باشند و در واقع 
خلاف مقررات و مصوبات متعدد مجلس اســت و از 
قانون تجارت الکترونیک تا قوانین دیگر این موضوع 
را منع می کنند البته بر اســاس مصوبه هیات دولت 
به ما تکلیف شد که بستر اســتفاده از امکانات روز و 
اینترنت را برای سفارش گیری و ارسال دارو در منزل 
بیماران فراهم کنیم و نگاه ما به این موضوع این است 
که بستری را برای ســفارش دهی و پذیرش برخط 
نسخ و ارســال دارو در منزل بیمار فراهم کنیم و این 
نقطه شروع اشتراک است و ســراغ فروش اینترنتی 
دارو نمی رویم و تبدیل نسخه کاغذی به الکترونیک 
هم دیده نشده اســت و صرفا باید نسخه الکترونیک 
خودشــان را به صورت برخط اعلام کنند و داروخانه 
هم باید نســخه را برخط انجام دهد و حمل و ارسال 

در منزل انجام شود.
رســتمی با انتقاد از اینکه ســازمان غذا و دارو سال 
ها شــاکی برخی ســامانه های حمل و نقل و فروش 
و عرضه دارو بوده اســت، تصریح کرد:  این سامانه ها 
الزامات ما را رعایت نمی کنند و حداقل ســه نوبت از 
شرکت های شناخته شــده این حوزه شکایت کرده 
ایم زیرا بدون اخذ مجوز از ســازمان فروش یا ارسال 
دارو یا مکمل را انجام داده اند و در حالی داروی سقط 
جنین و مخدر توســط یکی ازآنها  بدون مجوز حمل 
شده بود. ما مجدد شکایت کردیم یا شرکت معروف 
دیگری انواع مکمل های دارویی کــه در حکم دارو 

هستند را به فروش می رساند.
وی یادآور شــد: ما دنبال این هســتیم که در مسیر 
اجرای مصوبه هیات دولت، مــردم را از امکانات بهره 
مند کنیم اما نه به معنای فــروش بر خط دارو، برای 
این منظــور الزاماتی را تعیین کردیــم که مبدا باید 
داروخانه و دیتا متعلق به وزارت بهداشــت باشــد و 
امکان ارتباط داروساز با بیمار در فضای مجازی باید 
فراهم شود و این خط قرمز ما اســت و سازمان برای 
این موضوع سامانه ای طراحی کرده و وظیفه حمل 
و نقل و جابجایی دارو را به شرکت های واسط حمل 

و نقل محول کردیم.
تلاش ما این اســت که همه نظرات گردآوری شود و 
توجه به سامانه و دیتا حاکمیتی و داروخانه و داروی 
مجاز مدنظر قرار مــی گیرد و فــارغ از اینکه حمل 

کننده چه کسی باشد.
سامانه فروش برخط دارو باید حاکمیتی باشد

وی تاکید کرد که اگر چندین لایه امنیتی هم ایجاد 
شــود ممکن اســت برخی پلتفرم ها کار خودشان 
را انجــام دهند و به همیــن دلیل تاکیــد داریم که 
سامانه باید حاکمیتی باشــد و در این رابطه از بخش 
خصوصی باید کمــک گرفت و حفــظ محرمانگی 
اطلاعــات مردم بایــد در دســتور کار قــرار گیرد.

مدارس فرسوده خانواده ها را 
نگران کرده است

علــی خضریــان، ســخنگوی مجمع 
نمایندگان اســتان تهران و در تشریح 
نشســت جمع بندی نظــارت میدانی 
خود، حجت الاسلام مرتضی آقاتهرانی 
و ســیدعلی یزدی خــواه از محله ۱۳ 
آبان شــهرری در منطقه ۲۰ تهران که 
با حضور مســئولان اجرایــی و جمعی 
از رؤســای ادارات دولتی و اهالی این 
محله در مســجد امام رضا)ع( برگزار 
شــد، گفــت: در ابتدای این نشســت 
گزارشــی از عملکرد مجلــس یازدهم 
در حــوزه قانونگذاری و نظــارت ارائه 
شد و پس از آن ســئوالات و انتقادات 
اهالــی شهرســتان ری در خصــوص 
اقدامات مجلس بــه ویژه در موضوعات 
»شــفافیت آرای نماینــدگان، حفظ 
ارزش پول ملی، لایحه عفاف و حجاب، 
مدیریت فضای مجــازی، اجرای دقیق 
قانون جوانــی جمعیــت و حمایت از 
خانواده و همچنین مسائل معیشتی« 

مطرح شد.
نماینده مردم تهران، ری، شــمیرانات، 
اسلامشــهر و پردیــس در مجلــس 
افــزود: در ادامه بــا توجه بــه بازدید 
صــورت گرفتــه از محلــه ۱۳ آبــان 
شــهرری، مهمتریــن نــکات مطرح 
شــده از جانب اهالی محل، نظیر عدم 
وجود زیرســاخت های درمانی از جمله 
درمانــگاه و داروخانه شــبانه روزی در 
این محلــه مطرح و مقرر شــد موضوع 
از طریــق مجمع نماینــدگان تهران از 

وزارت بهداشت پیگری شود.
وی افزود: تعداد زیاد مدارس فرســوده 
از جملــه آزادگان، شــهید ناصــری، 
مکتب اســلام، مولوی، شهادت، سالور 
و فضیلــت یکــی دیگر از مشــکلاتی 
بــود مــردم شــهرری بــا نمایندگان 
مطرح کردند که در خصوص مدرســه 
فضیلت در حالی که این مدرســه جزو 
اماکن فرســوده ناایمــن و در معرض 
تخریب قرار گرفته اســت، ســاختمان 
این مدرســه بدون بازســازی اساسی 
به بخش خصوصی اجاره داده شــده و 
اکنون تحت عنوان مدرســه غیردولتی 
بهجت فعالیت می کند و موجب نگرانی 
خانواده ها شده اســت. همچنین نبود 
دبیرســتان پســرانه در محله ۱۳ آبان 
شــهرری عملا موجب بروز مشــکلات 
متعدد برای خانواده ها شده است نیز از 
دیگر مشکلات مرتبط با حوزه آمورش 
و پــرورش  بود که در نهایت مقرر شــد 
نارسایی ها و مشکلات عدیده محله ۱۳ 
آبان در بخش آموزش و پرورش توسط 

مجمع نمایندگان پیگیری شود.
ســخنگوی مجمع نمایندگان اســتان 
تهران افــزود: خرابی و عدم ســرویس 
دهی مناســب پلــه برقی و آسانســور 
متــروی جوانمرد قصــاب و پل هوایی 
بزرگراه شــهید رجایــی دغدغه دیگر 
مردم به ویژه افراد کهنسال و توانیابان 
بود که با وجود قول شــهرداری منطقه 
۲۰ اقدام اساســی در این زمینه هنوز 
انجام نشده است، ضمن اینکه موضوع 
آســیب های اجتماعــی و معتــادان 
متجاهر پــارک صالح آبــاد و جانبازان 
نیز از دیگــر دغدغه های شــهروندان 
شــهرری بود کــه مقرر شــد از طریق 
شــهرداری منطقه ۲۰ این مشــکلات 

پیگری شود.
خضریان با اشــاره به کمبــود امکانات 
ورزشــی در منطقه ۲۰ تهــران به ویژه 
محلــه ۱۳ آبان افزود: ایــن موضوع در 
حالی است که مردم از امکانات موجود 
نیز به دلیل فرسودگی و یا عدم نظارت 
اداره ورزش شهرستان ری نمی توانند 
به خوبی بهره برداری کننــد، از جمله 
مجموعه ورزشــی ســعدی که توسط 
پیمانکار تغییر کاربری داده شده است 
و یا اســتخر شــهید مدرس که حدود 
۲۰ سال است تعطیل اســت. لذا مقرر 
شــد این موضوع نیز به صورت جدی از 

وزارت ورزش و جوانان پیگیری شود./.

بازی هــای رایانه ای کــه امروز 
بشــکل فراگیر نه تنها نسل جدید 
و رده های ســنی 20تا 30 سال را 
درگیر کرده است بلکه امروز شکل 
خانوادگــی به خود گرفتــه و گاها 
شاهد ورود پدر و پســری به گیم 
نتی ها و حتی فراتر و ورود ایکس 

باکس ها به داخل منازل هستیم. 
ســال 93 مســئول کمیته بازی های 
رایانه ای اســتان اصفهان وقت اعلام 
کرد  بدنبال احــداث گیم نت  در کنار 
هر قهوه خانه و کافی شاپ سطح شهر 
اصفهان هســتیم که جوانان خود به 
این انتخاب برسند که باید به کدامیک 

مراجعه کنند.
و امروز شــاهد تقســیم اوقات فراغت 
جوانان ها در سه مکان به ترتیب گیم 
نت، کافی شاپ و سپس قهوه خانه ها 
هستیم در واقع گیمرها به کافی شاپ 

های به سبک قهوه خانه ها می روند. 
محبوب ترین گیم نت های شهر اصفهان 
در محله های متوســط و پایین شــهر از 
جمله  مفتح، تالار، شهیش آباد، هفتون، 
قلعه طبره واقع شده اســت و در مناطق 
بالا شهر سیستم های گیم نت به منازل 

رفته است. 
در واقع گیمرها خــاص یک فرهنگ 
یا سبک زندگی نیســت و امروز تمام 
طبقه اجتماعی با ســنین مختلف را 

درگیر کرده است، بازی هایی که اول 
از سرگرمی و سپس محیط های شرط 
بندی را شــکل داد و با عنوان »کاپ« 

بین گیمرها مشهور است.
کاپ بــا همــان مســابقات رایانه ای 
که گیمرهــا پول وســط می گذارند و  
صاحب گیمر با برداشــت سهم خود 
مابقــی را به فرد برگزیــده اختصاص 

می دهد.
کاپ را می تــوان شــکل جدیدی از 
بازی قمار را در زمان های گذشــته 

تداعی کرد.
به گفته گیمرها بیشــتر بــازی های 
انتخابی یا فوتبال اســت یا اکشــن و 
درصد انگشت شماری به سمت بازی 

های مرحله ای می روند.
بازی هــای هیجانــی انتخــاب اول 
گیمرها هســت و  گیم نت اســترین 
ها)بازی های آنلاین( برای نسل های 
کنونــی جذابیت های بســیاری پیدا 

کرده است. 
درآمدهــای چندصــد میلیونی از 

بازی های رایانه ای 
اســماعیلی یکــی از گیمرهای حرفه 
ای از درآمدهای چند صــد میلیونی 
در ماه برای گیم نتــی ها خبر می دهد 
و می گوید: روزانه حدود 10ســاعت را 
صرف بازی های رایانــه ای میکنم و از 
درآمدهای چند دهــه  میلیونی در ماه 

می گوید. 
وی گفت : کسی که در هفته فقط 10 
ســاعت زمان بگذارد ماهانه بیش از 6 

میلیون درآمدزایی دارد. 
وی در خصوص چگونگی درآمدزایی از 
بازی های رایانه ای می گوید : با جمعی 
از گیمرها سر یک بازی شرط بندی و 
پول وسط می گذاریم و هر کسی بازی 
را برد به اون تخصص می یابد یا اینکه 
بازی را آغاز و هر کسی باخت پول تایم 

مابقی بچه ها را پرداخت می کند.
اســماعیلی گفت: در چند سال اخیر 
شــاهد ورود افراد با سنین میانسالی و 
50 سال به بالا در گیم نتی ها هستیم. 

یکی از گیم نتی ها اگر چه شرط بندی 
و درآمدزایی از بــازی های گیم نتی را 
تکذیب کــرد، در خصوص درآمدزایی 
از بــازی هــای رایانــه ای اینگونــه 
توضیح داد: غالبــا اینگونه درآمدهای 
مخصوص افراد شرور هست که جایی 
در گیم نتی های ما ندارند مثلا کســی 
اومده ادعا کرده اگر کســی بتواند منو 
در گیم نتی شکست بدهد من حاضرم 
این میزان پول پرداخــت کنم وچون 
غالبا شــرط بندی به دعوا و زد و خورد 

ختم می شود قبول نمی کنیم.
وی می گویــد : اکثــر گیمریها بخاطر 
اینکه بــاری های رایانه ای نســبت به 
دیگر تفریحات هزینه کمترو  هیجان 

بیشــتر همراه اســت به همین علت 
انتخــاب اول آنها برای ســرگرمی و 

تفریح است. 
شریف که 7 سال اســت در حوزه گیم 
نتی دارد شده اســت، می گوید:  بازی 
هــای اکشــن و فوتبالــی دو انتخاب 
اول گیمرها اســت. وی از درآمدهای 
چند صد میلیونــی در گیــم نتی ها 
خبر می دهد و می گویــد : 30 درصد 
گیمرها زیر 18 ســال، 60 درصد بین 
18 تا 30 ســال و 10 درصد ســنین 

بالاتر را شامل می شود. 
شریف گفت: امروز بازی های رایانه ای 
حتی براب ســنین بالا هم جذاب شده 
است وگاها کسبه کارهای  اطراف گیم 
نتی که مشــتری ندارند بــرای اوقات 

فراغت به گیم نت می آیند. 
وی ادامه داد: قیمت بازی ها یکساعته  
زیر 100 هزار تومان اســت و حتی از 
قیمت یک  ســاندویج هــم ارزان تر 

است. 
عباســی، یکــی دیگــر از گیمرهای 
حرفه ای که روزانه بیش از 5 ســاعت 
از وقت خود را صــرف بازی های رایانه 
ای می کند، می گوید : بازی های رایانه 
ای غالبا جمعی است از دو نفره تا چند 
نفره و با شبکه ســازی بین سیستمی 
بشکل آنلاین بازی آغاز می شود که به 

آن می گوییم شوی بازی. 

وی علت حضور خود در گیم نتی ها را 
بیشتر از سر سرگرمی دانست و افزود: 
تعداد ســاعت حضور در گیــم نت ها 

بسیار کمتر شده است. 
عباسی شــرط بندی و درآمدزایی را 
مخصوص  کاپ ها یا همان مســابقات 
بازی های رایانه ای دانســت و گفت:  
بهنــگام کاپ صاحب گیــم نت یک 
ورودی از گیمرها می گیرد یکســاعت 
و نیم گیم نــت را در اختیــار آنها قرار 
می دهــد و با پولــی که همه وســط 
گذاشــتند به فرد برگزیــده می دهد، 
زمان کاپ توســط صاحــب گیم نت 

مشخص واعلام. می شود. 
ســوق دادن مردهای جــوان به گیم 

نت
گیم نت به انتخاب اول قشــر دانشجوی 
مبدل شده است، مکان تفریحی که هم 
از حیــث هیجانی بودن  و  هــم از منظر 
درآمدزایی پسرهای بین ۱۸ تا ۳۰ ساله 

را به سمت خود کشانده است.
اگر چــه متولیــان امر بــرای جذب 
جوانان به این ســمت از مدت ها پیش 
برنامه ریــزی کرده بودنــد و حتی تا 
پایان ســال گذشــته اعلام رسانه ای 
کردند که تعداد گیمرها از ۴۰ میلیون 
تجــاوز کند امــا اکنون که مــاه های 
پایانی سال ۱۴۰۲ را میگذارنیم تعداد 

گیمرها به ۳۴ میلیون رسیده است.
در واقع ســوق دادن مردهای جوان به 
گیم نت یک برنامه از پیش تعیین شده 
ای است که عدم نظارت بر محتواهای 
بازی های رایانــه ای و عدم توانایی در 
تولید بــازی های بومــی باعث تغییر 
شــخصت و تفکر جوانان امروز شــده 
است که به گفته یکی از مسولان وقت 
در اعتراضات سال گذشته جوانانی که 
بیشترین بازی های اکشن رایانه ای را 
انجام می دادند تحت تاثیر و به خیابان 

ها کشیده شده بودند. 
 ۹ درصــد از گیمرها در کشــور زیر ۷ 
ســال، ۱۷ درصد بین ۷ تا ۱۱ سال و 
۱۹ درصد بین ۱۲ تا ۱۷ سال هستند. 

۳۴ درصــد از گیمرهــای ایرانــی 
جوان و در ســن ۱۸ تا ۳۴ سال، ۱۸ 
درصد بزرگســال و در رده سنی ۳۵ 
تا ۵۴ ســال و همچنیــن ۳ درصد از 
گیمرهای کشــور نیز میانسال بوده 
و بیش از ۵۵ ســال ســن دارند. این 
۳۴ میلیــون گیمر در ایــران به طور 
میانگیــن روزانــه ۹۵ دقیقــه بازی 
می کنند کــه میانگیــن خانم ها ۶۴ 
دقیقه و میانگیــن آقایان ۱۱۵ دقیقه 

در روز است.

محمدعلی محســنی بندپی در مورد مهاجرت 
30 درصــدی راهنمایان گردشــگری، گفت: 
مهاجرت بــرای تمام گروه های شــغلی عمدتا 
جهت کسب موقعیت شــغلی بهتر و بهره مندی 
از شرایط مناســب    مالی انجام می پذیرد، کاهش 
گردشــگری در ســبد زندگی مردم منجر شده 
تا راهنمایان گردشــگری به دنبال تغییر شغل 
و یا اقدام به مهاجرت به کشــورهای همسایه و  

کشورهای دورتر باشند.
نماینده مردم نوشــهر، چالوس و کلاردشــت 
در مجلــس شــورای اســلامی با بیــان اینکه 
مهاجرت راهنمایان گردشــگری همانند سایر 
مهاجرت های دیگــر منجر به نگرانــی دولت و 
مجلس شــده، افزود: وزارتخانه میراث فرهنگی 
و گردشــگری بایــد جاذبه های این حــوزه را 
افزایش دهد و مســیر رونق ایــن صنعت را در 
کشــور از جهت صنایع میراث فرهنگی و جاذبه 

گردشگری هموار کند.

دولت باید در خصوص مهاجرت تمام گروه های 
شغلی تجدید نظر داشته باشد

نایب رئیس فراکســیون گردشگری در مجلس 
شورای اســلامی با تاکید بر اینکه موانع صنعت 
گردشــگری باید مرتفع شــود، تصریح کرد: با 
برطرف شدن موانع گردشــگری افرادی که در 
این صنعت مشغول به فعالیت هستند می توانند 
به فعالیت خــود ادامه  دهند دولــت نیز باید در 
خصوص مهاجرت تمام گروه های شغلی تجدید 

نظر داشته باشد.
مهاجرت به طیف راهنمایان گردشگری رسید

محســنی بندپی با اشــاره به خروج نخبگان 
علمی به ویژه پزشکان و کادر درمانی کشور، 
اظهار داشــت: روزگاری نه چندان دور کسی 
فکــر نمی  کرد دامنــه مهاجــرت نخبگان به 
قدری افزایش یابد که حتی ســایر رسته های 
شــغلی دیگر را تحت تاثیر قــرار دهد، امروز 
شــاهد هســتیم که دامنه مهاجرت به قدری 

رشــد داشــته اســت که نظاره گــر خروج 
راهنمایان گردشگری از کشور هستیم.

دولت با تصویب آییــن نامه های مختص به خود 
می تواند موانع پیش روی گردشگران را بردارد

نماینده مــردم در مجلــس یازدهم بــا بیان 
اینکه دولت و مجلس بایــد درصدد رفع موانع 
صنعت گردشــگری در کشور باشــند، عنوان 
کرد: دولت با تصویب آییــن نامه های مختص 
به خود می تواند موانع پیش روی گردشــگران 
را برداشته و تســهیلات بیشــتری را به آنان 
اختصاص دهد به گونه ای که شــاهد رونق این 

صنعت در کشور باشیم.
خروج راهنمایان گردشــگری خبر از ســیکل 

معیوب این صنعت در کشور را می دهد
این نماینده مردم در مجلــس یازدهم با تاکید 
بر اینکه مهاجرت راهنمایان گردشــگری به این 
صنعت لطمــه میزند، افزود: رونق گردشــگری 
منجر به تقویت شــرکت های توریست پذیر در 
کشور خواهد شد، خروج راهنمایان گردشگری 
خبر از سیکل معیوب این صنعت در کشور را می 
دهد یعنی ما به اندازه کافی گردشگر نداشته ایم 
که امروز شــاهد خروج این گروه شغلی از کشور 
هســتیم. هر میزان گردشــگران کمتر باشند 
فرصت برای حضور راهنمایــان آنان نیز کاهش 
خواهد یافت و هر میزان راهنمایان کمتر باشند 
ظرفیت های این حوزه  شناســایی نخواهد شد و 
عاملی بر کاهش رونق گردشگری در کشور است 
به نوعی ارتباط مســتقیم بین میزان گردشگر و 

حضور راهنمایان آنان در کشور وجود دارد.
محســنی بندپی در مورد حضور20 اینفلوئنسر 
از کشــورهایی از جمله چین، مالزی و برزیل به 
ایران برای تولید محتوای گردشگری، گفت: در 

حال حاضر کشور ما مشــکل تولید محتوا برای 
حوزه گردشــگری ندارد، موانع دیگر در کشور 

وجود دارد که باید همه آنها مرتفع شوند.
ایران دارای شناســنامه غنی در تاریخ و تمدن 

است
وی بــا بیان اینکــه برطرف شــدن موانع رونق 
صنعت گردشــگری با توجه به شناسنامه غنی، 
تاریــخ و تمدنی کــه ایــران دارد عامل جذب 
توریست خواهد شد، تاکید کرد: اگر موانع رونق 
این صنعت حل نشود نمی توانیم با تولید محتوا 

شاهد جذب توریست داخلی و خارجی باشیم.
نایب رئیس فراکســیون گردشگری در مجلس 
شورای اســلامی ظرفیت اینفلوئنســرها را در 
رونق گردشــگری مهم دانســت و عنوان کرد: 
حضور اینفلوئنســرها در کشور و تولید محتوای 
آنها نســبت بــه ظرفیت هــا و پتانســیل های 
گردشگری موجب حضور بیشتر گردشگران در 
کشور خواهد شد، اما در حال حاضر شرکت های 
داخلی گردشــگری به اندازه کافی توانســته از 
ظرفیت داخلی اســتفاده کنند تا زمینه جاذبه 
حضور گردشگران خارجی  فراهم شود؛ واقعیت 
اینجاست که موانع دیگر برای رونق گردشگری 

کشور وجود دارد که بهتر است  برطرف شود.
این نماینــده مردم در مجلــس یازدهم با بیان 
اینکه هر میزان در تولید محتــوا پررنگ عمل 
کنیم اما موانــع رونق گردشــگری در جایگاه 
خود باقی بمانــد، بی تردید شــاهد رونق این 
صنعت در کشــور نخواهیم بود، اظهار داشت: 
اگر بین غذاهای رنگارنگ و خوشــمزه دیوار و 
مانعی برای دسترسی مشــتریان و متقاضیان 
باشــد مانع از دسترســی به غذا خواهد بود، در 
صنعت گردشــگری هم همیــن معادله حاکم 
است تا زمانی که علت عدم حضور گردشگران، 
ناآشــنایی آنها از ظرفیت بی بدیــل در حوزه 
توریست پذیری باشد؛ تولید محتوا را می توان 
گام موثری برای رونق گردشــگری دانست، اما 
واقعیت اینجاســت این صنعت مشــکل تولید 

محتوا ندارد./

اقتصاد آینده بررسی می کند:

بازی های قمار با چهره  »کاپ« در بازی های رایانه ای 

محسنی بندپی نسبت به خروج راهنمایان گردشگری از کشور هشدار داد:

چراغداران گردشگری, قربانی سیکل معیوب صنعت گردشگری

هر رای مردم امید دشمنان را به یاس تبدیل می کند
اصغر سلیمی اظهار داشــت: رهبر معظم انقلاب با تاکید بر چهار 
مولفه مشــارکت، رقابت، ســلامت و امنیت، آحاد مردم را برای 
حضور در انتخابات پیــش رو دعوت کردند و وظیفه مســئولان 
نیز این اســت که همگام و همراه با مردم برای تقویت مشــارکت 

حداکثری تلاش کنند.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: انتخاب نماینده 
اصلح از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و مــی تواند به مجلس 

کارآمدتر کمک کند و مانع حضور افراد ضعیف در مجلس شــود و 
به طور قطع مجلس قوی می تواند در حل مشکلات اقتصادی گام 

های جدی تری بردارد.
ســلیمی با بیان اینکه حضور حداکثری مردم در انتخابات بسیار 
مهم است و هر رای مردم می تواند امید دشمنان را به یاس تبدیل 
کند، یادآورشــد: مردم صاحبان این انقلابنــد و در تحقق اهداف 
انقلاب و نظام، مشارکت جدی داشــته و دارند و با حضور پررنگ 

و بی نظیر خود در این دوره از انتخابات به دشــمنان نشان خواهند 
داد که پای آرمان های خود محکم و استوار ایستاده اند.

نماینده مردم ســمیرم در مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
تبیین دستاوردهای انقلاب می تواند در تقویت مشارکت اثر گذار 
باشد، گفت: مسئولان باید با استفاده از ظرفیت هایی موجود روند 
پیشرفت کشور را در مقایسه با گذشته برای مردم تبیین و گزارش 

کنند و این می تواند در امید بخشی جامعه تاثیر گذار باشد.
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         فرهنگی
 اجتماعی  

هفته نامه   
ندای   وطن سراسری  

تقریبا ۶۰ سال از آغاز جراحی های پلاستیک 
در ایران می گذرد؛ اعمالی که در ابتدا برای رفع 
مشکلات سلامتی بود، اما این روزها در بیشتر 
موارد جنبه زیبایی پیدا کرده اســت. جراحی 
زیبایی بینی، آمبولیکوپلاستی یا عمل زیبایی 
ناف، لیپوساکشن یا انواع جراحی های لاغری، 
کاشت عضله دوســر بازو در مردان، کاشت مو، 
جراحی زیبایی پلک و اســامی دیگری از این 
نوع اعمال کــه روز به روز هم به تعــداد آنها و 
هــم متقاضیان انجام شــان اضافه می شــود. 
هرچند که به نظر می رســد هنوز هم جراحی 
زیبایی بینــی متقاضیان بیشــتری داشــته 
باشــد؛ متقاضیانی که دیگر طیف وســیعی از 
آنها را زنان تشــکیل نمی دهند و روزبه روز هم 

سن شان کمتر می شود.
از نوجوانی تا کهنسالی در جست وجوی زیبایی

در واقع علتی که به کاهش ســن تقاضا دامن زده 
اســت، تغییر برخی از مبانی هــای علمی در این 
زمینه اســت؛ موضوعی که دکتر ابراهیم رزم پا_ 
عضو هیئت مدیره انجمن علمی راینولوژی ایران 
_ درباره آن می گوید: »در گذشــته ســن مورد 
تایید برای انجام عمل جراحی ۱۸ ســالگی بود؛ 
اما امروزه به لحاظ علمی این سن کاهش یافته و 
دختران از ۱۴ سالگی و پسران پس از ۱۶ سالگی 
شرایط عمل را به شــرط رضایت کتبی والدین، 
دارند.« هرچند که او تاکید دارد ســن، تنها یک 
فاکتور اســت و باید تکامل شــخصیت و عوامل 
روحی و روانی را هم مدنظر قــرار داد که البته به 
نظر می رسد توجه خانواده ها و برخی پزشکان به 

این نکته، کمتر از شرط سنی است.
از طرفی رزم پا تاکید می کند: »در گذشته بیشتر 
مراجعین، خانم ها بودند، امــا در دهه های اخیر 
تعداد متقاضیــان آقا نیز افزایش یافته اســت و 
حتی افرادی که در رده کهنسالان قرار می گیرند 
نیز به این اعمال گرایش پیــدا کردند.« روندی 
که از یک ســو حکایت از کنار رفتن کلیشه های 
جنســیتی در اعمال جراحی زیبایــی دارد و از 
سوی دیگر رواج آن در کهن ســالان می تواند به 
خوبی نشــان دهنده القایی بودن این نوع اعمال 
جراحی باشد. بر اســاس تعاریف موجود، شروع 

سالمندی در ایران از ۶۰ ســالگی در نظر گرفته 
می شود بنابراین؛ شاید افزایش تقاضا برای اعمال 
جراحی زیبایی در این گروه به دلیل افزایش سن 
و ایجاد چین و چروک  یکی از دیدگاه ها باشد، اما 
این پرسش هم مطرح می شــود که آیا تغییر نگاه 
به مقوله زیبایی، سبب شده تا افرادی که حداقل 
تا ۶۰ ســالگی به فکر این اعمال نبودند، حالا در 

این سن متقاضی انجام آن باشند؟
بکُُش و خوشگلم کن!

البته تنها عمــل جراحی زیبایی بینی نیســت 
کــه متقاضیــان زیــادی دارد؛ چنانچه محمد 
رئیس زاده _ رئیس کل ســازمان نظام پزشکی 
_ با تاکید بر اینکه تقاضا بــرای اقدامات زیبایی 
در کشور ما بیمارگونه اســت، می گوید: »تقاضا 
برای این خدمات در ایران نســبت به میانگین 
دنیا عدد بالاتری دارد؛ حــوزه زیبایی عملا یلَه 
و رها اســت و مردم با طیب خاطر هزینه های آن 
را پرداخت می کنند. مــردم باید بدانند خدمات 
زیبایی می تواند به قیمت جان آن ها تمام شــود 
و یا ســلامتی آن ها را تا مادام العمــر تحت تاثیر 

قرار دهد.« 
این هشداری اســت که البته تنها متوجه مردم 
نیست و باید سیاست گذاران فرهنگی و آموزشی 
کشور را هم گوش به زنگ شرایطی کند که دیگر 
دور از ذهن نیســت آن را خطــری قریب الوقوع 
بخوانیم؛ خطری که گویی در حال تبدیل شــدن 
به نوعی از سبک زندگی  است، تا جایی که برخی 
نوجوانان در ســنینی کــه باید به فکــر انتخاب 
رشته مقطع دبیرســتان باشند، در جست وجوی 
پزشــکی برای جراحی زیبایی بینی هســتند. از 
طرفی این افزایش تقاضــای بیمارگونه خدمات 
زیبایی سبب تمایل بیشــتر پزشکان به تحصیل 
و کار در رشته های زیبایی شــده و این امر سبب 
می شــود رشــته های حیاتی تر پزشــکی بدون 

متقاضی بمانند.
در این زمینه ســیمین کاظمی _ پزشــک و 
جامعه شــناس _ در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 
به اینکه به لحاظ علمی رشد بینی در دختران 
در ۱۴ ســالگی و در پســران در ۱۶ ســالگی 
متوقف می شــود و عمل جراحی رینوپلاستی 

)جراحی زیبایــی بینی( در این ســنین قابل 
انجام اســت، گفت: البته این سن ممکن است 
برای همه افراد دقیق نباشــد و رشد استخوان 
بینی در برخی دختران و پسران دیرتر به اتمام 
برسد. برای همین اســت که جراحان اغلب تا 
۱۸ ســالگی صبر می کنند تا شخص نوجوان 

بعدا دچار عارضه نشود.
او ادامه می دهــد: البته اینکه در پزشــکی یک کار 
قابل انجام باشد، به این معنی نیست که بتوان بدون 
هیچ مانعی و بدون در نظر گرفتن ســایر جوانب آن 
را انجام داد. در ایران چون پزشــکی زیبایی به یک 
تجارت و کسب و کار پر رونق و پولساز تبدیل شده 
و نظارتی بر آن وجود نــدارد، جراحان زیبایی صرفا 
به ممنوعیت های پزشــکی توجه می کنند و مثلا 
برایشان اهمیت ندارد که آیا فرد نوجوان که خانواده 
ناآگاهی هم دارد به بلوغ عاطفی رســیده یا خیر؟ 
مشــکل روانی دارد یا خیر؟. درواقع بدون توجه به 
این مسائل و با رضایت والدین ممکن است نوجوان 

۱۴ ساله را هم عمل کنند. 
پیوســتن به موج جنــون زیبایی برای کســب 

مقبولیت
کاظمی در عین حال معتقد اســت که جامعه ما را 
جنون زیبایی فرا گرفته است و می گوید: افراد برای 
پذیرش اجتماعی، کسب منزلت، دریافت احترام و 
تحسین، لازم است زیبا باشند. افراد از روی چهره، 
ظاهر و لباس قضاوت می شــوند، شــعور، اخلاق 
و ســواد اهمیت خود را از دســت داده و در عوض 
زیبایی ظاهری جای همه این موارد را گرفته است. 
فشار اجتماعی ســنگینی برای زیبا شدن و کسب 
مقبولیت روی افراد وجود دارد بنابراین؛ بســیاری 
احســاس وظیفه می کنند خود را با استانداردهای 

زیبایی به وجود آمده منطبق کنند.
و  مصرف گرایــی  فردگرایــی،  همچنیــن  او 
مادی گرایــی از عوامل دیگر ایــن جنون زیبایی 
معرفی می کنــد و ادامه می دهد: در این راســتا 
تبلیغات زیبایی، مرجعیت ســتاره های سینما، 
حضور افراد در شبکه های اجتماعی و گزاره های 
جعلی روانشناســی از عواملی هســتند که افراد 
را ترغیب می کننــد به این موج جنــون زیبایی 
بپیوندند که بخشــی از این ها نوجوانانی هستند 
که تازه می خواهند زندگی اجتماعی مســتقلانه 

خود را آغاز کنند.
متقاضیانــی که تنهــا به عنوان مشــتری به 

چشم می آیند
این جامعه شناس تاکید می کند: تا جایی که به پزشکی 
مربوط می شود باید بگویم که پولسازترین رشته های 
پزشکی، رشته هایی هســتند که با زیبایی مرتبط اند، 
برای همین می بینیم که اکثر پزشــکان به سمت این 
حوزه رفته اند و سایر رشــته های ضروری پزشکی که 
درآمدشان کم اســت ظرفیت های پذیرش شان خالی 
می ماند. در واقــع از این گرایش پزشــکان به زیبایی 

غفلت شده است و نظارتی هم بر آن وجود ندارد.
او با تاکید بر اینکه تبلیغات گسترده پزشکان 
و ســوق پیدا کردن امکانات نظام سلامت به 
ســمت زیبایی، تقاضای خدمــات زیبایی را 
افزایش داده و حتی تســهیل می کند، تصریح 
کرد: برای انجام اعمال زیبایی لازم اســت به 

دلایل فرد بــرای تقاضای عمل توجه شــود. 
پزشــکان عموما به این دلایل توجهی ندارند 
و متقاضی یــا مراجع را به عنوان مشــتریانی 

می بینند که نباید از دستش داد. 
تحول نظام ارزش جامعه و تمرکز بر »خود«

این جامعه شناس با اشاره به اینکه طی سال های 
اخیر، نظام ارزشــی جامعه متحول شــده است، 
ادامــه داد: انســانی که در شــرایط سیاســی و 
اقتصادی امروز برساخته شده، متفاوت از انسان 
۳۰ ســال پیش اســت؛ در نگرش و جهان بینی ، 
انتظارات، اهداف و توانایی هایش متفاوت شــده 
است. انسان امروز، کاری به تغییر جهان، جامعه و 
زشتی های آن ندارد و روی خودش متمرکز است 

که بخشی از این خود، قیافه و ظاهر است.
علت گرایش مردان به اعمال جراحی زیبایی

او در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه 
میزان جراحی ها و مداخــلات زیبایی در مردان 
و زنان قابل مقایســه نیســت، اظهار کــرد: اکثر 
مداخلات زیبایی در مورد زنان انجام می شــود؛ 
البتــه گرایش مردان بــه اعمــال زیبایی هم در 
راستای همان فشار اجتماعی و کسب مقبولیت 
اجتماعی اســت که مردان هم تا حــدودی با آن 

مواجه هستند و ممکن است به آن پاسخ دهند.
کاضمی تاکید کرد: در واقع مردان و زنان ممکن 
است برای اینکه امتیازاتی در جامعه کسب کنند، 
)مثل موقعیت بهتر ازدواج و اشــتغال و...( به زیبا 
شدن احســاس نیاز پیدا کنند، ولی چون مردان 
از امتیازات بیشــتری برخوردارند، احساس نیاز 
به زیبایی در آن ها کمتر اســت و کمتــر از زنان، 
متقاضی اعمال زیبایی هستند. اعمال و اقدامات 
زیبایــی در مجموع مبتنــی بر جنســیت و در 
راستای منطبق کردن افراد با مردانگی و زنانگی 
استاندارد هستند؛ یعنی مرد کَن گونه و زنِ باربی 
گونه. )اشــاره بــه شــخصیت های فیلم هایی با 

همین نام(
نکوهش پیری برای فرار از تبعیض

او در عین حــال مقابله با تغییرات پیــری را نیز 
یکی از مولفه های مهم زیبایی امــروز می داند و 
می گوید: در جنون زیبایی که امروزه با آن مواجه 
هســتیم، پیری نکوهش می شود و یکی از عیوب 
افراد به حســاب می آید و بر همین احساس افراد 
سالمند ممکن اســت مورد تبعیض قرار گیرند. 
بنابراین برخی از افراد سالمند ممکن است برای 
کاهش اثرات ناخوشــایند ســالمندی و پرهیز 
از ورود به ســالمندی و نازیبایی به فکر اقدامات 
زیبایی بیفتند و بــا موج غالــب زیبایی خواهی 

همراه شوند.
کاظمی در پایان در پاســخ به این سوال که برای 
شکستن باورهای غلط درباره زیبایی چه اقدامی 
می توان انجــام داد؟، گفت: واقعیت این اســت 
کــه در عصر ســرمایه داری که با تعقیب ســود، 
مصرف گرایی و تبلیغات پیوند خورده، نمی توان 
انتظار داشت که پزشکی زیبایی به رسالت اصلی 
خود که ســلامت جامعه اســت برگردد یا اینکه 
افراد مصرف را کنار بگذارند و بــه دنبال تعالی و 
خودشــکوفایی باشــند، یا اینکــه جامعه آنقدر 
منصفانه و عاقلانه ســاخته شده باشــد که بین 
افراد بر اساس ظاهر، ســن و جنس تبعیض قائل 
نشود. اگر قرار باشد این فرهنگ فعلی تغییر کند، 
باید زمینه های عینی و مادی آن فراهم شــود که 

چشم انداز آن روشن به نظر نمی رسد.

کاسبی با جنون »زیباجویی«!

سامان صفاری: 

جای کارگردان های زن
 در جشنواره فجر امسال خالی 

بود 
ســامان صفاری در مورد چهل و دومین 
جشــنواره فیلم فجــر اظهار داشــت: 
همانند دو جشنواره قبلی دوست داشتم 
کارهای بیشــتری از کارگردان های زن 

در جشنواره ببینم.
وی همچنیــن در خصــوص حضــور 
کارگردان هــای کار اولی در ایــن دوره از 
جشنواره گفت: جشــنواره های سینمایی 
جهــان و فجر می توانند جایی باشــند که 
کارگردان هــای کار اولــی در آنها معرفی 
 شــوند و منتقدان آثــار آنهــا را  بینند و 
بینندگانی که به مقوله سینما تخصصی تر 

نگاه می کنند شاهد این آثار باشند.
هر چقدر ســینمای بخش خصوصی ما 
قوی تر شود جشــنواره فجر هم قوی تر 

می شود
صفاری افزود: تــا دو ســال پیش خیلی 
پیگیر جشــنواره فجــر بودم امــا چون 
خیلی درگیر کار هســتم دوســت داشتم 
کارهای ســروش صحت و جــواد عزتی و 
اثری از محمد عســگری و فیلم سینمایی 

»بی بدن« را ببینم.
بازیگر ســریال »دلــدادگان« گفت: هر 
چقدر سینمای بخش خصوصی ما قوی تر 

شود جشنواره فجر هم قوی تر می شود.
وی اظهار داشــت: فیلم هایــی که حوزه 
هنری، اوج و فارابی می ســازند فیلم های 
خوبی هستند، در همه جای جهان دولت 
به ســاخت فیلم کمک می کند و در ایران 
نسبت به دیگر کشــورها فیلم های زیادی 
ساخته می شود و در کشوری مانند کانادا 
این میزان فیلم را نمی بینید که به راحتی 

ساخته می شود.
این بازیگــر ســینما و تلویزیــون ادامه 
بخــش  دارم ســینمای  دوســت  داد: 
خصوصی و هنر و تجربه را بیشــتر ببینم. 
کارگردان هایــی کــه در بخش خصوصی 
آثاری ساختند، آثارشــان خیلی توانسته 

سطح جشنواره فجر را بالا ببرد.
صفاری درباره حضــور بازیگران جدید در 
جشــنواره فجر نیز گفت: مشکل سینمای 
ما کمبود بازیگر و تکرار بازیگران در تمامی 
پروژه هاست که معضل بزرگ جشنواره در 

سال های قبل بود.
بازیگر فیلم سینمایی »شیار ۱۴۳« افزود: 
در ترکیه شاید درجه کیفی فیلم ها پایین 
باشــد اما تنوع بازیگر در آثار فیلمسازان 
این کشور زیاد است و باعث می شود ۱۵۰ 
تا ۱۶۰ کشــور دنیا آثار این فیلمسازان را 

خریداری کنند.
صفاری گفت: در پوســتر فیلم های امسال 
فجــر بازیگرانــی را می بینم کــه در تئاتر 
بودند و بازیگر اصلی فیلم سینمایی احمد 
بازیگر تئاتر اســت. در کار محمد عسگری 
چند بازیگر تئاتر دیــدم. در آپاراتچی هم 
دو بازیگر تئاتری هســتند که در کار قبلی 
آقــای میرکریمی بازی کــرده بودند. این 
کار به ســینما کمک می کند چــون نیاز 
سینمای ما به تعداد بازیگران جدید است.

بازیگر »نوروز«:

 پس از هفت بار تست برای 
بازی در این فیلم موفق شدم

طاها شــادی فر بازیگر کــودک این فیلم 
اظهار داشت: حضور در جشنواره فیلم فجر 

برای من افتخار بزرگی است.
وی دربــاره نحــوه ورود خود بــه عرصه 
بازیگری گفت: پیشــتر ســراغ رشته های 
ورزشی رفته بودم. دو ســال است که وارد 

عرصه بازیگری شدم.
این بازیگر کودک درباره چالش های خود 
در بازیگری افزود: پس از ۶، ۷ دوره تســت 

رفتن برای بازی در این فیلم انتخاب شدم.
شــادی فر گفت: حضور در جشنواره فیلم 
فجر یکی از آرزوهایم بود اما فکر نمی کردم 

به این زودی اتفاق بیفتد.
وی در این باره کــه الگوی تو در بازیگری 
چه کسی اســت؟ اظهار داشت: خودم را 
الگوی بازیگری قــرار دادم. آرزو دارم در 
سینما موفق شوم بازیگری خوبی شوم و 
پدر و مادرم در این عرصــه خیلی از من 

حمایت کردند.
شــادی فر گفــت: بازیگری را نزد اســتاد 
داریوش موحد آموختم، اما پیشــتر کمی 
استعداد داشــتم. در کلاس های بازیگری 

 اغلب مردم چیزی درباره کارکرد 
انیمیشن کوتاه نمی دانند 

الهه فلاحیــان، کارگــردان انیمیشــن کوتاه 
»گنجشکک« گفت: چیزی که به واسطه نشان 
دادن »گنجشــکک« به افــراد مختلف متوجه 
شده ام، این اســت که اغلب مردم چیز زیادی از 
انیمیشــن کوتاه و کارکرد آن نمی دانند. اغلب 
افرادی کــه »گنجشــکک« را دیدنــد، انتظار 
داشــتند که انیمیشــن مــن کاری کودکانه و 

کاراکتر محور باشد.
وی درباره اینکه چطور وارد دنیای انیمیشن شده 
اســت، گفت: من در میبد متولد شــدم و زندگی 
می کنم. تا جایی که به خاطر دارم از ۶، ۷ ســالگی 
به هنر علاقه داشتم و می خواستم هنرمند بشوم. 
به همیــن دلیل تصمیــم گرفتم در هنرســتان 
گرافیک بخوانم. رتبه ام در کنکور هنر ۲۸ شــد و 
رشته چاپ دانشــگاه هنر تهران قبول شدم. برای 
کارشناسی ارشد با سهمیه اســتعداد درخشان و 
بدون آزمون رشته انیمیشن را انتخاب کردم و در 
مصاحبه، اساتید رشته انیمیشن دانشگاه هنر مرا 
در جمع انیمیشنی ها پذیرفتند. اینگونه شد که از 
مهرماه ۱۳۹۴ وارد دنیای جذاب انیمیشن شدم و 
تا به امروز همچنان در حال آشنایی و یادگیری از 

این فضای بی نظیر هستم.
او درباره ســاخت ایــن انیمیشــن توضیح داد: 
»گنجشکک« مربوط می شود به اولین تجربیات 
و رویارویی من با جهان انیمیشــن، یعنی زمانی 
که  ترم اول بودم و اســتاد من، خانم حســینی 
شکیب برای واحد درسی »شــناخت فیلم های 
تصویر متحرک« از ما خواستند که تکنیک های 
جدیدی برای ساخت انیمیشــن امتحان کنیم. 
یک روز که قلمو به دست در حال نقاشی با آبرنگ 
بودم، ناخودآگاه پرنده ای روی آیینه کشیدم و در 
آن لحظه این ایده به ذهنم رسید که برای ساخت 
یک انیمیشــن کوتاه از پس زمینــه ای در آیینه 

استفاده کنم.
فلاحیان افزود: می خواســتم کاری فلسفی با ایده 
انعکاس تصویر آســمان و بام در آیینــه با مفهوم 
زندگی و مرگ بسازم. بدین ترتیب »گنجشکک« 
آبی کاسه های سفالی میبدی که برای من همیشه 
پر از مفهوم بود، روی آســمانی نشست که در آینه 
دیده می شد. در حین ساخت و ایده پردازی دیدم 
که بدون کات و با حرکت آینــه می توانم همه آن 
چیــزی را که می خواهم، نشــان دهــم. بنابراین 
گنجشککِ من از آسمان به زمین آمد و نقش خود 
را درون کاسه سفید انداخت و سپس پرید و رفت. 
اجرای کار »گنجشــکک«، جــدا از زمانی که به 
ایدهپردازی آن گذشت، حدود ۶ ماه طول کشید 

و من به تنهایی انجامش دادم.
کارگردان انیمیشن »گنجشکک« در پاسخ به این 
سوال که ســاخت این اثر چه تاثیری روی مسیر 
هنری اش خواهد داشــت، گفت: »گنجشکک« 
اولیــن کار من اســت کــه آن را دلی ســاختم و 
هیچ وقت فکر نمی کــردم روزی آدم های زیادی 
آن را ببیننــد. وقتی اســتادم خانم ســارا خلیلی 
»گنجشــکک« را دیدند، پیشــنهاد دادند که آن 
را به مرکز گســترش سینمای مســتند، تجربی 
و پویانمایی ارئه دهــم و با کمال نابــاوری مرکز 

گسترش کار را پسندید.
او تاکید کرد: »گنجشــکک« برای مــن آغازگر 
یک مســیر روشــن بود، تا کم کم بفهمــم واقعاً 
می خواهم از انیمیشن برای نشــان دادن چه نوع 
مفاهیمی اســتفاده کنم. بدین واســطه متوجه 
شدم که همیشــه دوست داشــته ام فارغ از اینکه 
به فروش و یا جذاب بودن کار برای جشــنواره ها و 
مسائل حاشیهای مثل شهرت فکر کنم، بدون غلو 
و اســتفاده از جلوه های بصری چشم نواز و خاص، 
درک و دریافت شــخصی ام از زندگی را با تصاویر 

ساده نشان دهم.
فلاحیان درباره اکران شــدن انیمیشــن در گروه 
ســینمایی هنروتجربه عنوان کــرد: چیزی که به 
واسطه نشــان دادن »گنجشکک« به افراد مختلف 
متوجه شده ام، این است که اغلب مردم چیز زیادی 
از انیمیشــن کوتاه و کارکــرد آن نمی دانند. اغلب 
افرادی که »گنجشــکک« را دیدند، انتظار داشتند 
که انیمیشــن من کاری کودکانه و کاراکتر محور 
باشد، یعنی آن ها تصور نمی کردند که از انیمیشن 
بتوان برای ساخت کاری غیرمتعارف بهره برد و کار 

من برایشان یک چشم انداز جدید بود.
او ادامــه داد: بنابرایــن واضح اســت کــه اکران 
انیمیشــن های کوتاه که هر کــدام صورت های 
متنــوع و داســتان های منحصربه فــرد خود را 
دارند، موجب می شــود تا مخاطبان این آثار، فارغ 
از پیش زمینه های ذهنی خــود، از نگاه هنرمندان 
فیلمســاز و انیماتورهای علاقمند به ساخت کار 
کوتاه، داستان ها و تجربه های متفاوتی را به تماشا 
بنشــینند. فکر می کنم انیمیشن کوتاه را می شود 
در هر جایی، هر محفلی و با هر نوع نمایشــگری به 
نمایش گذاشت و تنها چیزی که اهمیت دارد، نوع 
نگاه و علاقه آدم هایی اســت که در آن مکان برای 
دیدن کار کوتاه دور هم جمع می شوند. مخاطبانی 
که آمادگی روبه رو شــدن بــا هر نــوع تصویر و 
محتوایی را دارنــد و می خواهند و می توانند که در 
مورد انیمیشــن های کوتاه تأمل کنند و به راحتی 

درباره اش با دیگران به بحث و گفتگو بپردازند.
مجموعه انیمیشــن های کوتاه هنری »رویاهای 
بیــداری« شــامل ۱۰ انیمیشــن بــه نام های 
»آدم خانگــی« بــه کارگردانــی مرضیــه ابرار 
پایــدار، »جمشــید؛ مرثیه ای بر یک اســطوره« 
بــه کارگردانی معیــن صمــدی، »داش آکل« 
به کارگردانــی هاجر مهرانی، »دشــت گل های 
زرد« به کارگردانی حســین آقامحمدی، »قطعه 
تنهایی« بــه کارگردانی الهه قمیشــی ، »کلنل« 
به کارگردانی پرســتو کاردگر، »گنجشکک« به 
کارگردانی الهه فلاحیــان، »نقطه« به کارگردانی 
محمد زارع ، »همیشــه گمشــده ای هســت« 
بــه کارگردانی مســعود صفری، »باغ پادشــاه« 
بــه کارگردانــی ایرج محمــدی رزینی اســت.
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